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روزنامه صبح ایران

سخنگوی شورای نگهبان: 

CFT همچنان دارای ایراد است 

عضو فراکسیون امید: 

مجلس در جایگاه واقعی خود نیست 

اقتصاد تحت تاثیر تحریم و بحران ارزی؛

آیا رشد اقتصادی سال 9۸ منفی می شود؟ 

وام ازدواج ۴۰ میلیون تومان می شود؟! 

رییس فراکسیون امید مجلس:

 اصلاح طلبان خود را از متن 
تحولات جامعه کنار نکشند

جریان سوم؛ تجربه ای نازیسته در صحنه سیاسی

خلق و هدایت جریان سیاسی 
سوم هدفی دست نیافتنی
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مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: استقرار و توسعه واحدهای آلاینده صنعتی در 
قم در حقیقت ضد توسعه است که باعث هدررفت منابع می شود.سید رضا موسوی مشکینی در 
جلسه امضای تفاهم نامه سه جانبه محیط زیست، شورای اسلامی استان و شورای اسلامی شهر 
قم گفت: امروز معضلات زیست محیطی در جهان به حدی رسیده اند که قابل چشم پوشی و کم 
توجهی نیستند.وی با اشاره به برخی مشکلات زیست محیطی، تراکم صنعتی و بروز خشکسالی 
جدی در استان قم، خاطرنشان کرد: ابلاغ سیاست های کلی و تأکیدات رهبر معظم انقلاب اسلامی، 
حجت شرعی و قانونی در حوزه محیط زیست را بر همه مردم و مسؤولان تمام کرده است.مدیرکل 
حفاظت محیط زیست استان قم اصرار بر توسعه صنعتی بدون ملاحظات زیست محیطی را توسعه 

ناپایدار دانست و گفت: استقرار و توسعه واحدهای آلاینده صنعتی در قم ...

 تولیت آستان حضرت معصومه)س( بر ساماندهی مغازه های اطراف حرم مطهر تأکید کرد و 
گفت: در این عرصه اقداماتی انجام شده ولی ساماندهی این مغازه ها نیازمند تلاشی مضاعف است.
آیت الله سید محمد سعیدی روز شنبه در دیدار استاندار جدید قم، به وجود حرم حضرت فاطمه 
معصومه، مراجع تقلید و حوزه های علمیه در قم اشاره کرد و افزود: مردم این استان، افرادی با 
بصیرت و ولایت مدارند و همواره در عرصه های مختلف انقلابی و دینی در صحنه حاضر بودند.وی 
ضمن تقدیر از تلاش های استاندار سابق قم اظهار داشت: شهر مقدس قم دارای ویژگی های خاصی 
است که از ابتدای پیروزی انقلاب اسلامی که مسئولان مختلفی در این شهر حضور یافته اند، بر 
اساس این ویژگی ها عمل کرده اند.وی افزود: مراجع تقلید شیعه امروز در قم حضور دارند و به دور از 

هرگونه جناح های سیاسی، محل مراجعه گسترده قشرهای مختلف مردم هستند...

رئیس فراکسیون امید مجلس با یادآوری تاثیرگذاری 
جریان خط امام از خرداد 42 در تحولاتی که منجر به 
پیروزی انقلاب اسلامی شد، گفت: خط امامی ها که بعدها 
انقلاب  اصیل  جریان  گرفتند  نام  طلب  اصلاح  جریان 
هستند و نباید خودشان را از متن تحولات جامعه کنار 
بکشند. امروز حفظ نظام در گروی تاثیرگذاری گفتمان 

اصلاح طلبی است. »محمدرضا عارف« در دیدار با اعضای 
تشکل مجمع فرهنگیان ایران اسلامی با اشاره به عملکرد 
فراکسیون امید، این فراکسیون را یکی از تاثیرگذارترین 
فراکسیون های مجلس دانست و با انتقاد از تشکلهای 
مشورت های  و  پیشنهاد  نکردن  ارائه  در  طلب  اصلاح 

کاربردی به فراکسیون امید، گفت: انتظار از ...

خلق و هدایت جریان سوم هدف دست نیافتنیِ برخی چهره ها و تشکل های سیاسی است که کوشیده اند راهی 
مجزا از اصلاح طلبی و اصولگرایی را در رقابت برای کسب قدرت و مناصب سیاسی بگشایند.تحولات سیاسی ایران طی 
بخش اعظم تاریخ چهل ساله جمهوری اسلامی، از معادلات و مناسبات میان دو جناح راست و چپ نیروهای انقلابی و 

پس از آن اصولگرایی و اصلاح طلبی به شکلی جدی تاثیر پذیرفته است...

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم:

توسعه ناپایدار در قم 
ضد توسعه است

آیت الله سعیدی در دیدار استاندار جدید قم:

ساماندهی مغازه های اطراف 
حرم حضرت معصومه)س( ضروری است

 رئیس دفتر رئیس جمهور تاکید کرد: این که گفته می شود با توجه 
به شرایط کشور وزرا با استعفای خود پشت دولت را خالی می کنند 
اصلا چنین نیست، هیچ وزیری پشت دولت را خالی نکرده است. سید 
محمود واعظی درباره گمانه زنی که می گویند در این شرایط اعضای 
کابینه با استعفای خودشان پشت دولت را خالی می کنند و شاید با 
توجه به شرایط استعفای وزرا و خروج آنان از کابینه ادامه دار باشد، 

گفت: کابینه های مختلف دنیا را رصد کنید مشاهده می کنید...

رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: دشمن باید احساس 
کند که همه ارکان و قوا متحد هستند و در مسیر خدمت به مردم و 
رفع معضلات کشور با هدایت های رهبر معظم انقلاب عمل می کنند. 
آیت الله صادق آملی لاریجانی در جلسه امروز مجمع ضمن تقدیر از 
اعتماد رهبر معظم انقلاب و حکم انتصاب ایشان برای ریاست مجمع 
و عضویت فقهای شورای نگهبان، اظهار داشت: امیدوارم بتوانیم همه 

وظایفی و مسئولیت هایی که در قانون اساسی برای مجمع و ...

رئیس دفتر رئیس جمهور:

هیچ وزیری پشت دولت 
را خالی نکرده است

رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام: 

دشمن باید احساس کند که 
همه ارکان و قوا متحد هستند 

2 2

8

استاندار جدید قم معارفه شد
با حضور علما و مسئولان کشوری و استانی:

سرمست: قم پایتخت جهان تشیع و ایده پردازی دینی است

ولادت امام موسی کاظم )ع( را تبریک می گوئیم

66

در نظر دارد نسبت به واگذاری تعدادی از املاک و مستغلات با مشخصات و شرایط کلی 
زیر، از طریق مزایده عمومی به متقاضیان واجد شرایط اقدام نماید.

متقاضیان محترم می توانند از طریق مراجعه به سامانه مناقصه گران شهرداری قم به 

نشانی peyman.qom.ir نسبت به خرید اسناد مزایده به مبلغ 500/000 )پانصد هزار( ریال 

اقدام نمایند.)هزینه خرید اسناد غیر قابل استرداد است( 

مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار هر یک از معاملات فوق: به صورت] 1- ضمانت نامه 

بانکی 2- مطالبات بلوکه شده تائید شده 3- واریز وجه نقد به حساب نزد بانک شهر به 

 شماره شبا: )070610000000100300430054IR ( )سپرده حسن انجام کار( به نام شهرداری 

قم[ می باشد.

مهلت خرید اسناد: از روز دوشنبه مورخ 1397/10/17 لغایت روز  دوشنبه 1397/10/24

مهلت ارایه پیشنهاد: از روز دوشنبه مورخ 1397/10/17 لغایت ساعت 13 روز پنجشنبه 

مورخ 1397/10/27

متقاضیان محترم مکلف اند کلیه اسناد و مدارک را امضاء کرده و به همراه پیشنهاد ارائه 

نمایند . امضاء اسناد و مدارک به منزله قبول تمامی شرایط می باشد.

جهت پاسخگویي به سوالات عمومی با مدیریت امور قراردادها و پیمان ها )اداره 

پیمان ها( با شماره تلفن 36104336- 025و سوالات تخصصي با اداره کل املاك به 

شماره 361044۸۸ - 025 تماس حاصل فرمائید.

محل تسلیم پیشنهادها: قم ، بلوار امام موسي صدر ، جنب بوستان شهید بنیادي ، 

شهرداري مرکزي ، طبقه ششم ، اداره کل حراست

آگهی نوبت اول:  شنبه مورخ 1397/10/15 

آگهی نوبت دوم : یکشنبه مورخ 1397/10/16

شهرداری قم

WWW.QOM.IR          اداره کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم

آگهی مزایده عمومی )نوبت دوم(

عکس: محسن کرمعلی
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خطیب جمعه،  سخنگوی ملت
 تریبون نماز جمعه نباید جناحی شود، موضوعی که 
در جذب مخاطب بسیار تاثیرگذار است. خطیب جمعه به 
ویژه در پایتخت باید تابع ویژگی های خاصی باشد؛از جمله 
مهم ترین ویژگی ها به روز بودن است به طوریکه مسایل 

جدید را مطالعه کرده و در خطبه ها مطرح کند، ضمن اینکه مسایل علمی، فکری 
وعقیدتی را به نحوی جذاب برای نسل جوان بیان کند تا انگیزه بیشتری برای شرکت 
در نمازجمعه داشته باشند.امروز ما کمتر شاهد حضور جوانان در نماز جمعه هستیم که 
علت آن نبود جذابیت در تریبون نماز جمعه است.برای حل این موضوع باید نگاه اعتدالی 
در طرح مسایل سیاسی و اجتماعی اعتدالی از تریبون نماز جمعه وجود داشته باشد و 
تریبون نماز جمعه نباید جناحی شود، موضوعی که در جذب مخاطب بسیار تاثیرگذار 
است.از طرفی به طور قطع انتخاب ائمه جمعه جوان تر می تواند در جذب مخاطب اثرگذار 
باشد البته تاکید می کنم که مهم ترین عامل در جذب یا دفع مخاطبان مطالبی است که 
توسط خطیب جمعه ارائه می شود.نمازجمعه پایگاه اجتماع اقشار مختلف مردم است و 
از آنجا که مردم پشتوانه و مقوم حاکمیت هستند و خطیب جمعه هم منصوب حاکمیت 
است بنابراین تریبون نماز جمعه باید محلی باشد تا مردم مشکلات خود را از زبان خطیب 
جمعه بشنوند، در واقع خطیب جمعه باید سخنگو و پاسخگوی ملت باشد. خطیب جمعه 
باید جامعه شناسی و مخاطب شناسی قوی و همچنین نگاه واقع بینانه ای در شناسایی 
درد و مشکلات مردم و جوانان داشته باشد به طوریکه آنها را در نماز جمعه مطرح کند.

مردم نباید بین خود و تریبون نماز جمعه فاصله ای احساس کنند و اگر قرار باشد خطیب 
جمعه از موضع بالا و با قدرت و به پشتوانه حاکمیت با مردم صحبت کند احساس 
فاصله بین مردم و تریبون نماز جمعه تشدید می شود به طوریکه نمی توانند با خطیب و 
حاکمیت ارتباط برقرار کنند، به خصوص نسل جوان که بر اساس فطرت عدالت خواهی و 

حقیقت جویی علاقمند هستند حقایق را به صورت شفاف بشنوند.

آقای کارشناس!
 به شعورمان احترام بگذار 

 روح الله مومن نسب که گفته می  شود کارشناس 
فضای مجازی است در یک برنامه تلویزیونی ماجرای 
اینترنت رایگانی را تعریف کرد که منجر به آشنا شدن یک 

دختر نوجوان با پسری و باردار شدن او می شود.گویا پدر این دختر که یک کارگر هم 
بوده برای دختر مدرسه ایش یک گوشی موبایل می خرد اما به او می گوید که حق ندارد 
از اینترنت استفاده کند. دختر هم به واسطه 2 گیگ اینترنت رایگانی که دریافت کرده با 
پسری دوست شده و بعد ...این آقای کارشناس به واسطه این خاطره، نتیجه گرفته است 
که اینترنت، تلگرام، اینستاگرام و .... بد است. آدم وقتی پای تلویزیون می نشیند گاهی 
احساس می کند مورد توهین قرار گرفته است. واقعا اگر می خواهید فیلتر کنید، فیلتر 
کنید دیگر چرا توهین می کنید؟ اگر فکر می کنید اینترنت بد است، درش را تخته کنید 
دیگر چرا شعور ما را زیر سوال می برید؟کدام پدیده در جهان وجود دارد که تماما حُسن 
باشد و هیچ عیبی نداشته باشد؟ انسان که خالقش خداوند است دارای نفس اماره است.

خنده دار نیست بعد از این همه سال همچنان به مسائلی این چنین می پردازید که دوباره 
ما مجبور شویم بگوییم از چاقو هم برای پوست کندن میوه استفاده می  شود هم برای ذبح 
گوسفند و هم برای قتل انسان. دوباره ما مجبور می شویم بگوییم که گرفتن و بستن جواب 
نمی دهد درست مانند ویدیو و ماهواره.روح الله مومن نسب و امثال او گویا فراموش کرده اند 
در زمانی زندگی می کنند که دنیا به وسعت یک گوشی موبایل است. دیگر نمی شود با 

این حرف ها، نسلی را که با اینترنت بزرگ شده است را از شبکه های اجتماعی ترساند.
بسیاری از مردم حرف های این آقای کارشناس را نه در تلویزیون بلکه در فضای 
مجازی دیدند و برای هم فرستادند و به آن واکنش نشان دادند.بهتر نیست به جای اینکه 
فکر کنیم چگونه اینستاگرام، تلگرام و شکبه های اجتماعی مانند این دو را تخریب کنیم 
آنهم با استدلال های عجیب و غریب، به فکر ارائه تفکر خود در همین شبکه های اجتماعی 
باشیم.به راحتی می شود از طریق رسانه های اجتماعی فرهنگ سازی کرد. گستردگی این 
پیام رسان ها امروز از کوچک ترین روستاها تا بزرگ ترین شهرهاست. پس چرا باید خود 
را از این نعمت بزرگ محروم کرد واجازه نداد با رفتارهای درست زمینه فرهنگ سازی 
در جامعه را فراهم کرد.ماجرای زلزله را به یاد بیاورید. بسیاری از مردم از طریق کانال های 
تلگرامی متوجه زلزله و راه های ایمن بودن در برابر آن شدند. یا گم شدن چند بچه در سال 
گذشته. عکس این بچه ها دست به دست شد تا شاید کمکی باشد برای پیدا شدن این 
کودکان معصوم.اینترنت کمک بسیار زیادی به اشتغال جامعه کرده است. این روزها مردم 
به راحتی با زدن یک کانال کالای خود را به مردم ارائه می دهند و هزینه تبلیغات در فضای 
مجازی به ویژه کانال های تلگرامی نیز نسبت به تبلیغات در فضای رئال، به مراتب کمتر 
است.آنقدر جاده و اتوبان ایجاد شده است که دیگر نمی شود مردم را مجبور کرد برای 
رفتن به سفر تنها و تنها از یک جاده استفاده کنند، آنهم جاده ای که ما می گوییم.در پایان 
باید به این نکته اشاره کرد که کسی با مدیریت فضای مجازی مخالف نیست. همانطور 

که در تمام جهان روش هایی برای مدیریت شبکه های اجتماعی وجود دارد اما فیلتر ...
 

دوگانگی های منتقدان کی روش 
چه کسی بدش می آید تیم ملی قهرمان آسیا شود؟ 
احتمالا هیچ کس! اما چرا بحث درباره قهرمانی در جام 
ملت ها، تبدیل به سوژه روز تیم ملی شده؟ پاسخ را باید در 
مصاحبه های کارلوس کی روش جستجو کرد. اگر نگاهی 
بلند مدت به این ماجرا نداشته باشیم و دنبال ریشه یابی و 

بازخوانی اختلافات کی روش با مربیان و پیشکسوتان ایران نرویم، خیلی هم کار سختی 
نیست که دلیل مطرح شدن بیش از حد بحث هایی درباره قهرمانی ایران در جام ملت 
ها را پیدا کنیم.کی روش همین اواخر در یکی از مصاحبه هایش گفت که رویای ایران، 
حضور در نیمه نهایی جام ملت هاست. همین جمله، واکنش عده زیادی از اهالی فوتبال 
ایران را به دنبال داشت. منتقدان، حرفشان این بود که ایران آرزوی حضور در جمع 4 
تیم برتر آسیا را ندارد بلکه آرزوی مردم ایران، قهرمانی در آسیاست. راست هم می گفتند. 
برای تیمی که بارها قهرمان آسیا شده و بارها به جمع 4 تیم برتر رسیده، دیگر رسیدن 
به نیمه نهایی آرزو نیست، بلکه یک توقع و انتظار عادی است. اما بحث اینجاست که این 
توقعات و انتظارات تا چه حد واقعی و قابل دسترس است.دو طرف ماجرا، هر کدام از زاویه 
دید خود به این ماجرا نگاه می کنند. کی روش یک طرف ایستاده و با توجه به تدارکاتی 
که برای تیمش فراهم شده و امکاناتی که در اختیارش گذاشته اند، می گوید رسیدن 
به جمع چهار تیم رویاست. منتقدان هم در طرف دیگر ایستاده اند و با توجه به سوابق 
و جایگاه فوتبال ایران در آسیا، می گویند تیم ملی باید قهرمان شود. اما واقعا کدام شان 
حرف درست می زنند؟ با صحبت های کدام طرف ماجرا باید همراه شویم و آن را قبول 
کنیم؟ اگر واقع بینانه نگاه کنیم، باید گفت هیچ کدام! »تیم ملی باید قهرمان شود.« این 
جمله از اساس اشتباه است. هیچ بایدی در فوتبال وجود ندارد. »رویای ما حضور در جمع 
چهار تیم است.« این جمله هم با واقعیت هم خوانی ندارد. رسیدن به جمع چهار تیم 
برای ایرانی ها رویا نیست، همان طور که برای ژاپنی ها و کره ای ها و استرالیایی ها رویا 
نیست. اما رسیدن به قهرمانی می تواند رویای ما باشد. اگر نگاه مایوس کادر فنی تیم ملی 
را نداشته باشیم و از آن طرف، خوش بینی بیش از حد بعضی از منتنقدان را هم نداشته 
باشیم که فکر می کنند ایران قطعا قهرمان می شود، به یک دیدگاه منطقی می رسیم؛ 
دیدگاهی که می گوید ایران توان قهرمان شدن دارد، اما اگر قهرمان نشد هم شکستی 
بزرگ در کارنامه اش ثبت نمی شود.دوگانگی های فعلی منتقدان کی روش اینجاست 
که تا مدتی پیش می گفتند ایران بد بازی می کند، دفاعی بازی می کند، خوب و راحت 
گل نمی زند، شانسی می برد و ...، اما حالا که به جام ملت ها رسیده ایم می گویند ایران 
از همه تیم های آسیایی بهتر است و باید قهرمان شود. تا مدتی پیش می گفتند رنکینگ 
فیفا نشان دهنده قدرت تیم ها نیست و اینکه ما در صدر تیم های آسیایی هستیم ارزش 
چندانی ندارد، اما حالا که به جام ملت ها رسیده ایم همین رنکینگ را بهانه می کنند و 
می گویند چون اول آسیا هستیم باید قهرمان آسیا هم بشویم.ای کاش یک نفر پیدا می 

شد تا منتقدان کی روش را به واقع بینی، و خود کی روش را به امیدواری دعوت کند.

معاون رئیس جمهور خبرداد: تا سال 1400

حذف سیستم های دستی و کاغذی از ادارات 
 معاون علمی و فناوری رئیس جمهور گفت: در تلاش هستیم که کلیه مجموعه های 
دولتی تا سال 1400 از سیستم های دستی و کاغذی خارج شوند و خدمات این مجموعه ها 
به صورت هوشمند و فناورانه ارائه شود. سورنا ستاری در مشهد اظهار داشت: برای رسیدن 
به توسعه  هوشمند و فناورانه، نیازمند بهره گیری از ظرفیت نخبگان و استارتاپ ها هستیم 
و از تمام مجموعه های دولتی خواسته ایم که در جهت خروج از سیستم های کاغذی و 
تبدیل آن به سیستم های هوشمند، از این ظرفیت ها حداکثر بهره وری را داشته باشند.

معاون علمی و فناوری رئیس جمهور افزود: معتقدیم که بسیاری از مشکلات شهری با 
ایجاد کسب  و کارهای جدید هوشمند و فناورانه، برطرف می شود.وی با اشاره به اینکه 
در تلاش هستیم که کلیه مجموعه های دولتی تا سال 1400 از سیستم های دستی و 
کاغذی خارج شوند و خدمات این مجموعه ها به صورت هوشمند و فناورانه ارائه شود، 
گفت: برای رسیدن به شرایط ایده آل و آرمانی و نیز خروج از سیستم های کاغذی و 

رسیدن به سیستم های هوشمند، به طور جد در تلاش هستیم. 

رئیس دفتر رئیس جمهور:

هیچ وزیری پشت دولت را خالی نکرده است
 رئیس دفتر رئیس جمهور تاکید کرد: این که گفته می شود با توجه به شرایط کشور 
وزرا با استعفای خود پشت دولت را خالی می کنند اصلا چنین نیست، هیچ وزیری پشت 

دولت را خالی نکرده است. 
سید محمود واعظی درباره گمانه زنی که می گویند در این شرایط اعضای کابینه با 
استعفای خودشان پشت دولت را خالی می کنند و شاید با توجه به شرایط استعفای وزرا 
و خروج آنان از کابینه ادامه دار باشد، گفت: کابینه های مختلف دنیا را رصد کنید مشاهده 
می کنید که حتماً چنین تحولاتی در آنها هم وجود دارد.رئیس دفتر رئیس جمهور ادامه 
داد: یک روز شخصی در کابینه حضور دارد و روزی دیگر جایش را فرد دیگری می گیرد.

وی خاطرنشان کرد: همین مسئله ای که امروز در خصوص استعفای وزیر بهداشت پیش 
آمد؛ شما مرتب در کابینه های اروپایی و آمریکایی می بینید. یک فرد ممکن است روابطش  
نخست وزیر و رئیس جمهور کشورش خوب باشد اما به هر دلیلی نسبت به بودجه ای 
که در اختیار دارد معترض است، حال یک فرد دیگری به جای آن می آید و می تواند 
با آن بودجه امورات را اداره کند. واعظی گفت: مسئله دولت فقط افرادی که دور میز 
هیئت دولت می نشینند نیست، من 4 سال وزیر بودم و می دانم چه افراد مختلفی در 
یک وزارتخانه و سازمان  زحمت می کشند تا کارهای کشور انجام پذیرد. وی تاکید کرد: 
طبیعی است مدیر با مدیر فرق دارد، هر فردی هم روش خاص خود را برای امور به کار 
می گیرد.رئیس دفتر رئیس جمهور تاکید کرد: من قبول ندارم که می گویند آهسته آهسته 
وزرای دولت قصد دارند  پشتش را خالی کنند هیچ وزیری پشت دولت را خالی نکرده 
است. وی با اشاره به اضافه شدن وزرای جدید به کابینه عنوان کرد: آقای دژپسند تازه به 
دولت آمده  در این مدت که از فعالیتشان می گذرد شاهدم که چقدر با انگیزه و علاقه کار 
خود را دنبال می کند و یا آقای اسلامی در زمینه مسکن انصافا بسیار خوب عمل کرده 
آقای همتی هم یک کار فوق العاده انجام داده است.واعظی گفت: امروز فاصله ارز بین بازار 
و نیما 2هزار تومان است؛ البته با وجود اینکه آخر سال است و شرکت ها سعی می کنند 
که بدهی آخر سال میلادی خود را تسویه کنند این رقم به 11 هزار تومان هم رسید اما 
دوباره به کانال 10 هزار تومان برگشت. رئیس دفتر رئیس جمهور با بیان اینکه هر کدام از 
دوستان و مدیران به فکر کشور هستند، اظهار داشت: ما مدیران بسیار لایقی داریم اینکه 
کسی می رود و شخص دیگری می آید نه فرار است و نه آن فرد نقطه ضعفی داشته است.

وی خاطرنشان کرد: ما در شرایط جدیدی قرار داریم و دولت متعهد است که مشکلات 
کشور را حل کند، به هر حال افراد جدیدی می آیند که به دولت کمک کنند.

 
جانشین فرمانده کل سپاه:

موازنه قدرت به سود ایران است
 جانشین فرمانده کل سپاه  با اشاره به اینکه امروز موازنه قدرت به سود ایران است، 
گفت: شهدا پس از شهادت بیش از قبل به جامعه قوت و نور می بخشند، آنها قاعده جنگ 

را برای ما تغییر دادند.
سردار سرتیپ پاسدار حسین سلامی در یادواره هزار و 300 شهید شهرستان کازرون 
با اشاره به تلاش آمریکا برای غلبه بر ایران اظهار داشت: آنها تجربیات خود را به صحنه 
آورده و از تمام قدرت خود استفاد کردند تا از ملت ما انتقام بگیرند.جانشین فرمانده کل 
سپاه با اشاره به اینکه آمریکا کشور ما را در تحریم سخت قرار داد تا از اعتماد ملت به 
نظام کم کند، افزود: آنها جوانان ما را ترور و همه راه های پیشرفت را مسدود کردند، اما به 
فضل الهی این ملت توانسته است در محاصره جنگ ها سالم و قدرتمند باقی بماند.وی با 
اشاره به اینکه دشمنان پس از 40 سال نتوانستند کاری از پیش ببرند، گفت: دشمنان در 
دوران دفاع مقدس همه چیز داشتند به جز خدا و ما هیچ چیز به جز خدا نداشتیم.سردار 
سلامی با اشاره به اینکه امروز موازنه قدرت به سود ایران است، تاکید کرد: امروز با توکل به 
خداوند همانطور که آشکار است دشمن ما ازهر زمان ضعیف تر بوده و ما قوی تر هستیم.

وی با اشاره به اینکه امروز ملت آگاه ما سختی ها را تحمل می کنند؛ چرا که هیچ فضیلتی 
جز با سختی بدست نمی آید، بیان کرد: بشارت بر ملتی است که سختی را تحمل کرده تا 
به عزت برسد چرا که پایان شب شب سیاه، فجر پیروزی است.جانشین فرمانده کل سپاه 
با اشاره به اینکه امروز نام ایران با افتخار درجهان طنین انداز شده است، گفت: این به برکت 

اسلام و تجلی نور ولایت بر این سرزمین است.

 حجت الاسلام تویسرکانی:

مدیران فاسد در اقلیت اند
 ولی در جامعه اثرگذار هستند

مسئول نمایندگی ولی فقیه در سازمان بسیج مستضعفین گفت: خداوند کسانی که 
چهره حزب اللهی دارند و خودشان را شخصیت ارزشی نشان می دهند، ولی خائن به خون 

شهدا هستند، نمی بخشد.
حجت الاسلام محمدرضا تویسرکانی  پنجشنبه شب در نخستین یادواره شهدای 
بانکی که در مجتمع امام خمینی )ره(  قم برگزار شد با اشاره به چالش دوران آخرالزمان 
اظهار کرد: چالش در آن دوران بین ایمان و نفاق است و به همین دلیل فتنه و سردرگمی 
ایجاد می شود، خداوندی که همه گناهان را می بخشد منافقان را نمی بخشد و خدا آن ها 
را به عذاب ابدی تهدید کرده است.وی ادامه داد: خداوند کسانی که چهره حزب اللهی 
دارند و خودشان را شخصیت ارزشی نشان می دهند، ولی خائن به خون شهدا هستند، 
نمی بخشد.مسئول نمایندگی ولی فقیه در سازمان بسیج مستضعفین بیان کرد: حدود 
یک میلیون نفر در دفاع مقدس شرکت کردند و در دوران جنگ تحمیلی 220 هزار نفر 
شهید و ۵00 هزار نفر مجروح شدند.وی افزود: افرادی به خاطر خون شهدا به ریاست 
رسیدند، اما به رسالت خود عمل نمی کنند، خائن و منافق هستند.تویسرکانی خاطرنشان 
کرد: اکثر مدیران کشورمان صالح هستند، مدیران فاسد در اقلیت هستند، ولی این مدیران 
فاسد در جامعه اثرگذار هستند، هر کسی که به خون شهدا خیانت کند، بر اساس وعده 

خداوند در دنیا و آخرت ذلیل خواهد شد.

 مصباحی مقدم خبرداد

تایید لایحه اصلاح قانون 
مبارزه با پولشویی درمجمع

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام از تایید نهایی لایحه اصلاح قانون مبارزه با 
پولشویی با اصلاحاتی در این مجمع خبر داد و گفت: این لایحه به رییس مجلس برای 
ابلاغ ارسال می شود. »غلامرضا مصباحی مقدم« افزود: اصلاحاتی در لایحه اصلاح قانون 
مبارزه با پولشویی انجام شده است.وی ادامه داد: علی لاریجانی رییس مجلس شورای 
اسلامی و الهیار ملکشاهی رییس کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس از طرف مجلس و 
فرهاد دژپسند وزیر امور اقتصادی و دارایی و لعیا جنیدی معاون حقوقی رییس جمهوری 
به نمایندگی از دولت در این جلسه حضور داشتند.لایحه اصلاح قانون مبارزه با پولشویی 
که به پیشنهاد وزارت امور اقتصادی و دارایی در جلسه مورخ 17 آبان 1396 هیأت وزیران 
به تصویب رسیده بود، پس از تصویب در مجلس شورای اسلامی به شورای نگهبان ارسال 
شد.شورای نگهبان نیز پس از بررسی لایحه و ارائه ایرادات این شورا، آن را به مجلس اعاده 
داد. مجلس شورای اسلامی در ادامه با اصرار بر مصوبه خود، آن را به مجمع تشخیص 
مصلحت نظام ارسال کرد.پیش از این مجمع تشخیص مصلحت نظام در جلسه 24 آذر 
ماه بر اساس نظر هیات عالی نظارت این مجمع ماده یک این لایحه را اصلاح کرده بود.از 
چهار لایحه مرتبط با FATF، دو لایحه اصلاح قانون مبارزه با پولشویی و قانون مبارزه با 
تأمین مالی تروریسم تایید نهایی شده است.همچنین کنوانسیون الحاق دولت جمهوری 
اسلامی ایران به کنوانسیون مقابله با جرایم سازمان یافته فراملی )پالرمو( با اصرار مجلس بر 
مصوبه قبلی خود در حال حاضر در مجمع تشخیص مصلحت نظام در حال بررسی است 
.کنوانسیون مقابله با تأمین مالی تروریسم )CFT( نیز هفته گذشته و برای بار دوم از سوی 

شورای نگهبان به مجلس اعاده شد.

عضو فراکسیون امید: 

مجلس در جایگاه واقعی خود نیست 
عضو فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی با تاکید بر این که مجلس در جایگاه 
واقعی خود نیست، گفت: قوه مقننه باید تصمیمات شجاعانه بگیرد که شرط این 

تصمیمات توجه به واقعیات است و نه این که احساسی اقدام کند. 
»علی بختیار« افزود: اگر تصمیمات مجلس احساسی باشد نمی توان مشکلات کشور 
در بخش های اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی و سیاست خارجی را حل کرد. وی تصریح 
کرد: امروز با مجلسی دارای ساختار عریض و طویل روبرو هستیم که ما انتقاد به این 
ساختار داریم چراکه در خدمت نمایندگان نیست.نماینده مردم گلپایگان در مجلس 
خاطرنشان کرد: یکی از دلایلی که ما تلاش کردیم رییس مجلس را تغییر دهیم، این 
است که خانه ملت به صورت دموکراتیک باید اداره شود و به جایگاه واقعی خود برسد و 
به راس امور مجلس بازگردد.بختیار یادآور شد: مردم از مجلس انتظار دارند برای مسائل 
کشور تصمیم بگیرد، در تمام دنیا ریاست مجلس سخنگو است ولی در علی لاریجانی در 
مجلس مدیریت می کند از این رو لازم است اصلاحاتی در این ساختار ایجاد شود.وی 
افزود: ساختار و نیروی انسانی مجلس روز به روز عریض و طویل تر می شود در حالی که 
ساختار بزرگ نمی تواند پویایی لازم و کارکردی داشته باشد بنابر این لازم می دانیم که 
اصلاحاتی در این زمینه صورت گیرد.وی درمورد دلایل تغییر در ساختار مجلس گفت: 
ما قصد تقابل و دشمنی با کسی نداریم بلکه می خواهیم تغییراتی را در این ساختار ایجاد 

کنیم تا روند قانونگذاری پویا شود.

مصلحت  تشخیص  مجمع  رییس 
نظام گفت: دشمن باید احساس کند که 
همه ارکان و قوا متحد هستند و در مسیر 
خدمت به مردم و رفع معضلات کشور با 
هدایت های رهبر معظم انقلاب عمل می 

کنند. 
در  لاریجانی  آملی  صادق  الله  آیت 
جلسه امروز مجمع ضمن تقدیر از اعتماد 
رهبر معظم انقلاب و حکم انتصاب ایشان 
فقهای  و عضویت  ریاست مجمع  برای 
امیدوارم  داشت:  اظهار  نگهبان،  شورای 
بتوانیم همه وظایفی و مسئولیت هایی 
که در قانون اساسی برای مجمع و شورای 
نگهبان مصرح است را به نحو احسن، انجام 
دهیم. رییس مجمع تشخیص مصلحت 
نظام همچنین با گرامیداشت یاد روسای 
الله  آیت  شخصیت  از  مجمع  پیشین 
الله هاشمی  آیت  و  هاشمی شاهرودی 
رفسنجانی و خدماتشان در دوران ریاست 
این نهاد مهم تجلیل کرد و افزود: باید از 
رئیسان فقید مجمع، خصوصا مرحوم آیت 

الله هاشمی شاهرودی )ره( یاد کنیم. 
هاشمی  الله  آیت  داد:  ادامه  وی 
شاهرودی از ارکان بسیار موثر حوزه های 
علمیه و عالمی برجسته و متفکری صاحب 
نظر در حوزه های علمیه و یار وفادار و 
مخلص نظام و مقام معظم رهبری بودند. 
امیدواریم خداوند، روح ایشان را با ارواح 
طیبه شهدا و اولیا در محضر پیامبر اکرم 

)ص( و اهل بیت )ع( محشور بگرداند. 
رییس مجمع تشخیص مصحلت نظام 
بزرگوار  بارز آن  از خصائص  اضافه کرد' 
و  علمیه  های  حوزه  در  مستمر  تلاش 
مجاهدت علمی بود، به طوری که آثار 
گرانبهایی در حوزه های علمیه به جای 
گذاشته اند، خصوصا که در دوران عنفوان 
جوانی، تقریرات شهید صدر را به رشته 
تحریر در آوردند که این تقریرات همان 
زمان از آثار برجسته حوزه های علمیه 
محسوب می شد و بعد هم آثاری که از 
خود ایشان به جای مانده سالهای سال، 
مورد بهره برداری طلاب و فضلای حوزه 

های علمیه قرار خواهد گرفت. 
آیت الله آملی لاریجانی با بیان این که 
آیت الله هاشمی شاهرودی در همراهی 
داشتند،  زیادی  بسیار  تلاش  انقلاب  با 
یادآور شد: 10 سال در قوه قضائیه خدمت 
شایانی کردند و منشا تحولات زیادی در 

این قوه بودند. 

از  که  ما  بر  است  فرض  افزود:  وی 
مرحوم آیت الله هاشمی رفسنجانی)ره( 
هم یاد کنیم که دوره های متعددی در 
ریاست مجمع تشخیص خدمت کردند و 
در آن دوران مسائل مختلفی در مجمع 
حل شد، اگر تصمیمات مجمع در آن دوره 
ها نبود، برای کشور و مردم مشکل ایجاد 
می شد که این مشکلات رفع شد. خداوند 
روح این بزرگواران را با ارواح شهدا و علما و 

خلصا محشور گرداند. 

از حیث مصلحت  مجمع  نظر   *
نگهبان  شورای  وظیفه  با  منافاتی 

ندارد 
رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام 
گفت: همانگونه که مقام معظم رهبری 
در حکمشان فرمودند مجمع نهاد بسیار 
مهم و موثری است، گرچه هر نهادی در 
دارد  اسلامی، وظایفی خاص  جمهوری 
و در چارچوب قانون اساسی و بر اساس 
مسئولیت هایی که تقنین می شود، عمل 
می کند، ولیکن در همان حیطه، مجمع 
تشخیص حسب اصل 112 قانون اساسی 
و همین طور اموری که به نحو ولایی، به 
مجمع تکلیف شد، باید عمل شود می 
تواند منشا حل بسیاری از مشکلات قرار 

بگیرد.
آیت الله آملی لاریجانی تصریح کرد: 
اگر در جامعه اسلامی با معضلی مواجه 
شویم بعد از ارجاع مقام معظم رهبری، 
مجمع تشخیص در پی حل معضل خواهد 
بود و سیاست هایی که به نحو پیشنهادی 
خدمت مقام معظم رهبری تقدیم می شود 
و همچنین تنافی برخی آرا بین مجلس 
شورای اسلامی و شورای محترم نگهبان 
پدید آید مصالح جامعه را تشخیص و 

تصویب می کند. 
وی ادامه داد: البته در حقیقت تنافی 
و تعارضی در بین نیست، چرا که شورای 
نگهبان بر حسب وظیفه قانونی، خلاف 
شرع و خلاف قانون اساسی را در مصوبات 
مجلس و مجمع تشخیص مصلحت نظام، 

مصلحت را تشخیص می دهند. 
مصلحت  تشخیص  مجمع  رییس 
نظام خاطرنشان کرد: بنابراین بعضا وقتی 
برخی فقهای شورای نگهبان در مجمع 
حضور پیدا می کنند، در مقام تشخیص 
مصلحت، رای و نظری غیر از آنچه در 
شورای نگهبان مطرح کرده اند، ارائه می 
دهند لذا تعبیر تعارض که در متن آئین 
نامه مجمع تشخیص مصلحت نظام آمده، 
دقیق نیست و در واقع مجمع از حیث 
مصلحت نظر می دهد و این هیچ تنافی 
با وظیفه شورای نگهبان ندارد و به لحاظ 

نتیجه ، نظر مجمع حاکم است. 
وی افزود: در حال حاضر با مسائلی 
مواجه هستیم که در متن جامعه و برای 
به  جهاتی  از  که  آید  می  پیش  مردم 
مصلحت باید رجوع کرد، این کار برای 
مردم و در خدمت مصالح عمومی ملت 
را مجلس  مصالح  این  از  بخشی  است، 
شورای اسلامی، ملاحظه می کند و بر 
حسب آن تقنین می کند و بخش دیگر 
به صورت انطباق با سیاست های کلی 
نظام، در مجمع به لحاظ نظارتی که از 
سوی رهبری به مجمع تشخیص نظام 
واگذار کرده اند باید مورد بحث و بررسی 
قرار گیرد و نتیجه آن به محضر ایشان 
تقدیم شود که آن هم مسیر مهم و خاصی 
دارد که باید ان شا الله بر حسب نظر مقام 
معظم رهبری به صورت عالمانه و مجدانه 

پیگیری شود. 

*  نزاع های بین قوا و نهادها باید 
عالمانه و فنی حل شود

آیت الله آملی لاریجانی با بیان این که 
ما امروز در کشور با مسائل مهمی مواجه 
هستیم، گفت: این مسائل بعضاً از بیرون 
تحمیل شده و بعضاً هم از ناحیه نحوه 
مدیریت ما در داخل کشور بوجود آمده، در 
چنین فضایی که دشمن به دست اندازی 
به سرمایه های واقعی جمهوری اسلامی 
به ویژه سرمایه های اجتماعی طمع کرده 
همه دستگاه ها و نهادهای حقیقی نظام 
جمهوری اسلامی باید برای برون رفت از 
این مشکلات دست در دست هم با همه 
توان تلاش کنند . رییس مجمع تشخیص 
باید  تاکید کرد: دشمن  مصلحت نظام 
و  ارکان  بکند که همه  را  احساس  این 
قوا متحد هستند و در مسیر خدمت به 
مردم و رفع معضلات کشور با هدایت های 
مقام معظم رهبری عمل می کنند، البته 
اختلاف سلیقه طبیعی است اما آنجایی 
که می خواهند تصمیمی گرفته شود و 
راهکاری ارائه شود، باید همه قوا و نهادها 
در چارچوب ترسیمی از ناحیه مقام معظم 
رهبری، دست در دست یکدیگر بدهند و 
دشمن نباید احساس کند که در جایی 
رخنه ای وجود دارد، و از طریق آن برای 
ایجاد کند. وی  مردم می تواند مشکل 
گفت: مردم عزیز ما باید احساس کنند که 
مسئولان به فکر آنها و در حال خدمت به 
آنها هستند، تقنین، توصیه ها، نگرش ها و 
فعالیت های، در مسیر خدمت به مردم و 
در مسیر رفع مشکلات مردم است. نزاع 
ها نباید به ساحت کوچه و خیابان کشیده 
شود. نزاع های بین قوا و نهادها باید به 
نحوی عالمانه و فنی و حقوقی حل شود. 
آیت الله آملی لاریجانی اظهار داشت: ما 
امیدواریم خداوند تبارک و تعالی به همه 
ی ما برای خدمت خالصانه به مردم که در 
واقع طریق قرب به حق و یکی از بهترین 
راه ها برای اقتراب به ساحت خدای تعالی 
است توفیق عنایت فرماید تا بتوانیم به 
وظایفمان درست و تام عمل کنیم. بر 
اساس این گزارش در ابتدای جلسه دیروز، 
حکم انتصاب ریاست مجمع از سوی مقام 
معظم رهبری توسط حجت الاسلام و 
رئیس  گلپایگانی  محمدی  المسلمین 
دفتر معظم له، قرائت و به آیت الله آملی 

لاریجانی تقدیم شد. 

باید  گفت:  بهداشت  سابق  وزیر 
بخش  که  کرد  متقاعد  را  سیاستگزاران 
بهداشت و درمان جزو بخش هایی است که 
هزینه حساب نمی شود. سرمایه گذاری در 
این حوزه، سرمایه گذاری برای اقتصاد کشور 

است، زیرا محور توسعه، انسان سالم است. 
سید حسن هاشمی روز شنبه در جلسه 
معاونان وزارت بهداشت که با حضور سعید 
وزارتخانه  این  جدید  سرپرست  نمکی، 
برگزار شد، افزود: نباید تسلیم فضاسازی ها و 
شعارهایی مبنی بر اینکه در این حوزه خرج 

بیهوده صورت می گیرد، شویم. مثلا مصرف 
دارو یا خدمات درمانی را در ایران با سایر 
کشورها مقایسه کنید. میزان آندوسکوپی 
بی مورد در کشور آمریکا 60 درصد است و 
عمل پروتز بی مورد نیز در آن کشور آماری 
بالاتر از 20 درصد دارد. ممکن است فردی 
بگوید چرا تا این میزان ام آر آی در کشور 
ما انجام می شود یا چرا عمل سی تی اسکن 
انجام می دهیم. ممکن است برای 100 نفر 
سی تی اسکن انجام شود و در بین آنها 1۵ 
نفر که تومور مغزی دارند شناسایی شوند، 

بنابراین انجام روش های تشخیصی به 
این معنی نیست که عملی بیهوده و بیجا 
صورت گرفته است. این اقدامات، طبیعت 
حرفه پزشکی است و باید در این زمینه 
افرادی اظهارنظر کنند که شناخت و آگاهی 
دارند.وی بیان کرد: دکتر نمکی در سمت 
مسئولیت  بهداشت،  وزارت  سرپرست 
وزارت  است.  گرفته  برعهده  را  خطیری 
بهداشت یکی از مهمترین بخش های 
دولت است که با زندگی روزمره مردم سر و 
کار دارد. این وزارتخانه یکی از وزارتخانه های 

حساس و پر زحمت محسوب می شود و 
ارزش آن به داشتن پرسنل خدوم، فداکار، 
کم توقع و پرکاری است که در سراسر 
کشور به صورت شبانه روزی به خدمت 
رسانی به مردم در حوزه های بهداشتی، 
آموزشی، درمانی و پژوهشی فعالیت دارند.

وی گفت: این کارکنان فداکار در طول 
دولت یازدهم و دوازدهم در کنار مدیران 
افتخارات  حوزه  این  خدوم  و  پاکدست 
بزرگی را آفریدند و از این پس نیز کار را با 

قوت بیشتری ادامه خواهند داد.

رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام: 

دشمن باید احساس کند که همه ارکان و قوا متحد هستند 

وزیر سابق بهداشت: 

سرمایه گذاری در حوزه سلامت هزینه نیست 

اخبــار سرمقاله

یادداشت)1(

یادداشت)2(

خبــر

سخنگوی شورای نگهبان گفت: این شورا لایحه الحاق 
دولت جمهوری اسلامی ایران به کنوانسیون بین المللی 
مقابله با تامین مالی تروریسم )CFT( و طرح تشکیل 
وزارت میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری را 

همچنان دارای ایراد دانست و تایید نکرد. 
»عباسعلی کدخدایی« روز شنبه در نشست خبری 
به  ایران  الحاق دولت جمهوری اسلامی  درباره لایحه 
کنوانسیون بین المللی تامین مالی تروریسم اظهار داشت: 
اعضای شورای نگهبان تنها در دو بند نظر مجلس را تایید 
کردند ولی بقیه ایرادات این شورا به لایحه CFT همچنان 

به قوت خود باقی است.
کدخدایی در پاسخ به سوال خبرنگاری مبنی بر این 
که رویه مجمع تشخیص مصلحت نظام در بررسی لوایح 
چهارگانه خلاف قانون اساسی است، گفت: این رویه از 
سال 84 اجرا شده و روند جدیدی نیست، از این رو هیچ 

اشکالی به این موضوع وارد نیست.
وی خاطرنشان کرد: همچنین اعضای شورای نگهبان 
طرح تشکیل وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
دستی دو ایراد به آن وارد دانستند و مغایر با قانون اساسی 

و شرع تشخیص دادند.
سخنگوی شورای نگهبان یکی از ایرادات به طرح 
تشکیل وزارت میراث فرهنگی را نافی قوانین و مقررات 
قبل از انقلاب عنوان کرد و یادآور شد: تشخیص خلاف 
شرع بودن آنها به عهده فقهای شورای نگهبان است و 

مجلس نمی بایست آن را بررسی می کرد.
کدخدایی اضافه کرد: اعضای شورای نگهبان همچنین 
لایحه عضویت جمهوری اسلامی ایران در همکاری های 
تایید صلاحیت آزمایشگاهی آسیا- اقیانوسیه را مغایر قانون 

اساسی و شرع دانستند و ایراداتی را به آن وارد کردند.

سخنگوی شورای نگهبان یادآور شد: اعضای این شورا 
طرح اصلاح قانون صدور چک را نیز مغایر با موازین شرع 

و قانون اساسی ندانستند و آن را تایید کردند.
کدخدایی همچنین از ایراد شورای نگهبان به طرح 
اصلاح قانون بودجه سال 97 کل کشور خبر داد و گفت: 
مصوبه مجلس در این طرح مغایر با قانون اساسی است 
لذا در صورت لزوم متمم یا اصلاحیه بودجه باید از طریق 

دولت در لایحه ای تهیه و ارسال شود.
وی اظهار داشت: اعضای شورای نگهبان اساسنامه 
شرکت فناوری های پیشرفته ایران، اساسنامه شرکت 
بازآفرینی شهری ایران را نیز مغایر با قوانین شرع و قوانین 

اساسی نشناختند و آن را تایید کردند.
* ابزاری برای شایسته سنجی نامزدهای مجلس 

نداریم 
وی در ادامه نشست خبری در پاسخ به سوالی درباره 
عملکرد برخی نمایندگان که موجب هجمه به مجلس 
شده و این که چگونه باید به نمایندگان مجلس نظارت 
شود، افزود: شورای نگهبان بیش از 6 هزار نفر نامزد برای 
290 کرسی را تایید می کند، قطعا افراد شایسته دیگری 

نیز می توانند از میان این نامزدها انتخاب شوند.
وی ادامه داد: فقط معیار تایید شورای نگهبان نیست 
و در ادامه این مردم هستند که آن 290 نفر را از میان 6 
هزار نفر انتخاب می کنند.وی اضافه کرد: شورای نگهبان 
بررسی حداقل شرایط که در قانون انتخابات آمده است را 
در مورد نامزدها بررسی می کنند برای مثال می توان به 
مدرک کارشناسی ارشد نامزدها اشاره کرد ولی علاوه بر 
تایید شورای نگهبان مکانیزم دیگر، رای مردم است که 

این دو در کنار هم باعث انتخاب افراد می شود.
سخنگوی شورای نگهبان همچنین گفت: ابزاری برای 

شایسته سنجی در هیچ کجا نداریم که این مشکل باید 
حل شود و باید ابزاری برای شایسته سنجی داشته باشیم.

کدخدایی یادآور شد: استانی شدن انتخابات که در 
مجلس در حال بررسی است و هر آنچه قانونگذار تعیین 

تکلیف کند ما آماده اجرای آن هستیم. 
* مجلس هر چه سریع تر قانون انتخابات اصلاح 

کند 
وی افزود: بعد از ابلاغ سیاست های انتخابات از مجلس 
این انتظار داشتیم که قانون انتخابات را اصلاح کند زیرا 

قانون انتخابات کنونی نواقص زیادی دارد. 
سخنگوی شورای نگهبان از مجلس خواست در زمان 
باقی مانده قانون انتخابات را هر چه سریع تر اصلاح کند. 
یکی از خبرنگاران پرسید: یکی از معیارهای تایید 
صلاحیت نامزدهای انتخابات مجلس تحقیقات محلی 
و استعلام های چهارگانه است، فیلم هایی که اخیرا از 
نمایندگان منتشر شده آیا نشان نمی دهد سازوکار این 
تحقیقات دچار اشکال است و مسایل اخلاقی و رفتاری 
نامزدها مورد توجه چندانی قرار نمی گیرد؟ کدخدایی 
پاسخ داد: ما همیشه اعلام کرده ایم که ابزارهای نظارتی 
شورای نگهبان و همچنین قانون حداقلی است و ما می 
توانیم به حداقل ها اکتفا کنیم، بیشتر از آن نیازمند یک 

قانون جامع و ابزارهای دیگری مانند احزاب هستیم.
سخنگوی شورای نگهبان همچنین در پاسخ به سوالی 
درباره شکایت وی از محمود صادقی نماینده تهران گفت: 
قرار بود هیات نظارت بر رفتار نمایندگان این موضوع را 
بررسی کند که بررسی نکرد، انتظار ما این بود که اقدام 

موثرتری از سوی این هیات انجام شود. 
کدخدایی اظهار داشت: هیات نظارت باید وظیفه خود 

را انجام دهد ولی هنوز موردی به ما اعلام نشده است.

سخنگوی شورای نگهبان: 

CFT همچنان دارای ایراد است 

دادستان تهران ادعای برخی مبنی بر اینکه حجاب اجباری نیست را بی مبنا خواند و 
افزود: اساسا جمهوری اسلامی نمی تواند نسبت به موضوع حجاب بی اهمیت و بی توجه 

باشد؛ چرا که مفاسد اخلاقی اجتماعی، ارزش های دینی را نقض می کند.
جعفری دولت آبادی  روز چهارشنبه چهارمین نشست بررسی وضعیت آسیب های 
با  که  کسانی  به  الکلی خطاب  مشروبات  با  مرتبط  جرایم  موضوع  با  اجتماعی 
سیاست های حجاب و عفاف در کشور مخالفت می کنند، اظهار داشت: مشی عفاف 
در قرآن مجید نیز مورد توجه قرار گرفته است؛ علاوه بر این عفاف و حجاب سیاست 
رسمی کشور است و ارتکاب جرایم مرتبط با مفاسد اخلاقی ناقض این سیاست است.

جعفری دولت آبادی با اشاره به سرمایه گذاری دشمن در بحث مبارزه با عفاف و حجاب، 
افزود: دشمن تلاش می کند تا عفاف و حجاب به امری اختیاری تبدیل شود؛ به همین 
دلیل با تحریک عده ای برای برداشتن روسری ها، سعی کردند نقشه خود را عملیاتی 
کنند، اما با برخورد قاطع دستگاه قضایی و پلیس مواجه شدند.وی گفت: اینکه قانونگذار 
در قانون برنامه ششم توسعه موادی از این قانون را به موضوع آسیب های اجتماعی 
اختصاص داده، مؤید توجه قانونگذار به این مسأله به عنوان یک امر مهم و کلان است.

وی توجه مقام معظم رهبری به مسأله آسیب های اجتماعی و برگزاری چندین 
جلسه با مدیریت معظم له ظرف دو سال گذشته در این زمینه را موید توجه مسئولان 
عالی کشور به مقوله آسیب های اجتماعی دانست.جعفری دولت آبادی شکل گیری 
ساختار جدیدی برای مبارزه با آسیب های اجتماعی با تشکیل سازمان اجتماعی در 
وزارت کشور،  اختصاص بودجه جداگانه،  بازسازی سازمان اجتماعی،  برنامه ریزی برای 
دستگاه ها و برگزاری جلسات منظم و مستمر را بیانگر اهمیت مسأله آسیب ها در 

کشور دانست.
دادستان تهران با اشاره به اینکه آسیب ها بستر و زمینه ساز دیگر جرایم و مشکلات 
اجتماعی است،  یادآور شد: تا زمانی که آسیب هایی مانند بیکاری،  طلاق، اعتیاد، 
حاشیه نشینی وجود داشته باشد، این امر در پیشرفت، آبادانی و رفاه کشور تأثیر منفی 

بر جای خواهد گذاشت.
وی تمرکز دشمن بر حوزه های اقتصادی و اجتماعی فرهنگی را مورد توجه قرار داد 
و افزود: دشمنان راه های سیاسی و نظامی را در سال های گذشته آزموده اند و 40سال 
برای تغییر و براندازی نظام شیوه هایی مانند ایجاد ناامنی، استفاده از گروهک ها، 
معاندان، تخریب وجهه ایران در عرصه بین المللی و ده ها توطئه دیگر را در حوزه 
سیاسی و مقابله به کار گرفته اند که همگی با شکست مواجه شده است، لذا امروز دو 
سیاست مهم جنگ اقتصادی و تشدید فشارهای مالی و تمرکز بر حوزه های اجتماعی، 
فرهنگی را در دستور کار خود قرار داده اند.جعفری دولت آبادی با روشنگری نسبت به 
برنامه های دشمنان، افزود: دشمنان معتقدند مبارزه در حوزه نظامی و سیاسی کاملا 
به بن بست رسیده و لذا در تلاش هستند تا فشارهای مالی را تشدید کرده و حوزه های 
فرهنگی اجتماعی را دستخوش تغییرات کنند تا به ادعای آنها استحاله رخ دهد، در 

سبک زندگی مردم تغییر ایجاد شود و به تبع آن رفتار نظام سیاسی نیز تغییر کند.
وی اضافه کرد: راه اندازی صدها شبکه تلویزیونی فارسی زبان، سایت و نشریات در 
ورای مرزها علیه جمهوری اسلامی ایران نشان دهنده تلاش دشمن برای تغییر در 
سبک زندگی و ذائقه مردم ایران است و تمام این اقدامات بیانگر طراحی برای تغییر و 

بر هم زدن اوضاع اجتماعی - فرهنگی کشور است.

دادستان تهران :

دشمن به دنبال اختیاری کردن حجاب است

محسن غرویان

مصطفی داننده

میثم بهرامی
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اقتصادی

در گفت وگو با استاد اقتصاد دانشگاه تهران  اعلام شد

»منفعتبیشتر«دلیلعرضهنکردنارز
صادرکنندگانبهنیما

استاد اقتصاد دانشگاه تهران گفت: صادرکنندگان در ماه های گذشته برای کسب 
منفعت بیشتر ار ارایه ارز حاصل از صادرات در سامانه نیما خودداری کرده و حتی 

امیدوارند دولت در نهایت مجبور شود معادل ریالی آن را قبول کند.
ارزش صادرات ایران در 9 ماهه امسال از 33 میلیارد دلار گذشت اما آمار بانک مرکزی 
نشان می دهد که از نیمه مردادماه تاکنون 6.8 میلیارد یورو ارز در سامانه نیما برای تامین 
واردات از سوی صادرکنندگان ارایه شده است در حالی که طبق مقررات، صادرکنندگان 

به ارایه ارز حاصل از صادرات خود در این سامانه ملزم هستند.
مهلت سه ماهه صادرکنندگان برای ارایه ارز در سامانه نیما پایان یافت و بانک مرکزی در 

بخشنامه ای اعلام کرد که از این پس طبق مقررات عمل خواهد کرد.
در این زمینه »آلبرت بغزیان« ، تعلل صادرکنندگان در ارایه ارز به نیما را بیش از هر چیز 

ناشی از »منفعت طلبی« آنان دانست.
وی اظهار داشت: ممکن است این صادرکنندگان در ماه هایی که نرخ ارز به محدود 
19 هزار تومان هم رسید، بخشی از درآمدهای ارزی را فروختند و امیدوار بودند با نرخ 
های پایین تر آن را برای عرضه در نیما تامین کنند اما اکنون که نرخ ها به محدوده 10 
هزار تومان رسیده است، نمی توانند در حجم بالا ارز مورد نظر را تهیه کنند. وی افزود: 
به همین دلیل است که این صادرکنندگان فرآیند تحویل ارز به نیما را آنقدر طول می 
دهند که بانک مرکزی در تصمیم های خود تجدیدنظر کرده و به قبول معادل ریالی ارز 
صادراتی از صادرکنندگان بسنده کند. این استاد دانشگاه تهران همچنین گفت: برخی 
صادرکنندگان نیز صادرات ریالی را بهانه تحویل ارز به نیما قرار داده اند و یا می گویند 
که تهاتر انجام داده اند در حالی که حتی اگر خریدار خارجی به ریال با آنها تسویه کرده 

باشد، باید در جایی معادل ارز خارجی ریال ایران را تهیه کند.
* صادرکنندگان در دوره ای برای هزینه کردن ارز آزاد بودند

بغزیان با یادآوری اینکه در دهه های گذشته روش های مختلفی برای هزینه کردن ارز 
حاصل از صادرات در کشور پیاده شده است، گفت: در دوره ای صادرکنندگان به طور 
100 درصد آزاد بودند که ارز حاصل از صادرات خود را بفروشند؛ در این شیوه یا خود 
واردات انجام می دادند و یا در اختیار واردکنندگان و خریداران ارز قرار می دادند ؛ در 
این شیوه اغلب نرخ ها بر اساس بازار آزاد مبادله می شد. وی افزود: در دوره هایی که 
دولت در صادرات و فروش نفت با مشکل مواجه بوده و یا قیمت نفت کاهش قابل توجهی 
داشته، همواره سعی کرده با صدور بخشنامه هایی صادرکنندگان را ملزم به بازگرداندن 
ارز حاصل از صادرات کند که این رویه در دوره ای در قالب پیمان سپاری ارزی پیگیری 

می شد و اکنون قرار است این نوع ارز را در سامانه نیما بفروشد.
این استاد دانشگاه تاکید کرد: فارغ از خوب یا بد بودن محدودسازی صادرکنندگان در 
هزینه کردن ارز صادراتی، سیاستگذاری های ارزی با دولت است؛ در همه سال هایی که 
ایران به عنوان یک کشور وابسته به واردات و ارز با تحریم روبرو بوده، حاکمیت این حق را 

داشته که در این زمینه سیاستگذاری کند.
کرد،  تغییر  دولت  ارزی  های  سیاست  که  ماه  فروردین  بیستم  از  گفت:  بغزیان 
صادرکنندگان خوشحال بودند زیرا تصورشان بر این بود که می توانند ارز خود را با نرخ 
های آزاد در بازار بفروشند و معادل ریالی بسیاری به دست آورند اما وقتی به عرضه در 
سامانه نیما ملزم شدند، اعتراض ها شروع شد. وی افزود: صادرکنندگان معتقد بودند 
وقتی در نیما ارز با نرخ های پایین تر بازار آزاد فروخته می شود، واردکنندگان سود می 
برند زیرا ارز با نرخ پایین می خرند و کالا وارد می کنند اما کالا را با نرخ آزاد در بازار می 
فروشد. به گفته وی، این شرایط سبب شد تا انبارهای واردکنندگان پر از کالاهایی باشد 
که در بازار توزیع نشده است زیرا واردکنندگان اکنون که نرخ ارز در بازار تعدیل شده حاضر 
نیستند کالای خود را با قیمت ارز 10 هزارتومانی به بازار تزریق کنند. بغزیان تاکید کرد: 
امروز که نرخ ها در سامانه نیما به بازار آزاد نزدیک شده، صادرکنندگان مدعی اند که بانک 
مرکزی در بازار دخالت کرده و نرخ ها را پایین آورده است زیرا بانک مرکزی خود عامل 
فروش ارز حاصل از صادرات نفت در کشور است و می تواند بر نرخ ها اثرگذار باشد. استاد 
اقتصاد دانشگاه تهران گفت: با این اوصاف صادرکنندگان نسبت به نرخ های کنونی در 
بازار نامطمئن هستند و حتی از اظهار ارز خود به بانک مرکزی خودداری می کنند چه 
برسد به اینکه آنها در سامانه نیما بفروشند. وی اظهار داشت: یکی از دلایل ادعایی 
صادرکنندگان برای فرار از ارایه ارز در سامانه نیما این است که ارزش کالای صادرشده 
پایین تر از برآوردهای گمرک است تا ارز کمتری عرضه کنند. بغزیان با تاکید بر اینکه در 
هر صورت ارز حاصل از صادرات به شکلی به ریال تبدیل می شود، گفت: صادرکننده اگر 
خودش تولیدکننده نیز باشد برای پرداخت حقوق و دستمزد، هزینه های ریالی و تامین 
بخشی از مواد اولیه مجبور به تهیه ریال است و اگر فقط صادرکننده باشد باید با معادل 
ریالی ارز خود کالای جدید بخرد و صادرکند. وی افزود: آن چیزی که اهمیت دارد، اینکه 
پروسه بازگشت ارز حاصل از صادرات زیرنظر دولت و نهاد سیاستگذار یعنی بانک مرکزی 
انجام شود تا شاهد فرار سرمایه ها از این محل نباشیم. به گزارش ایرنا، براساس تصمیم 
شورای عالی هماهنگی اقتصادی، همه صادرکنندگان غیرنفتی موظفند حداکثر 3 ماه 
بعد از صادرات ارز حاصله را در سامانه نیما عرضه کرده یا به  ترتیبی که بانک مرکزی معین 
می کند، آن را به چرخه اقتصادی کشور برگردانند؛ صادرکنندگانی که این امر را رعایت 
کنند، با تصویب دولت مشمول تشویق های ویژه می شوند، در غیر این صورت با توجه 
به شرایط ویژه اقتصادی کشور، با تشخیص و اعلام بانک مرکزی در حکم قاچاق ارز 

محسوب شده و با متخلفان برخورد قضایی می شود.
پس از تغییر سیاست های ارزی دولت، کالاهای وارداتی در چهار گروه ساماندهی و 
صادرکنندگان غیرنفتی ملزم شدند ارز حاصل از صادرات خود را در سامانه ارزی نیما 
ارایه کنند تا صرف واردات شود. براساس اعلام بانک مرکزی، مجموع فروش ارز حاصل 
از صادرات در سامانه نیما از 16 مرداد امسال تا دهم دیماه به 6.8 میلیارد یور رسیده 
است که حدود 5 میلیارد یورو آن را شرکت های پتروشیمی به نیما عرضه کرده اند. این 
در حالیست که طبق آمار گمرک ایران در 9 ماهه امسال ارزش صادرات غیرنفتی کشور 
به 33 میلیارد و 358 میلیون دلار رسید در حالی که در همین مدت 32 میلیارد و 620 
میلیون دلار کالا نیز وارد کشور شده است. اقلام عمده کالاهای وارداتی شامل ذرت 
دامی، قطعه منفصله تولید خودرو، برنج و لوبیای سویا بوده که ارز آنها را دولت با نرخ 
رسمی تامین می کند و بنابراین تاکنون صادرکنندگان آنگونه که انتظار می رود در تامین 

ارز مورد نیاز کشور فعال نیستند.

اقتصاد تحت تاثیر تحریم و بحران ارزی

آیارشداقتصادیسال۹۸منفیمیشود؟
 مرکز پژوهش های مجلس در تحلیلی از لایحه بودجه سال 98 و شرایط سال جاری، 
سناریوهایی را در زمینه عملکرد اقتصاد ارائه کرد و طی آن عنوان شد که نرخ رشد 

اقتصادی در سال آینده بین منفی ۴.5 تا منفی 5.5 درصد است.
 در تحلیل این مرکز آمده است: عملکرد بخش حقیقی اقتصاد در سال های 139۷ 
و 1398 بیش از هر چیز متاثر از وضع تحریم های جدید و بحران ارزی است. با توجه 
به ماهیت نسبتا مشابه تحریم های اقتصادی جدید آمریکا با تحریم های دور قبلی و 
واکنش های عملی فعالان اقتصادی کشوری های طرف معامله، انتظار می رود در سال 
1398 شاهد وضعیت نسبتا مشابهی با سال 1391 از حیث تاثیر بر عملکرد بخش 
حقیقی باشیم. بررسی وضعیت کلی عملکرد اقتصاد در 6 ماهه اول سال 139۷ این 
موضوع را تاکید می کند. در این دوره شاهد جهش ارزی، افت تولید برخی صنایع و 
افزایش سطح عمومی قیمت ها بوده ایم که انتظار می رود، عملکرد تولید و بخش حقیقی 

اقتصاد را تحت تاثیر قرا دهند.
سناریوهای در نظر گرفته شده برای پیش بینی عملکرد اقتصاد به شرح زیر هستند:

و  نفت  برای صادرات  روز  در  میانگین حدود 800 هزار بشکه  افت  اول:  سناریوی 
میعانات گازی در نیمه دوم سال 139۷ )میانگین 1.9 میلیون بشکه در روز صادرات نفت 
و میعانات در کل سال( و میانگین روزانه یک میلیون بشکه صادرات نفت و میعانات گازی 

در سال 1398.
سناریوی دوم: افت میانگین حدود 1.6 میلیون بشکه در روز برای صادرات نفت 
و میعانات گازی در نیمه دوم سال 139۷ )میانگین حدود 1.5 میلیون بشکه در روز 
صادرات نفت و میعانات در کل سال( و میانگین روزانه 900 هزار بشکه صادرات نفت و 

میعانات گازی در سال 1398.
با در نظر گرفتن این سناریوها و عملکرد مورد انتظار بخش های اقتصادی، پیش بینی 
می شود در سال 139۷ رشد اقتصادی ایران در سناریوی اول منفی 2.6 و در سناریوی 
دوم منفی 5.5 درصد باشد. این میزان برای رشد بدون نفت به ترتیب 0.5 )نیم( و منفی 

یک درصد برآورد می شود.
همچنین با در نظر گرفتن عواملی همچون وضعیت صادرات  نفت، بودجه دولت )و در 
نتیجه تاثیر آن بر بخش ساختمان و خدمات عمومی در طرف عرضه اقتصاد( و واردات و 
صادرات )و تاثیر آن بر بخش های صنعت و بازرگانی( رشد سال 1398 بین منفی 5.5 تا 

منفی ۴.5 درصد پیش بینی می شود.

در روزهای گذشته برای چندمین بار در برخی از کانال های خبری ادعا شد که بندر 
چابهار به هندی ها واگذار یا حتی فروخته شده است. واقعیت چیست؟ نوع قرارداد با 

شرکت هندی برای فعالیت در بندر چابهار چیست و تا چه زمانی اعتبار دارد؟
حاشیه سازی ها علیه قرارداد همکاری با شرکت هندی در توسعه یکی از فازهای بندر 
شهید بهشتی چابهار تمامی ندارد. در طول سال های اخیر که بحث این همکاری 
مطرح بوده، معمولًا انتقاداتی نیز در برهه های مختلف به این قرارداد بیان شده است. 
این روزها برخی از این انتقادات دیگر جنبه فنی ندارد و رنگ و بوی سیاسی به خود 
گرفته است و برخی تا آنجا پیش رفتند که حرف از فروش بندر چابهار به میان آورده اند.
محمدعلی  با  ایرنا  هندی   شرکت  با  همکاری  نوع  موضوع  شدن  روشن  برای 
حسن زاده، عضو هیأت عامل و معاون امور بندری و اقتصادی سازمان بنادر و دریانوردی 

گفت وگو کرده است.
حسن زاده درباره ضرورت استفاده از یک شرکت خارجی برای گسترش بندر چابهار 
می گوید: بخش هایی از اکثر بنادر دنیا توسط شرکت های داخلی کشورهای متبوع 
اعم از اپراتور یا خطوط کشتیرانی راهبری می شود، اما بخش عمده توسط شرکت های 
خارجی دیگر راهبری می شود که این شرکت ها می توانند اپراتور یا خط کشتیرانی 
باشند. همچنین گاهی صاحب یک کالای عمده،  بخشی از بندر را در اختیار گرفته 
و آن را راهبری می کند. در نتیجه، استفاده از شرکت های خارجی در حوزه بنادر یک 
امر رایج است. در بنادر اکثر کشورهای همسایه ما نیز حداقل یک یا دو شرکت خارجی 

به عنوان اپراتور یا بنگاه هایی که فعالیت کسب وکاری دارند، مشغول فعالیت هستند.
وی با اشاره به اینکه تا کنون در ایران چنین کاری نکرده ایم، اظهار می کند: همواره در 
این زمینه نگرانی هایی وجود داشته، اما باید توجه کرد که اگر این رویکرد مزیتی دارد که 

باعث شده در دنیا آن را دنبال کنند، ما خود را از آن مزیت ها محروم کرده ایم.
قبل،  سال ها  از  می کند:  بیان  هندی  طرف  با  مذاکره  سابقه  درباره  حسن زاده 
هندی ها علاقه مند بودند خود را از طریق چابهار به کشورهای CIS و افغانستان 
برسانند. این مربوط به قبل از سال 139۴ است. در این سال موضوع جدی شد و سال 
1395 قرارداد اولیه بین ما و شرکت هندی منعقد شد که بر اساس آن قرار شد شرکت 
هندی در تجهیزات فاز اول طرح توسعه بندر شهید بهشتی سرمایه گذاری کند. بعدها 
تغییراتی از سوی شرکت هندی ایجاد شد. این قرارداد هنوز اجرایی نشده و فرآیند آن 
زمان بر است، زیرا شرکت هندی باید تجهیزاتی خریداری کرده و به بندر بیاورد تا قرارداد 

اجرایی شود.
*دو قراردادی که منعقد شده ، چیست؟

وی درباره دو قرارداد کوتاه مدت و بلندمدتی که با شرکت هندی منعقد شده اظهار 
می کند: تا پیش از اجرایی شدن قرارداد اصلی که بازه زمانی آن 10 ساله است و 
در قالب آن، 85 میلیون دلار سرمایه گذاری می شود، زمانی وجود دارد که استنباط 
می کنیم می تواند یک سال و نیم باشد. یک قرارداد کوتاه مدت 18 ماهه را تهیه کرده و با 
هندی ها به توافق رسیده ایم. آن ها در این قرارداد یک سری سرمایه گذاری در تجهیزات 
جزئی انجام می دهند، زیرا تجهیزات اساسی آن را بندر خریداری کرده است. زمینی 
هم که در اختیار آن ها قرار داده شده، تنها 10 هکتار از بخشی از ترمینال فاز یک 

به علاوه یک پست اسکله است که می توانند آن را راهبری کنند.

معاون امور بندری و اقتصادی سازمان بنادر و دریانوردی با یادآوری این موضوع که 
چابهار دو بندر شهید بهشتی و شهید کلانتری را دارد که بندر دوم کوچک تر است، 
می گوید: بندر شهید بهشتی قسمت  های مختلفی دارد، مانند ترمینال نفتی که اصلًا 
ارتباطی به اپراتور هندی ندارد. افزون بر این، در حال طراحی ترمینال روغن خوراکی 
برای آن هستیم و همچنین در حال ساخت ترمینال مواد معدنی هستیم که این ها 
نیز ربطی به اپراتور هندی ندارد. در فازهای 2، 3 و ۴ نیز هندی ها دخالتی ندارند و 

شرکت های دیگر اعم از داخلی و خارجی می توانند در آنجا سرمایه گذاری کنند.
*حتی اجازه فروش یک متر مربع زمین را نداریم

وی درباره نوع همکاری با شرکت خارجی و شایعه فروش بندر می گوید: در کل کشور 
ما اجازه فروش یک متر مربع زمین حتی به ایرانی ها را نداریم، چه رسد به خارجی ها. 
سازمان بنادر و دریانوردی بخشی از دولت است که در حوزه بندر و دریا فعالیت می کند. 
یعنی ما اجازه نداریم که بنادر کشور را به خارجی ها بفروشیم. این ها فقط در بنادر ما 
راهبری می کنند، مانند همان کاری که در سایر بنادر دنیا از جمله بنادر کشورهای 

همسایه ما در حال انجام است.
حسن زاده با تأکید بر اینکه اشتغال زایی انجام شده نیز برای ایرانیان است، اظهار 
می کند: ممکن است اگر نیاز باشد یک یا دو نفر به عنوان مدیر ترمینال از هند بیاورند. 
در حالی که شرکت هندی در همین قرارداد کوتاه مدت نیز مکلف شده  که از شریک 
ایرانی استفاده کند و اکنون نیز شریک ایرانی دارد. توصیه ما نیز این بوده که در حوزه 
اشتغال و به کارگیری افراد نیز ترجیحاً از ساکنان شهرستان چابهار و بومی های استان 
استفاده شود. ممکن است تا چند ماه که افراد بومی  را آموزش دهند، نیروهایی را از 
بنادر دیگر بیاورند، اما آن نیروها موقتی بوده و در نهایت فرصت های شغلی ایجاد شده 
مختص شهرستان چابهار و استان سیستان و بلوچستان است. قرار نیست کارگر، 
سرکارگر و اپراتور از هند بیاید. قطعاً تیم هایی در هندوستان هستند که عملیات را رصد 
و بررسی کرده، شاخص ها را ارزیابی و موقعیت را تحلیل کنند. اما این گونه نیست که 

روی اسکله افرادی از هندوستان حضور داشته باشند.
*شرکت هندی فقط راهبری می کند

وی با اشاره به اینکه نوع قرارداد با شرکت هندی اجاره کوتاه مدت است، می گوید: 
هنگامی که یک کشتی به سازمان بنادر اعلام می کند به بندر وارد شده، راهنما و 
یدک کش می آیند و کشتی پهلو می گیرد، شرکت هندی مکلف است کشتی را تخلیه 
کرده و بارگیری را انجام دهد. همچنین اگر ظرفیت برای ورود بار به انبار وجود دارد، باید 
آن را تا انبار حمل کنند. روزی هم که قرار شده این بار از بندر خارج شود، کار بارگیری 
به کامیون را انجام می دهند. اگر هم حمل یک سره باشد، کامیون باید هماهنگ شود 
که این بحث مربوط به هماهنگی پایانه ها و بندر است که تعداد کامیون مورد نیاز پای 
کشتی آمده و بار را از کشتی تخلیه می کنند. این تمام اختیاری است که هر شرکت 

اپراتوری اعم از داخلی و خارجی دارد.
معاون امور بندری و اقتصادی سازمان بنادر و دریانوردی درباره حجم سرمایه گذاری 
در قرارداد اولیه اظهار می کند: میزان سرمایه گذاری در قرارداد نخست اندک است، زیرا 
اصل تجهیزات را بعد از برجام خریداری کردیم. مقداری از تجهیزاتی که پس از برجام 
خریداری شد، عمدتاً برای بندر چابهار بود. تنها تجهیزاتی در سطح کشنده و لیفتراک 

لازم است که شرکت هندی مکلف است آن ها را تأمین کند و شریک ایرانی آن ها دارد 
این کار را انجام می دهد. در این قرارداد بنا به میزانی که نیاز باشد، سرمایه گذاری انجام 

می شود و این را ترافیک بندر تعیین می کند.
وی می گوید: شرکت هندی باید بازاریابی کند، ولی ما نیز باید بخشی از کالاهای 
مورد نیاز استان های خراسان رضوی، خراسان جنوبی، خراسان شمالی و سیستان و 
بلوچستان را از سمت چابهار ارسال کنیم. اکنون این گونه نیست، بار از طریق دریایی به 
بنادر دیگر می رود و پس از تخلیه، از طریق زمینی به مشهد می رسد. هر چقدر بتوانیم 
بار بیشتری از طریق بندر چابهار ارسال کنیم، تعداد تجهیزات خرد و غیراستراتژیکی که 
شرکت هندی لازم دارد بیشتر خواهد شد و این شرکت مکلف است آن ها را تأمین کند.
حسن زاده با اشاره به اینکه قرارداد 10 ساله نیز اجاره به شرط تملیک است، یادآور 
می کند: شرکت هندی تجهیزات را می آورد، کار می کند و در نهایت نیز به سازمان بنادر 
منتقل می شود. در این قرارداد حجم سرمایه گذاری 85 میلیون دلار است. بندر متعلق 
به ایران است و ما به آن ها اجازه می دهیم در آنجا راهبری و بازاریابی کرده و عملیات 
را انجام دهند. پس از 10 سال نیز تجهیزات متعلق به ما است و آن ها از بندر خارج 

می شوند.
*چه کسانی خشنود نیستند؟

وی درباره ریشه شبهه افکنی های مربوط به همکاری با شرکت هندی اظهار می کند: 
ایران می افتد، خرسند  اتفاقی در  اینکه چنین  از  ما  از کشورهای همسایه  برخی 
نیستند. در بند 12 سیاست های اقتصاد مقاومتی »پیوندهای راهبردی و گسترش 
همکاری و مشارکت با کشورهای منطقه و جهان به ویژه همسایگان« ذکر شده که 
می توان اقداماتی از این دست را به تعامل راهبردی در حوزه های اقتصادی منتسب 
کرد. هر چه ارتباط ما با دیگران بیشتر باشد، آسیب پذیری ما کمتر است و به راحتی 
نمی توانند ما را تحریم کنند. رقبای منطقه ای ما از این ناخرسند هستند که ما به راحتی 
تحریم نشویم. عده ای علاقه دارند که تحریم ایران به راحتی امکان پذیر باشد و بتوانند 

هر طور که تمایل داشتند به سیستم اقتصادی کشور فشار بیاورند.
حسن زاده در همین رابطه می گوید: برخی با اهداف سیاسی دوست ندارند ما با 
دنیا ارتباط داشته باشیم. چه کسانی اجازه ندادند ایران نیز در خط نفت باکو-جیحان 
حضور داشته باشد؟ علتش این بود که اگر منافع ملی کشور ما به منافع سایر کشورها 
گره بخورد، آن ها از ما در مجامع بین المللی نیز حمایت می کنند. همان ها که علاقه 
ندارند ما در خطوط ترانزیت باشیم، اکنون نیز علاقه مند نیستند که آن شرکت هندی 

در بندر چابهار فعال شود، زیرا این نیز یک خط ترانزیت است.
وی در این مورد می افزاید: دسته دیگر، بنادری هستند که خود را رقیب چابهار 
می دانند. آن ها نیز ممکن است حس کنند که توسعه چابهار برایشان مبارک نیست. 
مادامی که می توانند به یک مجموعه سرویس دهند و هیچ رقیبی ندارند، برایشان 
خیلی مطلوب تر است نسبت به زمانی که رقیبی وجود دارد و باید خدمات رقابتی تری 
ارائه دهند که از قیمت کمتر و کیفیت بیشتری برخوردار است. در نتیجه آن ها نیز از 

این موضوع خرسند نیستند.
*زبان و عمل متناقض مخالفان

دامن  شبهات  به  که  کسانی  و  موضوع  این  مخالفان  می کند:  تأکید  حسن زاده 
می زنند، دارند در زمین رقبای منطقه ای ما بازی می کنند. نمی شود از منافع ملی 
حرف زد و رفتاری کرد که مخالف آن باشد. بندر چابهار تا کنون رونق نداشته و ما تا 
کنون از ظرفیتش استفاده نکرده ایم. اگر قرار است اکنون استفاده شود، آیا این برای 
کشور اشتغال، درآمد، منافع سیاسی ایجاد می کند یا خیر؟ آیا باعث می شود که ایران 
در دنیا به عنوان کشوری که شاهراه ترانزیت و تجارت دنیا است، مطرح شود یا خیر؟ 
این موارد منافع ملی ماست؛ نمی توان با بایکوت کردن و تعطیل کردن بندر چابهار به 

منافع ملی خود دست یافت.
وی با یادآوری اینکه تا کنون غیر از خودمان کسی در چابهار نبوده، این سؤال را طرح 
می کند که چقدر توانستیم از این موقعیت استفاده کنیم؟ حسن زاده می افزاید: تنها 
یک بار در زمان جنگ این اتفاق افتاد. هواپیماهای عراقی بنادر امام خمینی)ره( و 
شهید رجایی را بمباران می کردند. ما نیز برای اینکه بتوانیم کالاهای اساسی را به کشور 
بیاوریم، در بندر چابهار اسکله هایی را ساختیم که به نصب سریع معروف بود. به فرموده 
مقام معظم رهبری آن زمان چابهار به داد مملکت رسید. یعنی کشتی های کالاهای 

اساسی را عمدتاً به آنجا می بردند و تخلیه می کردند.
وی ادامه می دهد: در زمان جنگ از بندر چابهار استفاده کردیم و پس از آن استفاده 
ما از این بندر در حد بسیار جزئی بوده است. اکنون که می گوییم چابهار رونق گرفته، باز 
هم از کل کالاهایی که در 9 ماه ابتدایی سال جاری از طریق بنادر به کشور وارد شده، 
تنها یک و نیم میلیون تن کالا از راه این بندر به کشور وارد شده که معادل یک درصد 

کل آن واردات است.
حسن زاده درباره مشکلات پیش روی توسعه بندر چابهار نیز می گوید: بندر ساخته 
شده، اما لازم است بار نیز به آنجا برود. بخشی از این بار ترانزیت است و باید کسی که 
صاحب آن بار است را به این بندر آورد. تمام بار ترانزیتی که در سال جاری به چابهار 
آمده، باری است که هندی ها آورده و به افغانستان برده اند. تقریباً 120 هزار تن، کالای 
ترانزیتی هند به افغانستان را از طریق چابهار ارسال کرده ایم و غیر از آن، بار ترانزیتی 

نداشتیم.

بررسی یک شبهه تکراری در گفت وگو با معاون سازمان بنادر و دریانوردی

بندرچابهاررانفروختهایم!

آگهی مزایده اموال غیرمنقول )اسناد رهنی(
آگهی مزایده ششدانگ پلاک ثبتی 3930 اصلی بخش یک قم مربوط به پرونده اجرائی 

کلاسه 13960۴0010130033۷2
بموجب پرونده اجرایی کلاسه 13960۴0010130033۷2 ) به شماره بایگانی 9601۴50 
قم و کلاسه 96033۷2 اداره سوم اجرای اسناد رسمی تهران( ، له : بانک سامان ، برعلیه: 
آقای ضیاءالدین تقوای نخجیری و خانم زینب تقوای )وام گیرنده( ، خانم حمیرا شعبان زاده 
)راهن( مستند سند رهنی 1850-1393/5/22 تنظیمی دفترخانه اسناد رسمی شماره 
9۷1 تهران ششدانگ پلاک ثبتی 3930 اصلی بخش یک قم ثبت شده در صفحه 298 دفتر 
99 ذیل شماره 10698 به نشانی : قم- خیابان معلم- کوچه 9 –کوچه زهره- پلاک 3 از طریق 

مزایده به فروش می رسد: 
حدود و مشخصات ششدانگ پلاک ثبتی فوق)فاقد مساحت می باشد( : 

شمالا : دیوار به دیوار خانه 392۴ اصلی 
شرقا : به دیوار خانه 3931 اصلی   

جنوبا : اول دیوار به دیوار خانه 3929 دوم به دیوار خانه مزبور
غربا : تحتانی و فوقانی به شارع خاص

حقوق ارتفاقی : ندارد
بیمه : دارد

مشخصات عمومی ملک: 
به شماره 1/10/903 مورخ  کار  پایان  دارای گواهی  – ساختمان  مشخصات شهرداری 
1390/03/01 شامل دو طبقه به مساحت ۴6 مترمربع عرصه و زیربنای تقریبی ۷0 مترمربع 
شامل زیرزمین و همکف به صورت مسکونی از نوع مصالح بنایی و سقف تیرکلافی که دارای 

اصلاحی از طرف شهرداری که باقیمانده 39/39 می باشد.
مشخصات عمومی – ساختمان دارای قدمت حدود 50 سال شمالی ساز و درب حیاط در 
کوچه یک متری از نوع سازه خشت و گلی و سقف تیرکلافی و دارای سرویس بهداشتی و حمام 
و آشپزخانه با کابینت فلزی و درب و پنجره معمولی کلیه درب و پنجره های بیرونی و درونی 

ساختمان از نوع آهنی می باشد.
کارشناس رسمی دادگستری ملک موصوف به توجه به موقعیت ملک، بررسی های محلی 
و شوارع دسترسی، کمیت و کیفیت و سایر عوامل تاثیرگذار و متعلقات و انشعابات و مشاعات 
و فرض اصالت اسناد و بدون در نظر گرفتن بدهی به بانک ها و سایر ادارات و سازمان ها و 

شهرداری به شرح ذیل ارزیابی نموده است: 
ریال   30/000/000 مترمربع   هر  قرار  از  مساحت)۴6(مترمربع،  به  عرصه  ارزش   .1

.............
جمعا به مبلغ 1/380/000/000 ریال 

2. ارزش بنا به مساحت ۷0 مترمربع، از قرار هر مترمربع  2/500/000 ریال ............. 
جمعا به مبلغ 1۷5/000/000 ریال

3. ارزش حیاط سازی و انشعابات ......................... جمعا به مبلغ 130/000/000 
ریال 

ارزش کل ملک به مبلغ 1/685/000/000 ریال )یک میلیارد و ششصد و هشتاد و پنج 
میلیون ریال( ارزیابی شده است.

مزایده ملک مذکور از ساعت 9 صبح الی 12 ظهر روز چهارشنبه مورخ 139۷/11/1۷ در 
اداره اجرای اسناد رسمی قم واقع در خیابان ساحلی )لواسانی( نبش کوچه ۷ – طبقه فوقانی 
اداره ثبت اسناد و املاک بخش یک قم – اداره اجرای اسناد رسمی قم انجام می شود. مزایده از 
مبلغ پایه 1/685/000/000 ریال )یک میلیارد و ششصد و هشتاد و پنج میلیون ریال( شروع 

و به بالاترین قیمت فروخته خواهد شد.
حق الحراج مازاد بر مبلغ ارزیابی به عهده برنده مزایده خواهد بود. در ضمن بدهی های 
ملک اعم از مالیات و عوارض شهرداری و آب و برق و گاز و غیره تا تاریخ حراج اعم از اینکه رقم 
قطعی آن معلوم شده یا نشده باشد به عهده برنده مزایده خواهد بود . خریداران می بایست 
مبلغ پایه را به عنوان سپرده شرکت در مزایده طی چک بین بانکی یا چک تضمین شده همراه 
خود به اداره اجرای اسناد رسمی قم ارائه نمایند و در صورت توافق بر واریز غیرنقدی با بستانکار 
و نسبت به مازاد با بدهکار بر اساس توافق کتبی اقدام خواهد شد. و چنانچه روز مزایده مصادف 
با روز تعطیل رسمی غیرمترقبه گردد، مزایده روز اداری بعد از تعطیل در همان محل و ساعت 
انجام می شود و حقوق دولتی و حق مزایده طبق مقررات وصول خواهد شد. ضمنا تنظیم سند 
انتقال اجرائی منوط به مفاصا حساب دارائی و شهرداری می باشد لازم به ذکر است که ملک 
فاقد مساحت می باشد و تحدید حدود و مساحت دار کردن آن و کلیه مراحل اداری آن جهت 

انتقال سند اجرائی بر عهده خریدار می باشد. )م الف 1۷16۷(
اداره اجرای اسناد رسمی قم 

آگهی مزایده اموال غیرمنقول )اسناد رهنی(
آگهی مزایده ششدانگ پلاک ثبتی 3931 اصلی بخش یک قم مربوط به پرونده اجرائی 

کلاسه 13960۴0010130033۷3
بایگانی  شماره  به   (  13960۴0010130033۷3 کلاسه  اجرایی  پرونده  بموجب 
9601۴۴6 قم و کلاسه 96033۷3 اداره سوم اجرای اسناد رسمی تهران( ، له : بانک سامان 
، برعلیه: آقای ضیاءالدین تقوای نخجیری )وام گیرنده و راهن( مستند سند رهنی 195۴ 
مورخ 139۴/2/1۴ تنظیمی دفترخانه اسناد رسمی شماره 9۷1 تهران ششدانگ پلاک 
ثبتی 3931 اصلی بخش یک قم ثبت شده در صفحه 220 دفتر 10۷ ذیل شماره 12310 
به نشانی : قم- خیابان چهارمردان)انقلاب( –کوچه 1۷ )گذرقلعه(- کوچه زهره- فرعی اول- 

سمت راست- پلاک 5  از طریق مزایده به فروش می رسد: 
حدود و مشخصات ششدانگ پلاک ثبتی فوق به مساحت 95/۷8 مترمربع : 

شمالا : در چهار قسمت که قسمت سوم آن شرقی است. اول : دیوار به دیوار طول )3/89( 
سه متر و هشتاد و نه سانتیمتر به سه هزار و نهصد و بیست و شش اصلی. دوم : دیوار به دیوار 
بطول )2/01( دو متر و یک سانتیمتر به سه هزار  و نهصد و بیست و شش اصلی. سوم : دیوار 
به دیوار طول )0/۷2( هفتاد و دو سانتیمتر به سه هزار  نهصد و بیست و هشت اصلی. چهارم: 
دیوار به دیوار بطول )۴/52( چهار متر و پنجاه و دو سانتیمتر به سه هزار و نهصد و بیست و 

هفت اصلی.
شرقا : در سه قسمت که قسمت دوم آن جنوبی است. اول : دیوار به دیوار به طول )3/63( 
سه متر و شصت و سه سانتیمتر به سه هزار و نهصد و بیست و هشت اصلی. دوم : دیوار 
به دیوار طول )0/11( یازده سانتیمتر به سه هزار و نهصد و بیست و هشت فرعی. سوم : 
دیوار به دیوار به طول )۴/9۷( چهارمتر و نود و هفت سانتیمتر به سه هزار و نهصد و بیست 

و هشت اصلی.    
جنوبا : در چهار قسمت که قسمت دوم آن شرقی است. اول دیوار به دیوار بطول )5/89( 
پنج متر و هشتاد و نه سانتیمتر به سه هزار و نهصد و سی اصلی. دوم : دیوار به دیوار به طول 
)1/۷2( یک متر و هفتاد و دو سانتیمتر به سه هزار و نهصد و سی اصلی. سوم: دیوار به دیوار به 
طول )2/1۴( دو متر و چهارده سانتیمتر به سه هزار و نهصد و سی اصلی. چهارم : درب و دیوار 

به طول )1/۴5( یک متر و چهل و پنج سانتیمتر به شارع بن بست 1/۴5 متری.
غربا : در سه قسمت، اول دیوار به دیوار به طول )1/56( یک متر و پنجاه و شش سانتیمتر 
به شماره سه هزار و نهصد و بیست و چهار فرعی. دوم: دیوار به دیوار بطول )3/2۷( سه متر و 
بیست و هفت سانتیمتر به سه هزار و نهصد و بیست و چهار اصلی. سوم: دیوار به دیوار بطول 

)5/6۴( پنج متر و شصت و چهار سانتیمتر به سه هزار و نهصد و بیست و چهار اصلی.
حقوق ارتفاقی : ندارد

بیمه : دارد
مشخصات عمومی ملک: 

ملک بصورت ساختمانی قدیمی ساز در دو طبقه زیرزمین و همکف با نمای سیمان سفید 
که سازه آن دیوار باربر با مصالح بنایی و سقف چشمه ایی)ضربی( به متراژ اعیانی، همکف 
60 مترمربع و زیرزمین 20 مترمربع می باشد که کف ساختمان موزاییک، بدنه و سقف گچ 
کاری و پشت بام ایزوگام می باشد. ملک دارای گواهی پایان ساختمان 10/1/2125 به تاریخ 

83/02/31 می باشد.
ملک مذکور مورد استفاده مستاجر قرار دارد.

 کارشناس رسمی دادگستری با عنایت به مراتب فوق الذکر و موقعیت و قدمت ملک، متراژ 
عرصه ، نوع مصالح بکار رفته در ساختمان، کمیت و کیفیت، کاربری مسکونی، ششدانگ 
بودن و اصالت سند ، عرض شارع ، ابعاد ملک و با درنظر گرفتن سایر پارامترهای موثر به شرح 

ذیل ارزیابی نموده است: 
1. عرصه به مساحت 95/۷8 مترمربع، از قرار هر مترمربع  33/000/000 ریال .............

جمعا به مبلغ 3/160/۷۴0/000 ریال 
2. اعیانی طبقه زیرزمین و همکف 80 متر مربع از قرار هر مترمربع  ۴/000/000 ریال 

............. جمعا به مبلغ 320/000/000 ریال
3. انشعابات آب – برق- گاز ......................... جمعا به مبلغ 80/000/000 ریال 

ملک فوق به مبلغ 3/560/۷۴0/000 ریال )سیصد و پنجاه و شش میلیون و هفتاد و چهار 
هزار تومان( 

ارزیابی شده است.
مبلغ ارزیابی ملک فوق الذکر با توجه و احتساب بیمه آتش سوزی و زلزله برآورد شده است.

مزایده ملک مذکور از ساعت 9 صبح الی 12 ظهر روز سه شنبه مورخ 139۷/11/16 در 
اداره اجرای اسناد رسمی قم واقع در خیابان ساحلی )لواسانی( نبش کوچه ۷ – طبقه فوقانی 
اداره ثبت اسناد و املاک بخش یک قم – اداره اجرای اسناد رسمی قم انجام می شود. مزایده 

از مبلغ پایه 3/560/۷۴0/000 ریال )سه میلیارد و پانصد و شصت میلیون و هفتصد و چهل 
هزار ریال( شروع و به بالاترین قیمت فروخته خواهد شد.

حق الحراج مازاد بر مبلغ ارزیابی به عهده برنده مزایده خواهد بود. در ضمن بدهی های 
ملک اعم از مالیات و عوارض شهرداری و آب و برق و گاز و غیره تا تاریخ حراج اعم از اینکه رقم 
قطعی آن معلوم شده یا نشده باشد به عهده برنده مزایده خواهد بود . خریداران می بایست 
مبلغ پایه را به عنوان سپرده شرکت در مزایده طی چک بین بانکی یا چک تضمین شده همراه 
خود به اداره اجرای اسناد رسمی قم ارائه نمایند و در صورت توافق بر واریز غیرنقدی با بستانکار 
و نسبت به مازاد با بدهکار بر اساس توافق کتبی اقدام خواهد شد. و چنانچه روز مزایده مصادف 
با روز تعطیل رسمی غیرمترقبه گردد، مزایده روز اداری بعد از تعطیل در همان محل و ساعت 
انجام می شود و حقوق دولتی و حق مزایده طبق مقررات وصول خواهد شد. ضمنا تنظیم سند 
انتقال اجرائی منوط به مفاصا حساب دارائی و شهرداری می باشد . مورد مزایده دارای بیمه 

می باشد. )م الف 1۷168(
اداره اجرای اسناد رسمی قم 

-----------------------------------------
اداره کل ثبت اسناد واملاک استان کرمانشاه

اداره ثبت اسناد واملاک حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه دو
اگهی موضوع ماده 3قانون و ماده 13ایین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 

واراضی وساختمانهای فاقدسندرسمی 
برابر رای شماره 139۷6031601۴001966مورخ 139۷/0۷/28هیات اول/ موضوع 
مستقردر  رسمی  فاقدسند  ساختمانهای  و  اراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون 
واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه دو تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی اقای 
داریوش التین  فرزند علی اکبر بشماره شناسنامه 191صادره ازکرمانشاه  درششدانگ یک 
باب ساختمان به مساحت 62.85مترمربع قسمتی از پلاک شماره 11 و 19 اصلی واقع 
در بخش سه حومه به ادرس کرمانشاه ده مجنون خیابان 18 متری نیازی پلاک شهرداری 
۴8خریداری مع الواسطه اززارع صاحب نسق اقای سید موسوی ده مجنونی محرز گردیده 
است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب دردو نوبت به فاصله 15 روز اگهی میشود در  صورتی 
که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ 
انتشار اولین اگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره  تسلیم و پس از اخذرسید 
ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خودرا به مراجع قضایی تقدیم نمایند.
بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور وعدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت 

صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت دوم:1397/10/16
فرهاد نوری 
رییس ثبت اسناد واملاک

-----------------------------------------
اداره کل ثبت اسناد واملاک استان کرمانشاه

اداره ثبت اسناد واملاک حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند 

رسمی 
آگهی موضوع ماده 3قانون و ماده 13آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
واراضی وساختمانهای فاقدسندرسمی برابر رای شماره 139۷6031600100۴28۴ 
مورخ 139۷/09/۷هیات اول/ دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمانهای فاقدسند رسمی مستقردر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه 
یک تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم افسانه سلطانی فرزند نریمان به شماره 
شناسنامه 29۷ صادره از کرمانشاه در یک باب ساختمان یک به مساحت 51/13 
مترمربع مفروز و مجزی شده از پلاک باقیمانده 3۴1 فرعی از 366 اصلی واقع در 
بخش یک حومه کرمانشاه به آدرس کیهانشهر بلوک پنجم فرعی اول کوی دیبا پلاک 10 
خریداری از مالک رسمی آقای بابا اکبری مراد آبادی  محرز گردیده است.لذا به منظور 
اطلاع عموم مراتب دردو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در  صورتی که اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره  تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. 
بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور وعدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1397/10/16-تاریخ انتشار نوبت دوم: 1397/11/02
جعفر نظری -رییس ثبت اسناد واملاک ناحیه یک کرمانشاه
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پرونده ناکامی سونامی تکمیل شد!

 آتشفشان خاموش

شکست و حذف فرزان عاشورزاده یا همان سونامی سابق در مسابقات آزاد کشوری سرمربی 
تیم ملی را در دو راهی بسیار سختی قرارداده است.

 مسابقات تکواندو آزاد کشور در حالی از روز چهارشنبه 12 دی ماه در خانه تکواندو آغاز شده 
است که این رقابت ها دیروز با مشخص شدن نفرات برتر اوزان اول و هفتم به پایان خواهد رسید. 
طبق تصمیم فریبرز عسکری سرمربی تیم ملی تکواندو قرار بود در پایان این مسابقات، نفرات 
برتر اوزان هشت گانه به اضافه بازیکنی که از لحاظ فنی نظر کادرفنی تیم ملی را جلب کرده ا ند 
به اردوی تیم ملی دعوت شوند، اما اتفاقاتی در طول این چند  روز رخ داده که معادلات پیش 
روی سرمربی تیم ملی را یک مقدار پیچیده تر کرده است. مهمترین اتفاقی که طی چند روز 
گذشته در مسابقات رخ داده، حذف فرزان عاشورزاده از گردونه مسابقات آن هم در یک هشتم 
نهایی بود و عدم حضور ابوالفضل یعقوبی در این مسابقات یکی دیگر از اتفاقات عجیب این دوره 
از مسابقات بود. قطعا طبق قانون و براساس شایسته سالاری نفراتی اجازه حضور در اردوی تیم 
ملی را باید داشته باشند که در این رقابت ها موفق به کسب قهرمانی شده باشند در غیر این 

صورت، حضور این دو نفر در اردوی تیم ملی به دور از منطق است.
به هر حال بازیکنی که در این مسابقات به میدان نرفته به هیچ عنوان شانسی برای حضور در 
اردوی تیم ملی نباید داشته باشد چرا که مسابقات آزاد کشوری مسیر ورود به تیم ملی است. 
ابوالفضل یعقوبی نیز گویا در خصوص دلایل غیبت خود تماسی با کادرفنی نگرفته و هیچ دلیل 

منطقی برای توجیه غیبت خود نداشته است.
ضمن اینکه تکواندوکارانی مثل آرمین هادی پور، میرهاشم حسینی و سجاد مردانی با توجه به 
مدال هایی که در 2 مرحله پایانی مسابقات گرند پری کسب کرده اند به اردوی تیم ملی مستقیم 
دعوت خواهند شد. البته علی اشکوریان و محمد علی خسروی به خاطر کسب مدال طلا در 

المپیک نوجوانان نیز جزء تکواندوکارانی هستند که مستقیم به اردو دعوت خواهند شد.
موضوع دیگر اینکه فرزان عاشورزاده یا همان سونامی سابق که در هر رویدادی که پیش از 
المپیک ریو حضور پیدا می کرد و به مدال می رسید، این روزها از شرایط آرمانی خود به دور است 
و حتی در مسابقات روز گذشته نیز با شکست مقابل حریف خود از گردونه مسابقات کنار رفت. 
حالا با توجه به اینکه شرایط در خصوص فرزان عاشورزاده پیچیده تر شده، باید در این خصوص 
کادر فنی تا به جمع بندی نهایی برسد. هر چند که کادرفنی تیم ملی معتقد است که فرزان در این 
مسابقات در وزن تخصصی خود بازی نکرد و در وزن سوم به میدان رفت، اما نباید فراموش کند 
که عاشورزاده واقعا از شرایط خوبی برخوردار نیست و از لحاظ فنی در مسابقات اخیر نشان داده 
که از آن فرزان  گذشته فاصله گرفته، روز گذشته نیز عاشورزاده با شکست در یک هشتم نهایی 
نشان داد که از آن روزهای اوج خود بسیار فاصله دارد و دیگر آن سونامی سابق نیست و به یک 

آتشفشان خاموش تبدیل شده است.
فرزان  اگر  که  بگیرید، چرا  بسیار جدی  تصمیم  عاشورزاده  مورد  در  باید  فریبرز عسکری 
عاشورزاده در مراحل بالاتر شکست می خورد قطعا دست سرمربی تیم ملی برای دعوت او 
به اردوها باز تر می شد، اما با نتایجی که سایت فدراسیون تکواندو اعلام کرده نشان می دهد 
که فرزان مغلوب حریفی شد که او نیز در دور بعد مقابل تکواندو کار دیگری شکست خورده و 
اتفاقا این تکواندوکار نیز در 2 دور بعدی مقابل دیگر تکواندوکاری شکست خورده است. نتایج 
رقم خورده در وزن سوم برای تکواندوکاران حاضر در این وزن مخصوصا فرزان عاشورزاده تمام 
معادلات را پیچیده تر کرده و قطعا کار برای سرمربی تیم ملی در چنین شرایط حساسی بسیار 
سخت خواهد بود. حال باید منتظر باشیم ببینیم که سرمربی تیم ملی چه تصمیمی را خواهد 

گرفت و آیا به عاشورزاده که این روزها حال و روز خوبی ندارد اعتماد خواهد کرد یا خیر!

کی روش: می خواهیم شروع خوبی داشته باشیم

حرف زدن در خانه آسان است
ابراز  ایران  فوتبال  ملی  تیم  سرمربی 
امیدواری کرد تیم ملی شروع خوبی در جام 

ملت های آسیا داشته باشد.
اسپورت،  از  نقل  به  ایسنا  گزارش  به 
از  قبل  ایران  فوتبال  ملی  تیم  تمرین های 
اولین بازی خود در جام ملت های آسیا در 
ابوظبی امارات برگزار می شود و ملی پوشان 
زیر نظر کارلوس کی روش خودشان را برای 

جام ملت های آسیا آماده می کنند.
کارلوس کی روش سرمربی تیم ملی فوتبال 
ایران در حاشیه تمرین های تیم ملی با اعلام 
اینکه بزرگ ترین اشتباه ممکن این است که حریفان را دست کم گرفت گفت: من می دانم که 
ما در شرایط خوبی هستیم وقتی بخواهیم درباره رده بندی فیفا صحبت کنیم ولی یک چیزی 
را به من بگویید؛ کدام تیم ها از 5 تیم برتر رده بندی فیفا توانستند به فینال جام جهانی روسیه 
برسند؟ آنچه اهمیت دارد این است که شما در روز مسابقه قادر به انجام چه چیزی در زمین بازی 
هستید؟ سرمربی تیم ملی فوتبال ایران در ادامه صحبت خود افزود: ما در حال انجام مرحله 
پایانی تمرین های خودمان هستیم و به پایان آن نزدیک می شویم. می خواهیم مطمئن شویم که 
همه چیز خوب و آماده است. وقتی دوشنبه برابر حریف مان یمن قرار بگیریم، می خواهیم فقط به 
این مسابقه فکر کنیم. در حال حاضر فقط بازی با یمن برای ما اهمیت دارد. ما برای آن ها احترام 
قائل هستیم و می دانیم که همه تیم های حاضر در جام ملت های آسیا از جمله یمن در آرزوی 
صعود از گروه شان هستند ولی ما می خواهیم شروع خوبی در جام ملت های آسیا داشته باشیم. 
مسیر خیلی طولانی طی کردیم و خدا بخواهد تا جایی که ممکن است در جام ملت های آسیا 
بالا برویم. سرمربی پرتغالی تیم ملی فوتبال ایران در بخش دیگری از صحبت های خود افزود: 
در تورنمنت ها خیلی مهم است که شروع خوبی داشته باشید ولی بیش از آن مهم این است که 
چطور مسابقه ها را تمام کنیم. هر موفقیت بزرگی با قدم های کوچک حاصل می شود و ما باید 
برای هدف مان ثبات داشته باشیم. باید در این راه آماده لحظات خاص باشیم لحظاتی که آسان 

نخواهند بود. از نظر ذهنی خیلی باید قوی و قدرتمند باشیم.
تیم ملی فوتبال ایران به عنوان بهترین تیم آسیا در رده بندی با ترکیب خوب در جام ملت های 
آسیا حاضر است. کی روش در پایان صحبت خود گفت: نشستن در خانه و اظهار نظر کردن کار 
آسانی است. شما بدون برنده شدن نمی توانید به جام برسید و بدون اینکه بازی تان را با برد شروع 
کنید و همین طور پیش بروید و بازی دوم و سوم را انجام دهید به این مهم نمی رسید. الان اصلا 
مهم نیست در جام ملت ها قرار است چه اتفاقاتی رخ دهد. همان طور که گفتم فقط بازی با یمن 

الان اهمیت دارد و این همان چیزی است که ذهن مان را مشغول کرده است.
تیم ملی فوتبال ایران در اولین بازی خود در جام ملت های آسیا دوشنبه با یمن مسابقه خواهد 

داشت و در ادامه با ویتنام و عراق در مرحله گروهی بازی خواهد داشت.

سرپرست جدید کمیته فوتسال:

 لیگ فوتسال به من ربط ندارد
 از کفاشیان بپرسید!

سرپرست جدید کمیته فوتسال حاضر به اظهارنظر درباره حواشی اخیر لیگ نشد و گفت: ما 
فقط درباره تیم های ملی تصمیم می گیریم و درباره لیگ از کفاشیان سوال کنید.

در هفته بیست و سوم لیگ برتر فوتسال دیدار ارژن شیراز و گیتی پسند اصفهان به درگیری 
کشیده شد. بر اساس ادعای گیتی پسندی ها، مرتضی کشاورز بازیکن سکونشین تیم ارژن بعد 

از اتمام بازی وارد زمین شده و با محمد شجری بازیکن ملی پوش گیتی پسند درگیر می شود.
داود پرهیزگار درباره جنجال های بازی ارژن و گیتی پسند و این که کمیته فوتسال چه تدابیری 
برای کنترل این اتفاقات در هفته های پایانی دارد، گفت: مسائل مربوط به لیگ به ما ارتباطی 
ندارد و باید از سازمان لیگ و آقای کفاشیان درباره این مسائل بپرسید. ما در کمیته فوتسال 
مسئولیت داریم و فقط درباره تیم های ملی تصمیم گیری می کنیم. سرپرست کمیته فوتسال 
در ادامه درباره جلسه هفته گذشته با کادرفنی تیم ملی توضیح داد: با اعضای کادرفنی جلسه 
خوبی داشتیم و به خصوص با آقای ناظم الشریعه درباره برنامه های آینده تیم ملی صحبت 
کردیم. برخی بازی های تدارکاتی قبل از آمدن من به کمیته فوتسال هماهنگ شده است و این 
بازی ها باید انجام شود. به همین دلیل قرار است تیم ملی یکی دو هفته دیگر به صربستان برای 
انجام بازی اعزام شود. با توجه به این که اغلب بازیکنان تیم ملی، لژیونر هستند، لیگ به خاطر 

این بازی تعطیل نمی شود.

انتخاب مدیرعامل در روزهای آینده 

نکونام به نساجی بازگشت!
جواد نکونام در نیم فصل دوم لیگ برتر هم به عنوان سرمربی تیم نساجی مازندران به فعالیت 

ادامه خواهد داد.
فرهاد صنیعی فر، مالک و رئیس هیات مدیره باشگاه نساجی مازندران، در این باره گفت: طی 
10 روز گذشته جلسات بسیار زیادی برای انتخاب سرمربی تیم نساجی مازندران داشتیم و روی 
گزینه های زیادی به بحث و تبادل نظر پرداختیم. وی افزود: با توجه به اینکه برخی از گزینه های 
مدنظر ما در تیم های دیگر مشغول فعالیت بودند و به لحاظ عرفی و قانونی نمی خواستیم عمل 
خلافی مرتکب شده و با آنها به مذاکره بپردازیم به سراغ برخی گزینه های بدون تیم رفتیم اما 
با کمال احترام به همه این عزیزان متوجه شدیم نمی توانند خواسته های ما را برآورده سازند. 
صنیعی فر ادامه داد: طی روزهای آخر هفته گذشته و با توجه به جمیع جهات جلساتی با جواد 
نکونام، سرمربی نیم فصل اول تیم، برگزار شد و هم مالکان و اعضای هیات مدیره و هم ایشان 
نقطه نظرات خود را بیان کردند و پس از چند جلسه به نکات مشترکی دست یافتیم و طرفین 
تعهدات لازم برای ادامه همکاری را به یکدیگر دادند و قرار شد از فردا آقای نکونام یک بار دیگر به 
عنوان سرمربی تیم نساجی مازندران فعالیت خود را از سر بگیرد. مالک باشگاه نساجی مازندران 
درخصوص مدیرعامل باشگاه گفت: ان شاءالله تا چند روز آینده هیات مدیره باشگاه درخصوص 

انتخاب مدیرعامل جدید باشگاه هم تصمیم نهایی را اتخاذ خواهد کرد.

فتحی: منشا را نمی خواهیم، تیام نمی آید

 فرهاد مجیدی سرمایه است، نه بمب!

مدیرعامل باشگاه استقلال می گوید انتخاب فرهاد مجیدی 
برای تیمش یک سرمایه گذاری است.

در  تهران  استقلال  باشگاه  مدیرعامل  فتحی،  امیرحسین 
مورد اضافه شدن فرهاد مجیدی به کادر فنی استقلال اظهار 
کرد: من همیشه ارتباطم با مجیدی بسیار خوب بوده است. 
مجیدی از بازیکنان خوب و نخبه باشگاه استقلال بوده و مدارج 
مربیگری را طی کرده است و بهترین گزینه برای سرمایه گذاری 
است تا در کنار مربی بزرگی مثل شفر باشد و در آینده، باشگاه 
استقلال را متنفع کند. با شفر صحبت کردیم و در نهایت تصمیم 

بر این کار گرفتیم.
او که با برنامه "تهران ورزشی" رادیو تهران گفت وگو می کرد، 

اتمام  از  بعد  است.  باشگاه  بزرگان  از  مجیدی  داد:  ادامه 
بازیگری اش کلاس های متعددی در اروپا رفته است و باید روزی 
می رسید که داشته های خودش را ارائه دهد. زمان این موضوع 
رسیده تا او در کنار باشگاه باشد تا خودش را به عنوان مربی ثابت 
کند و از پتانسیل بسیار زیادش استفاده کند. من دوست داشتم 
در اولین کار مربیگری او در کنارش باشم. هر تصمیمی که برای 
کادر فنی بگیریم با مشورت سرمربی تیم است. ما منتظر یک 
فرصت مناسب بودیم تا مجیدی را به باشگاه اضافه کنیم. این 

فرصت با هماهنگی شفر به وجود آمده است.
فتحی در مورد جذب جپاروف هم بیان کرد: او بازیکن بزرگی 
است و دو بار مرد سال آسیا شده است. او محبوب هواداران 

ماست اما نام باشگاه استقلال از هر نامی بزرگ تر است. تا زمانی 
که من این جا هستم اجازه نمی دهم خدشه ای به نام استقلال 
وارد شود. قرار بود طلب 1۳0 هزار دلاری او را پرداخت کنیم.  
او  با  او پرداخت شد. ما  ۴0 هزار دلار توسط اسپانسرمان به 
توافقی کردیم و قرارداد را برای او فرستادیم. قرار بر این بود که 
او به این جا بیاید و قرارداد را امضا کند اما متاسفانه من هر روز 
صحبت های جدیدی می شنوم. اگر او در همین یکی، دو روز 
به تهران بیاید و قرارداد را امضا کند و بتواند آمادگی پزشکی و 
جسمانی اش را به ما ثابت کند مشکلی برای قرارداد با او نداریم.
مدیرعامل باشگاه استقلال که در مورد سید حسین حسینی 
هم گفت: حسینی بازیکن خوب و با اخلاقی است و چند سال 
زحماتش  مزد  او  که  است  زمانی  امسال  است.  استقلال  در 
را بگیرد. جای او در جام جهانی خالی بود و همین طور در 
جام ملت ها. همه بازیکن ها برای فیکس شدن باید بجنگند و 
خودشان را به مربی ثابت کنند. او هم از این قاعده مستثنی 

نیست و باید خودش را به شفر ثابت کند.
او در مورد ماجرای سوپرجام هم اظهار کرد: ما سوپرجام را 
پیگیری کرده ایم. توان ما در همین حد بوده است. به دادگاه 

CAS شکایت کرده ایم و منتظر پاسخ هستیم.
فتحی در مورد این که هواداران استقلال نگران این هستند 
که با اضافه شدن مجیدی به استقلال، یک بمب ترکیده است 
و باشگاه دیگر بازیکن بزرگی جذب نکند هم توضیح داد: من نه 
اهل بمب هستم و نه اهل ترقه. مجیدی بر اساس نیاز ما به کادر 
فنی اضافه شده است. با بازیکنان جدیدی صحبت کرده ایم و 
در حال رایزنی هستیم. امیدواریم که بازیکنان مد نظر مربی مان 
را با توجه به بضاعتمان جذب کنیم تا بتوانیم در لیگ و لیگ 
قهرمانان موفق باشیم. بازیکنان برزیلی، آفریقایی و اروپایی 
در لیست ما هستند. این دایره را هر روز با نظر سرمربی و نوع 
بازی مان محدودتر می کنیم تا بتوانیم بازیکنان مد نظرمان را در 
نهایت جذب کنیم. هواداران باید بدانند در نیم فصل بازیکنان 
تیم های  با  دیگر  بازیکنان  کمتری می شود جذب کرد چون 
خودشان قرارداد دارند. ما همه توانمان را می گذاریم تا بازیکن 

مدنظر سرمربی را جذب کنیم.

مدیرعامل استقلال در خصوص شایعه جذب گادوین منشا 
مهاجم پرسپولیس هم گفت: منشا اصلا در لیست ما نبوده 
است و در مورد این موضوع صحبتی نداریم. همچنین تیام هم 
تمایلی برای بازگشت ندارد و برای او آرزوی موفقیت می کنیم. 
شایعه جذب عمر خربین را هم رد می کنم. جذب مهاجم در 
اولویت برنامه ماست. باید بازیکنی در حد نام باشگاه استقلال 
جذب کنیم. او در مورد برنامه تیم در تعطیلات هم بیان کرد: 
قرار است تیم از فردا برای برگزاری یک اردوی دو هفته ای راهی 

قطر شود تا آماده شروع مسابقات لیگ و لیگ قهرمانان شود.
فتحی در مورد وضعیت پادووانی هم گفت: با پادووانی روز 
پنج شنبه صحبت کردم. او وضعیت درمانش را پیگیری می کند 
و مرتب با کادر پزشکی ما در تماس است. امیدوارم هرچه زودتر 

وضعیتش بهتر شود تا به کادر فنی ما اضافه شود.
مدیرعامل باشگاه استقلال با تایید مشکلات مالی این باشگاه 
اظهار کرد: بله باشگاه مشکلات مالی دارد. البته مشکلات مالی 
برای همه تیم ها هست، حتی تیم های صنعتی. امیدواریم از 

طریق اسپانسر این مشکل را برطرف کنیم.
فتحی در مورد پیش بینی اش از نتایج باشگاه در آینده بیان 
کرد: من عرض کرده ام که استقلال همیشه یک پای قهرمانی 
و فینال است. امیدوارم هم در لیگ قهرمانان آسیا و هم در لیگ 

برتر قهرمان شویم.
داد:  توضیح  هم  تبریزی  مرتضی  وضعیت  خصوص  در  او 
مرتضی تبریزی بازیکن ماست و از وجود او استفاده می کنیم. او 

در لیست شفر هم هست و بازیکن ماست.
گرفته  صورت  ناهماهنگی های  از  برنامه  مجری  پایان  در 
در باشگاه استقلال که از مصاحبه شفر با برنامه رادیو تهران 
جلوگیری کرده است، به فتحی گلایه کرد. فتحی هم در پاسخ 
اظهار کرد: احتمالا این یک سوءتفاهم بوده است. مسئولیت 
روابط عمومی باشگاه با آقای زرندی است و او تعامل خوبی با 
رسانه ها دارد. شاید محدودیت هایی وجود داشته و احتمالا خود 
سرمربی معذوریت داشته و زرندی به گردن گرفته است. من از 
این موضوع بی اطلاع هستم و امیدوارم که این هماهنگی ها 

بیشتر صورت بگیرد.

رئیس هیئت تکواندوی استان قم از عبور تعداد باشگاه های فعال در رشته تکواندو در قم 
از مرز 100 باشگاه خبر داد و آینده این رشته را در قم مثبت ارزیابی کرد.

محمد جمشیدی اظهار داشت: رشته تکواندو به عنوان یک رشته المپیکی و مدال 
آور، در استان قم در حال توسعه است و این توسعه را افزایش اقبال عمومی به فعالیت 
در این رشته و افزایش سطح فنی مربیان و نیز نتایج امیدبخش در مسابقات پایه کشور 

نشان می دهد.
وی افزود: تعداد باشگاه های فعال در رشته تکواندو در قم از مرز 100 باشگاه عبور 
کرده است و این باشگاه ها در نقاط مختلف قم برای پسران و دختران تکواندوکار خدمات 
آموزشی ارائه می دهند و همین موضوع سبب شده تعداد مربیان فعال تکواندوی قم 

افزایش یابد و به تبع آن رشد چشمگیری در آمار تکواندوکاران در قم ایجاد شود.
رئیس هیئت تکواندوی استان قم گفت: استان های شاخص تکواندوی کشور سال ها 
پیش از استان قم برنامه ای جدی و اساسی برای رشد تکواندو و قهرمان پروری در استان 
خود در دستور کار قرار دادند و در قم، ما باید با کار خستگی ناپذیر و شبانه روزی تلاش 
کنیم از استان های هم سطح خود پیشی بگیریم و خود را به تدریج به استان های صاحب 

نام تکواندوی کشور نزدیک کنیم.
جمشیدی بیان داشت: در نظر داریم یک دوره مسابقه چند جانبه بین استانی در دهه 
مبارک فجر برگزار کنیم که این مسابقات در هر دو بخش پسران و دختران و در رده های 
سنی پایه برگزار می شود و برای حضور در این رقابت ها از استان های دیگر دعوت به عمل 

آمده است.
وی عنوان کرد: قم در تاریخ 12 بهمن میزبان برگزاری آزمون کشوری دان ۳ و ۴ است که 
در بخش بانوان انجام می شود و پیش بینی ما این است که حداقل 500 بانوی تکواندوکار 

از نقاط مختلف کشور در این آزمون شرکت داشته باشند.
رئیس هیئت تکواندوی استان قم تصریح کرد: برگزاری مسابقات انتخابی های تیم 
استانی برای حضور در مسابقات کشوری سال آینده در همه رده های سنی در برنامه 

هیئت تکواندو قرار دارد ضمن این که در صدد هستیم لیگ خردسالان و نونهالان استان 
را از بهمن ماه در دو بخش دختران و پسران آغاز کنیم که این موضوع به آمادگی تیم ها 

بستگی دارد.
دبیر هایت تیراندازی استان قم :

هیات تیراندازی قم سرمایه گذاری در رده پایه را دنبال می کند
اهمیت  و  در کشور  پایه  رده سنی  به  توجه  قم گفت:  استان  تیراندازی  دبیر هایت 
استعدادیابی در این زمینه موجب شده تا این هیات ورزشی به صورت جدی سرمایه 

گذاری در رده پایه را دنبال کند.
مسابقات  به  قم  اعزامی  های  تیم  ضعیف  نتایج  به  اشاره  با  متقیان  جواد  محمد 

استعدادهای برتر ورزشی افزود: این رقابت ها در رده سنی مدارس برگزار شد و در این رده 
سنی، قم و بسیاری از استان ها هیچگونه ورزشکاری برای اعزام به این رقابت ها نداشتند 

که این موجب شد تا فدراسیون محدوده سنی ورزشکاران را اصلاح کند.
وی ادامه داد: نداشتن ورزشکار در رده سنی مدارس، نشان می دهد که نیاز به کار 

بیشتری در این رده وجود دارد.
دبیر هایت تیراندازی قم افزود: هشت سال پیش، هیات تیراندازی قم سرمایه گذاری 
بسیار خوبی در رده سنی پایه انجام داد و در واقع تیراندازی قم در آن سال ها از نو ساخته 
شد که نتیجه آن سرمایه گذاری، تربیت ورزشکاران مستعد و صاحب نام این استان در 
کشور است و امروز نیز این نیاز وجود دارد تا بار دیگر به صورت جدی تر به این امر توجه 

شود.
متقیان، آسیب شناسی نتایج ضعیف عملکرد ورزشکاران قم در مسابقات استعدادهای 
برتر ورزشی را ضروری دانست و اظهار داشت: به دلیل اینکه امسال برای نخستین بار این 
رقابت ها در سطح کشور برگزار می شد، هیات های ورزشی قم تنها 2 ماه برای آماده کردن 
ورزشکاران در رده سنی این رقابت ها فرصت داشتند، که این مدت، زمانی کمی برای 

نتیجه گرفتن در این رقابت ها با این سطح بالا بود.
وی گفت: از جمله انتقادات وارد به این رقابت ها، حضور ورزشکاران عضو تیم ملی و 
دارای سابقه حضور در مسابقات آسیایی بود که حضور چنین ورزشکارانی، امکان عرض 
اندام به ورزشکاران جدید نداد به طوری که 6 نفر اول بخش تپانچه همگی عضو تیم ملی 

بودند.
متقیان، برگزاری مسابقات استعدادهای برتر ورزشی را موجب افزایش انگیزه ورزشکاران 
و هیات های ورزشی برای سرمایه گذاری جدی تر در رده سنی مدارس برشمرد و گفت: 
به دلیل اهمیت این رقابت ها، سرمایه گذاری در رده سنی پایه در این هیات ورزشی جدی 
تر دنبال شده و به طور قطع شاهد حضور قوی تر تیراندازان استان در رقابت های سال 

آینده خواهیم بود.

رئیس هیئت تکواندوی استان قم خبر داد؛

فعالیت بیش از ۱۰۰ باشگاه تکواندو در قم

مدیر تیم فوتسال سوهان محمد سیمای قم در لیگ برتر 
فوتسال ایران خواستار خویشتن داری هواداران قمی در 
دیدارهای خانگی این تیم در مواجهه با داوران و تیم های 
حریف شد. رسول قلی زاده اظهار داشت: بر اساس رأی 
کمیته انضباطی، تیم فوتسال سوهان محمد سیما به دلیل 
رفتار تماشاگران قمی در مسابقه برابر تیم مس سونگون به 
پرداخت 20 میلیون ریال جریمه محکوم شده و پرداخت 
این جریمه در شرایطی که وضعیت مالی مناسبی نداریم 
فوتسال  اهالی  افزود:  باشگاه است. وی  بر دوش  باری 
به خوبی می دانند که برای پرداخت هزینه های تیم برای 
شرکت در مسابقات باقی مانده لیگ برتر فوتسال تا چه 
پرداخت  وضعیت،  این  در  و  هستیم  تحت فشار  اندازه 

مبالغی به عنوان جریمه رفتار تماشاگران غیرقابل هضم است. مدیر تیم فوتسال سوهان محمد سیمای قم گفت: ما از تماشاگران قمی 
می خواهیم که در بازی های خانگی در قم خویشتن داری بیشتری به خرج دهند، آن ها برای حمایت از نماینده فوتسال قم به سالن می آیند 
اما درخواست ما این بوده که تنها از تیم محبوبشان حمایت کنند. قلی زاده تأکید کرد: بدون تردید هر رفتار از سوی تماشاگران ناشی از علاقه 
آن ها به پیروزی تیم سوهان محمد سیماست، اما امروز در این شرایط مالی نامناسب نیاز داریم که هواداران ما بیش از گذشته برای حمایت از 
تیم عقلانیت به خرج دهند تا دچار آسیب های مالی غیرضروری نشویم.  وی عنوان کرد: بازی های تیم سوهان محمد سیما در قم رایگان برگزار 
می شود و برای رفاه حال تماشاگران بلیتی به تماشاگران فروخته نمی شود، بنابراین از حضور تماشاگران درآمدی نداریم و این انتظار وجود دارد 

که حضور آن ها تنها برای حمایت ما باشد و نه فشار مالی روی تیمی که نتوانسته به تعهدات مالی خود در قبال بازیکنانش عمل کند.

هواداران قمی در دیدارهای خانگی خویشتن دار باشند؛

قلی زاده : پرداخت هر هزینه ای برای ما مشکل ساز است
موتورسواری  و  رانی  اتومبیل  همایش  اولین 
شهرستان شهریار در شهر جدید اندیشه برگزار شد.

 به گزارش روابط عمومی  شهرداری شهر اندیشه 
موتورسواری  و  رانی  اتومبیل  همایش  ،اولین 
شهرستان شهریار با حضور مهندس فرنیاپور معاون 
سیاسی انتظامی ، مهندس ژاله رو معاون مالی و 
برنامه ریزی فرمانداری شهرستان شهریار ،مهندس 
کاویانی شهردار،آقای جعفری رئیس واعضا شورای 
شهراندیشه ،صیفوری رئیس اداره ورزش و جوانان 
شهرستان شهریار  ، و دیگر مسئولین شهرستان 
شهریار و شهر اندیشه در بازار بزرگ ایرانی اسلامی 

این شهر برگزار شد.
بنا بر این گزارش ، همایش اتومبیل رانی و موتورسیکلت های ورزشی با همکاری شهرداری و شورای اسلامی شهر با استقبال بی 

سابقه و پر شور شهروندان شهر اندیشه روبرو شد و توانست اوقات خوب و خوشی را برای شهروندان این شهر رقم بزند.
شهردار اندیشه گفت : هدف از برگزاری همایش اتومبیل رانی و موتور سواری ایجاد مکانی امن و مناسب برای استفاده از اتومبیل 
ها و موتورهای خاص توسط ورزشکاران و شرکت کنندگان این حرفه و همچنین ایجاد فضایی شاد برای شهروندان شهرمان می باشد.
کاویانی در پایان بیان کرد : جا دارد از تلاشهای عوامل نیروی انتظامی ، هلال احمر و سازمان آتش نشانی شهرداری اندیشه،تشکر 
و قدردانی نمایم که همیشه به بهترین شکل ممکن در کنار ما بودند ، همینطور با توجه به خطرات موجود خدا را شاکریم که هیچ 

صدمه و آسیبی چه برای شرکت کنندگان و چه برای تماشاگران در این همایش پیش نیامد.

روز جمعه برگزار شد

 اولین همایش اتومبیل رانی و موتورسواری در شهر اندیشه

پیشکوت فوتبال ایران معتقد است تیم ملی با وجو 
لژیونرهای فراوان می تواند قهرمان جام ملت های 

آسیا شود.
صمد مرفاوی پیشکسوت فوتبال ایران درباره تیم 
ملی اظهار کرد: ما تیم خوبی داریم و با توجه به 
هماهنگی هشت ساله کادرفنی با بازیکنان و تیم 
ملی، این تیم می تواند قهرمان آسیا شود. فوتبال 
در ایران در خون مردم است و این همیشه پایه گذار 
بوده  آسیا  ملت های  جام  در  ایران  قهرمانی های 
این  در  ایران  حریف  سخت ترین  درباره  او  است. 
مسابقات اظهار کرد: علی پروین می گفت نباید از 
الآن به فکر نیمه نهایی و فینال باشیم بلکه باید پله پله 
برویم جلو تا این که قهرمان شویم. آن زمان، پروین 
سیستمی را به کار برد که کره جنوبی قدرتمند آن 
زمان مغلوب ما شد. در آن زمان خیلی ها گفتند که 
ایران با سیستم علی اصغری بازی کرد در حالی که 
هیچ راهی به جز این سیستم و تاکتیک نداشتیم. 
بعد از چند سال کی روش به این مملکت آمد و از 
همین تاکتیک استفاده کرد و همه با به به و چه چه 
از او تعریف کردند. به تاکتیک پروین گفتند "علی 
اصغری" و به تاکتیک کی روش گفتند "سیسیتم 
تحقیر  را  خودمان  خودمان  ما  منچستریونایتد". 

همان  و  می آید  خارج  از  که  کس  هر  و  می کنیم 
تعریف  او  از  بسیار  می زند،  را  خودمان  حرف های 
می کنیم. البته هم پروین قابل احترام است و هم 
کی روش ولی ما خودمان را دست کم می گیریم. 
جام های  با  فعلی  ملی  تیم  تفاوت  درباره  مرفاوی 
1۹۹2 و 1۹۸۸ گفت: تیم ملی فعلی، تیم خیلی 
قبل  دوره های  با  را  آن  نمی شود  اما  است  خوبی 
مقایسه کنم زیرا هر دوره ای شرایط خاص خود را 
با خداد  دارد. مثلا نمی توان ناصر محمدخانی را 
عزیزی و علیرضا جهانبخش مقایسه کرد زیرا هر 
و  بودند  بهترین  خودشان  دوره   در  این ها  از  کدام 
هستند. این تیم با این توجه خاصی که می شود و 
لژیونرهایی که دارد، توانایی قهرمانی را دارد. او در 
کی روش  اخیر  حاشیه ای  صحبت های  خصوص 
اضافه کرد: تیم ملی مهره های خوبی دارد. کره، 
ژاپن و استرالیا از نظر زیرساخت ها و امکانات خیلی 
از ما جلوتر هستند. حرکت ما به سوی پیشرفت، کند 
است و فضای سیاسی هم تاثیرگذار است. کسی که 
می گوید ما امکانات نداریم، چرا دوباره قرارداد خود را 
تمدید می کند و کارش را ادامه می دهد؟ یک چیزی 
سال  هشت   شخصی  که  هست  مملکت  این  در 
کارش را با وجود همه مشکلات ادامه می دهد. یا از 
لحاظ بازیکن خوب هستیم که آن شخص انگیزه کار 
کردن پیدا می کند یا از لحاظ مالی تامین می شود 
مهاجم  بدهد.  کار  ادامه  ایران  در  دارد  دوست  که 
سابق تیم ملی افزود: امکانات ما همین است. در 
عرض یک سال نمی شود به ژاپن و استرالیا برسیم. 
در همین حد هم تیم ما قابل احترام و بهترین تیم 
آسیا بوده است. دوست داریم تیم ملی مان قهرمان 
هواپیمای  امکانات،  کمترین  اکنون  شود.  آسیا 
اختصاصی است که در اختیار تیم ملی است اما 

زمان ما آن هم نبود ولی ما توانستیم با نتایجمان 
مردم را خوشحال کنیم. با همین وضع از عربستان 
و کره جنوبی هم بهتر نتیجه گرفته ایم و تنها از ژاپن 
کمی عقب هستیم. تیم ما مهیای قهرمانی است. 
البته این بستگی دارد که شرایط بر وفق مراد ما باشد 
و مثلا اخراجی ندهیم و نگذاریم کار به اما اگر کشیده 
شود. ملی پوش تیم ملی در جام ملت های 1۹۸۸ و 
ملی  تیم  به   شده  دعوت  بازیکنان  درباره   1۹۹2
تصریح کرد: دست کی روش پر است و ما باید بازی 
به بازی برنامه ریزی داشته باشیم. حاشیه سازی های 
تفکرات  به  موضوع  این  نیست.  درست  کی روش 
برای  هم  کی روش  برمی گردد.  او  سلیقه  و  مربی 
خود تفکراتی دارد. شاید کی روش با خود می گوید 
لژیونرها بیشتر از لحاظ فنی تحت فشار هستند و 
آمادگی فنی بهتری پیدا می کنند. از بعضی جهات 
ایرادهای  بتوان  داد. شاید  او حق  به  هم می توان 
غیر فنی گرفت اما موضوعات فنی و بر اساس تفکر 
و فلسفه مربی است. کی روش می خواهد در تیم 
ملی موفق شود و برانکو در پرسپولیس. این ذهنیت 
به وجود می آید که این دو با یکدیگر مخالف هستند 
در حالی که این گونه نیست. البته این مساله نباید به 

فوتبال ایران ضربه بزند و آن را به حاشیه ببرد.
او در پایان درباره تیم منتخب تاریخ فوتبال ایران 
گفت: من فقط می توانم در بحث دروازه بان صریحا 
نام یک نفر را بگویم که آن  هم بی  برو برگرد، احمدرضا 
زرینچه،  جواد  پنجعلی،  محمد  است.  عابدزاده 
مجتبی محرمی، علی دایی، حمید علی دوستی، 
علی پروین، ناصر محمدخانی، مجید نامجومطلق 
و ایرج دانایی فرد نیز بازیکنان بسیار خوبی بودند. 
اما  این سخت ترین سوالی بود که می شد پرسید 

نمی توان تنها به 11 بازیکن اشاره کرد.

مرفاوی: پروین شد علی اصغری، کی روش منچستری

تیم ملی می تواند قهرمان آسیا شود
به نظر می رسد فدراسیون کشتی ایران در پاسخ به دعوت اتحادیه جهانی بهتر است یا بر پس گرفتن میزبانی جام 
جهانی کشتی آزاد از روسیه تاکید کند یا اینکه برای حفظ شان کشتی ایران از حضور در این رقابت ها خودداری و 
این دعوت را رد کند. در جریان جلسه کمیسیون فنی اتحادیه جهانی کشتی که اواخر آذرماه در شهر بلگراد پایتخت 
صربستان برگزار شد، بر اساس تصمیم این کمیسیون بنا شد رقابت های جام جهانی کشتی آزاد 201۹ فقط با حضور 5 
تیم برتر رقابت های جهانی مجارستان برگزار شود. از آنجا که ایران در پایان رقابت های جهانی مجارستان نتوانسته بود در 
بین 5 تیم برتر قرار بگیرد و با توجه به قانون جدید نمی توانست در رقابت های جام جهانی 201۹ حاضر شود، بر اساس 
تصمیمی عقلانی و منطقی از پیگیری میزبانی این رقابت ها انصراف داد تا روسیه که شدیدا پیگیر گرفتن میزبانی این 
رقابت ها از ایران بود به عنوان میزبان جدید جام جهانی کشتی آزاد 201۹ معرفی شود. این تصمیم فدراسیون کشتی 
در دادن میزبانی به روس ها در حالی بود که پیش از آن نماینده اتحادیه جهانی کشتی از امکانات شهر مشهد به عنوان 
میزبان این رقابت ها نیز بازدید کرده بود و با توجه به قرارداد همکاری رسول خادم رییس پیشین فدراسیون کشتی با 
شهرداری مشهد، همه امکانات لازم برای برگزاری این رقابت ها به میزبانی مشهد آماده بود. البته این موضوع نیز با 
مخالفت رییس هیات کشتی خراسان رضوی نیز همراه شد، چرا که وی معتقد بود حضور 5 تیم در جام جهانی فقط 
مصوب کمیسیون فنی اتحادیه جهانی بوده و لازمه آن برای اجرا تصویب در هیات رییسه این اتحادیه است، بنابراین 
نماینده ایران در اتحادیه جهانی و مسئولان فدراسیون کشتی نباید براحتی دست از میزبانی این رقابت ها و تقدیم آن 
به روس ها می کشیدند. حال با گذشت کمتر از 20 روز از این تصمیم، اتحادیه جهانی کشتی در نامه ای به فدراسیون 
کشتی از ایران برای حضور در جام جهانی کشتی آزاد به میزبانی روسیه دعوت کرده است! حمید بنی تمیم سرپرست 
فدراسیون کشتی در گفتگو با ایسنا، درباره پاسخ ایران به این دعوت اظهار کرد"ما نامه ای به اتحادیه جهانی ارسال 
کرده ایم و خواستار توضیح آن ها در اینباره شده ایم که چرا با وجود مصوبه کمیسیون فنی خود مبنی بر حضور 5 تیم 
برتر رقابت های قهرمانی جهان در جام جهانی، حالا از ایران برای حضور در این رقابت ها دعوت کرده اند. پس از پاسخ 
اتحادیه جهانی و توضیح آن ها، درباره حضور یا عدم حضور در این رقابت ها تصمیم گیری خواهیم کرد" از سوی دیگر 
رییس هیات کشتی خراسان رضوی نیز با توجه به دعوت ایران خواستار بازپس گیری میزبانی این رقابت ها از روسیه 
شده، امری که با توجه به نفوذ شدید روس ها در هیات رییسه اتحادیه جهانی کشتی امری محال به نظر می رسد. به 
گزارش ایسنا، حال این سوال مطرح است که چرا فدراسیون کشتی و نماینده ایران در جلسه کمیسیون فنی اتحادیه 
جهانی در جایی که تمامی شرایط مالی برای میزبانی این رویداد بین المللی فراهم بوده، براحتی و خیلی زود پیش از 
تصویب هیات رییسه اتحادیه جهانی از خیر میزبانی ایران گذشته و آن را تقدیم روسیه کرده اند؟ اینکه به فاصله چند روز 
از این تصمیم و در اقدامی بر خلاف مصوبه کمیسیون فنی، اتحادیه جهانی از ایران برای حضور در این رقابت ها دعوت 
کرده ابهامات و شک و تردیدها در اینباره را بیشتر می کند که آیا ایران بر اثر فشار و لابی روس ها حاضر به دادن میزبانی 
شده یا اتحادیه جهانی کشتی با همدستی روسیه اقدام به دور زدن ایران کرده است؟ در هر صورت به نظر می رسد 
بهترین پاسخ ایران به عنوان یکی از قدرت های برتر کشتی جهان یا درخواست برای بازپس گیری میزبانی جام جهانی 

است یا اینکه به نشانه اعتراض و برای حفظ وجهه کشتی ایران از حضور در این رقابتها خودداری کند.

درخواست از ایران برای حضور در جام جهانی کشتی آزاد

یک دعوت و چند سوال
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یک کارشناس ارشد گیاهان دارویی مطرح کرد

با "هویج" هم چاق شوید، هم لاغر!

به خواص بی نظیر هویج در درمان  اشاره  با  ارشد گیاهان دارویی  یک کارشناس 
بیماریهای مختلف و بویژه بیماریهای دستگاه گوارش، از همه افراد خواست این خوراکی 

را در سبد غذایی خود لحاظ کنند.
هانیه ناصری با بیان اینکه هویج به لحاظ طب سنتی دارای طبع گرم و تر است، گفت: 

خوردن هویج مقاومت بدن را در مقابل بیماری های عفونی بالا می برد.
وی با اشاره به تاثیرات هویج در چاقی و لاغری افراد، گفت: افرادی که می خواهند 
لاغر شوند باید همه روزه همراه غذا هویج خام مصرف کنند و برای چاق شدن نیز باید آب 

هویج در وعده صبحانه صرف شود.
ناصری به تاثیر هویج در درمان بواسیر هم اشاره کرد و افزود: همچنین هویج برای 

خارج کردن سنگ کیسه صفرا اثری معجزه آسا دارد.
وی با اشاره به تاثیرات مثبت هویج بر تقویت قوای جنسی و تحریک کبد و روده ها، 
گفت: هویج اعمال روده ها را منظم می کند و کمبود الیافِ غذاهای گوشتی را جبران 
می کند، بنابراین افرادی که مصرف گوشت بالایی دارند حتما باید هویج مصرف کرده تا 

با مشکل یبوست مواجه نشوند.
بازکننده  هویج  همچنین  کرد:  خاطرنشان  دارویی  گیاهان  ارشد  کارشناس  این 

گرفتگی ها و انسداد کبد است.
وی با بیان اینکه هویج بازکننده رگ ها نیز است، اظهار کرد: افرادی که فشار خون دارند 

نباید مصرف هویج را فراموش کنند.
ناصری یادآور شد: مصرف هویج همچنین باعث تقویت قوه بینایی و درخشندگی 

چشم ها می شود.
وی در ادامه با اشاره به تاثیرات مختلف هویج در استفاده همزمان با سایر خوراکی ها، 
گفت: اگر مقداری هویج و پیاز را با هم بجوشانید و به آن آب لیمو اضافه کنید، داروی 
موثری برای درمان بیماری های عصبی،  امراض کلیوی و همچنین جوان کننده پوست 

به دست می آید.
وی افزود: همچنین برای تقویت و رشد بدن و درمان نرمی استخوان کودکان، مصرف 

هویج رنده شده به همراه لیموترش توصیه می شود.
این کارشناس ارشد گیاهان دارویی تصریح کرد: مصرف هویج همراه با شیر و کمی 
دارویی  کاربرد  به  است.ناصری  مفید  تنفسی  مجاری  ترشحات  درمان  برای  عسل 
استعمال خارجی هویج هم اشاره کرد و گفت: برای درمان سوختگی هویج رنده شده را 
داخل یک پارچه قرار داده و بصورت کمپرس در محل بگذارید. از این روش برای درمان 

سودا، کورک و اگزما نیز می توان استفاده کرد.

خطرآفرینان خانگی کدامند؟
 معاون غذا و داروی دانشگاه علوم پزشکی لرستان گفت: ترکیب سفیدکننده و جوهر 

نمک و استنشاق گاز آن آسیب جدی به ریه می زند.
دکتر رضا سپهوند  در مورد مسمومیت با مواد شوینده و پاک کننده اظهار کرد: این 
مسمومیت در مواردی غیرعمد است و بیشتر کودکان و خانم های خانه دار در معرض آن 

هستند.
وی اضافه کرد: باید ظروف مواد شوینده را در جایی قرار دهید که در دسترس کودکان 

نباشند و یا ظرف این مواد را تغییر ندهیم که اشتباهی استفاده نشود.
معاون غذا و داروی دانشگاه علوم پزشکی لرستان عنوان کرد: آنچه در خانم های 
خانه دار منجر به آسیب می شود وسواسی است که این قشر دارند و متاسفانه مشاهده 
شده که این افراد برای تمیز کردن کف سرویس های بهداشتی از ترکیب سفیدکننده و 
جوهر نمک استفاده می کنند که استنشاق گاز این دو عنصر می تواند آسیب جدی به ریه 
بزند.وی بیان کرد: همچنین خیلی از مسمومیت ها را آفت کش ها دربر می گیرند که این 

مواد باید در ظرف خود نگهداری شود.
سپهوند در مورد مسمومیت دارویی گفت: این مسمومیت ها در اطفال رخ می دهد که 
باید دارو را دور از دسترس آنها نگهداری کرد و در ظرف مخصوص خود جای داده شود.

وی در مورد مسمومیت ناشی از مواد غذایی و گیاهان سمی یادآور شد: برای اینکه 
مسمومیت غذایی رخ ندهد باید مواد غذایی مورد استفاده فاسد نباشد و  در شرایط 

مناسب نگهداری شوند.
معاون غذا و داروی دانشگاه علوم پزشکی لرستان بیان کرد: غذا نباید در فضای 

معمولی اتاق و در معرض نور آفتاب قرار گیرد که منجر به ایجاد مسمومیت شود.

یک پژوهشگر طب سنتی:

 مصرف خودسرانه مکمل ممنوع
یک پژوهشگر طب سنتی با اشاره به اینکه مصرف ویتامین بیش از حد در بدن عوارض 

زیادی به همراه دارد،  گفت: مصرف مکمل باید با مشورت پزشک صورت گیرد.
سیدمهدی میرغضنفری پژوهشگر طب سنتی ارتباط با بایدهای و نبایدهای استفاده 
به صورت  افراد  از  بسیاری  امروزه  اظهار داشت:  ویتامین ها  و  از مکمل های غذایی 
خودسرانه انواع مکمل و ویتامین ها را استفاده می کنند که لازم است در این زمینه حتما 

با پزشک خود مشورت کنند.
وی افزود: ورزش نکردن ، هوای آلوده، غذای خوب نخوردن و خوب غذا نخوردن، 
استرس، اختلال خواب و بیداری از جمله مشکلاتی است که بسیاری از افراد را گرفتار 

کرده و مشکلات گوارشی در آنها به همراه دارد.
این پژوهشگر طب سنتی با اشاره به اینکه اگر معده و دستگاه گوارش دچار اختلال 
باشد جذب مواد غذایی، ویتامین ها و انواع غذاها با مشکل مواجه می شود گفت: در گام 
نخست کمبود ویتامین در بدن باید علت آن شناسایی و سپس اقدام مناسب صورت گیرد 

بنابراین باید در این زمینه  حتما با پزشک مشورت کنیم.
وی خاطرنشان کرد: تجمع ویتامین ها در بدن به دلیل خودسرانه بیماری زا است و 
عوارض زیادی را می تواند به همراه داشته باشد بنابراین مصرف خودسرانه آن می تواند 

زیان آور باشد.

تحقیقات و پژوهش های پزشکی

پلک زدن میزان سطح توجه را نشان می دهد

 دانشمندان چینی در تحقیقی دریافتند که عمل پلک زدن می تواند میزان سطح توجه 
افراد را نشان دهد.

سرپوش پزشکی - به گزارش فارس، دانشمندان چینی در تحقیقی دریافتند که به 
هنگام تحریک مغز، عمل پلک زدن به طور مکرر انجام می شود و زمانی که شما اطلاعات 

شنوایی را دریافت می کنید بیشتر پلک می زنید.
 براساس گزارش »خبرگزاری شینهوا«، »دینگ نای«، سرپرست تیم تحقیقاتی دانشگاه 
»ججیانگ« گفت: ما در برابر ریتم های سخنرانی پلک می زنیم اما این پلک زدن بیشتر از 
میزانی است که ما برای حفظ رطوبت چشم مان نیاز داریم. این پلک زدن ها ممکن است 
ویژگی های خاصی از چگونگی پردازش اطلاعات مغز  و میزان سطح توجه افراد را نشان 
دهد.  برای مثال، یک معلم می تواند با بررسی پلک زدن چشم دانش آموزان از چگونگی 
توجه آنها به کلاس باخبر شود، بنابراین می تواند نوع و کیفیت تدریس خود را بهبود 

بخشد.

D۳ غنی سازی نوشیدنی ها با ویتامین
 مدیرکل فراورده های غذایی و نوشیدنی سازمان غذا و دارو از اجرای آزمایشی غنی 

سازی نوشیدنی های تولیدی با ویتامین D۳ خبر داد.
با ویتامین D به صورت پایلوت  با اشاره به اینکه غنی سازی آرد  دکتر وحید مفید 
 D۳ در بیرجند در حال اجراست، عنوان کرد: غنی سازی نوشیدنی ها با ویتامین
به درخواست معاونت غذا و داروی دانشگاه علوم پزشکی یزد با رعایت شرایط لحاظ 
مطابقت نتایج آزمون محصول نهایی توسط آزمایشگاه های مورد معتبر با مقادیر مندج 
در دستورالعمل های اجرایی غذاهای فراسودمند و غنی سازی اختیاری مواد خورداکی و 

آشامیدنی موافقت شده است.
بنابر اعلام روابط عمومی سازمان غذا و دارو، وی تاکید کرد: تمدید پروانه ساخت این 
فراورده ها منوط به مطابقت مقادیر پایش های لازم در مورد مقادیر ویتامین افزوده شده به 

فراورده در دوره ماندگاری به عمل آمده و با ضابطه غنی سازی است.

رییس دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت ضمن اشاره 
به مصرف پایین "شیر" در ایرانیان و تاکید بر لزوم اجرای برنامه 
شیرمدرسه بویژه برای مناطق محروم، در عین حال از کاهش 

سن پوکی استخوان در کشور به زیر ۳۰ سال خبر داد.
دکتر زهرا عبداللهی در نشست خبری بسیج همگانی تغذیه 
که در وزارت بهداشت برگزار شد، با بیان اینکه هدف از بسیج 
ملی تغذیه سالم، فرهنگسازی برای تغذیه سالم و اصلاح الگوی 
تغذیه است، گفت: رسالت مان در دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت 
بهداشت، برنامه ریزی و سیاست گذاری در راستای بهبود تغذیه 

جامعه است.
وی به دستاوردهای اصلاح الگوی تغذیه و امنیت غذایی پس 
از انقلاب اسلامی، اشاره و اظهار کرد: بعد از انقلاب اسلامی 
برنامه هایی در راستای کاهش سوء تغذیه انجام شد؛  به طوریکه 
در سال ۷۶ در بحث سوءتغذیه کودکان زیر ۵ سال ۱۶.۶ درصد، 
متوسط  قد  کوتاهی  درصد  و ۲۰  شدید  تا  متوسط  وزنی  کم 
و  بهورزان  کمک  با  مداخلات  دنبال  به  که  داشتیم  شدید  تا 
کارشناسان و کارکنان بهداشت و درمان پس از ۲۰ سال در سال 
۹۶ کاهش بیش از ۷۰ درصدی در سوء تغذیه داشتیم. در حال 
حاضر طبق مطالعات سال ۹۶، کم وزنی کودکان زیر ۵ سال به 

۳.۸ درصد و کوتاه قدی ۴.۶ درصد رسیده است.
عبداللهی با بیان اینکه یکی دیگر از مشکلات ما بحث کمبود 
کشو  در  متاسفانه  مطالعات،  طبق  گفت:  بود،  ریزمغذی ها 
فقرآهن و کم خونی در همه گروه های سنی مشکلی جدی بود. 
بر همین اساس برنامه هایی مانند مکمل یاری و غنی سازی آرد 
با آهن و اسید فولیک و مکمل یاری برای دختران دبیرستانی در 
مدارس را اجرا کردیم. نتایج اجرای این برنامه ها  نشان می دهد 
که طی یک دوره ۱۰ ساله کمبود آهن در کشورمان به میزان ۵۰ 

درصد کاهش یافته است.
*»تحول« برای »تغذیه« چه کرد؟ 

رئیس دفتر بهبود تغذیه وزارت بهداشت با اشاره به اقدامات 
تحولی در حوزه تغذیه، ادامه داد: در سال های اخیر به دنبال 
اجرای طرح تحول سلامت، کارشناسان تغذیه برای اولین بار 
در مراکز جامع بهداشتی در حاشیه شهرها و شهرها مستقر 
و مراجعین از خدمات تغذیه به صورت رایگان بهره مند شدند و 
کارشناسان تغذیه در اولین سطح ارائه خدمت به مردم حضور پیدا 
کردند و مردم از مشاوره و تنظیم رژیم غذایی بهره مند شدند. در 
حال حاضر ۱۲۰۰ کارشناس تغذیه در شبکه بهداشت فعالیت 
این  با  که  است  آن  از  حاکی  ارزشیابی ها  و  نتایج  و  می کنند 
اقدامات در کنترل دیابت و فشارخون، در ۶۰ درصد موارد با 

توصیه ها و آموزش ها شاهد بهبود این بیماری ها بوده ایم.
وی با بیان اینکه بیماری های غیرواگیر مهم ترین عامل مرگ 
و میر در کشور محسوب می شوند و شامل دیابت، بیماری های 
قلبی عروقی، سرطان ها و بیماری های مزمن تنفسی هستند، 
گفت: تغذیه نقش مهمی در کنترل و پیشکیری از بیماری های 
غیرواگیر دارد. در عین حال۶۰ درصد جمعیت بالای ۱۸ سال 
در کشور اضافه وزن و چاقی دارند که خود این عامل دیابت، 

فشارخون و انواع سرطان هاست.
 *۴۰ محصول غذایی که قندشان کاهش یافت

عبداللهی افزود: بر همین اساس یکی از اقدامات مهم بازنگری 

قند، نمک و چربی در محصولات غذایی است و مناسفانه ایرانیان 
بیش از حد قند، نمک  و چربی مصرف می کنند و به همین دلیل 
باید قند، نمک و چربی در محصولات غذایی کاهش پیدا می 
کرد که با همکاری صنایع غذایی، سازمان غذا و دارو، سازمان 
استاندارد محصولاتی در بازار داریم که قند، نمک و چربی آنها 
کاهش پیدا کرده است و در حال حاضر ۴۰ محصول داریم که 

قند ان  کاهش پیدا کرده است.  
وی با بیان اینکه کاهش میزان نمک در نان یکی از مهم ترین 
اقدامات در بهبود تغذیه مردم بود، اظهار کرد: مهم ترین منبع 
دریافت نمک در کشور ما نان است. ایرانیان به طور متوسط روزانه 
حدود ۳۱۰ تا ۳۲۰ گرم نان می خورند و میزان نمک در نان ها ۲ 
تا ۲.۳  درصد بود. بر این اساس حدود ۶ گرم نمک دریافتی مردم 
از طریق نان است؛  درحالیکه میزان توصیه شده مصرف نمک 
۵ گرم در روز است. با بازنگری استانداردها میزان نمک در نان 
به کمتر از یک درصد کاهش یافت و بنابراین روزانه۳ گرم از نان 

دریافت نمک می شود.
*سوء تغذیه ناشی از چاقی و اضافه وزن در کشور

عبدالهی با بیان اینکه مداخلات انجام شده در زمینه تغذیه 
منجر به کاهش انواع سوءتغذیه در کشور شده است، افزود: البته 
شکل دیگری از سوء تغذیه در کشور ایجاد شده که اضافه وزن و 
چاقی است؛ به طوریکه روند چاقی و اضافه وزن در کودکان و 
نوجوانان افزایشی است و ۲۳ درصد گروه سنی ۷ تا ۱۸ دچار 
چاقی و اضافه وزن بوده و ۲۱ درصدشان دچار چاقی شکمی 

هستند.
وی افزود: همچنین ۱۲ تا ۱۳ درصد کودکان زیر ۲ سال ما 
نیز دچار اضافه وزن و چاقی هستند و این میزان در استان های 
شمالی به ۲۰ درصد هم می رسد. حال اگر  این روند کنترل نشود، 
این کودکان به نوجوانان و بزرگسالان چاق تبدیل می شوند. حال 
باید بدانیم که مهم ترین عامل مرگ، بیماری های غیرواگیر بوده و 
یکی از عوامل این بیماری ها نیز چاقی است. از طرفی بی تحرکی 

نیز چاقی را تشدید کرده است.وی با بیان اینکه یکی از اقدامات 
از  هدف  گفت:  است،  سالم  تغذیه  ملی  بسیج های  ایجاد  ما 
برگزاری این بسیج های ملی، ترویج الگوی تغذیه سالم و اصلاح 
الگوی تغذیه ای به لحاظ کاهش نمک، قند و چربی و افزایش 
مصرف سبزیجات، حبوبات، میوه، غلات و... است. طبق توصیه 
سازمان بهداشت جهانی مردم باید حداقل حدود پنج سهم در روز 
میوه و سبزی مصرف کنند. به گفته عبدالهی، این موادغذایی به 
دلیل اینکه حاوی فیبر هستند از ابتلا به بیماری های غیرواگیردار 
پیشگیری می کنند. طبق اطلاعات کنونی ۴۸ درصد ایرانیان 
این الگوی تغذیه ای را رعایت می کنند و ۵۲ درصد مردم هم کمتر 

از استاندارد سبزی و میوه مصرف می کنند.
مصرف ۲برابری قند در ایرانیان و روند افزایشی دیابت در کشور
عبداللهی با بیان اینکه در حال حاضر سرانه مصرف قند و 
شکر۶۶ گرم در روز است، گفت: با توجه به شیوع به اضافه وزن 
و چاقی و دیابت در جهان و کشور ما سازمان بهداشت جهانی 
توصیه می کند کمتر از ۱۰ درصد انرژی روزانه از قندهای ساده 
دریافت شود؛ یعنی  روزانه کمتر از ۲۵ گرم قند مصرف شود. 
اما ایرانی ها بیش از ۲ برابر استاندارد قند مصرف می کنند. این 
موضوع یکی از دلایل روند افزایشی دیابت در کشور است؛ به 
طوریکه اکنون  ۸.۵ درصد مردم دیابت دارند و ۱۶ درصد مردم 
نیز دچار دیابت نهفته هستند و اگر وزن را کنترل نکنند  و رژیم 

غذایی مناسب نداشته باشند، دیابتی می شوند.
وی ادامه داد: همچنین بر اساس توصیه سازمان بهداشت 
جهانی، افراد بالای ۵۰ سال و کودکان زیر ۵ سال باید کمتر از ۳ 
گرم نمک بخورند و افراد کمتر از ۵۰ سال نیز باید کمتر از ۵ گرم 
نمک در روز مصرف کنند. این درحالیست که مردان ایرانی ۱۰ 
گرم و زنان ۸ گرم نمک در روز می خورند، یعنی دو برابر استاندارد 
نمک مصرف می کنیم. باید توجه کرد که مصرف بیش از حد 
نمک خطر ابتلا به سرطان هایی چون معده، فشارخون و پوکی 

استخوان را افزایش می دهد.

*کاهش سن پوکی استخوان به زیر ۳۰ سال
عبدالهی با بیان اینکه در حال حاضر سن پوکی استخوان در 
کشور به زیر ۳۰ سال کاهش پیدا کرده است و  خطر شکستگی 
بدون علت وجود دارد، گفت: در عین حال متاسفانه در الگوی 
غذایی روزانه ما مصرف روغن بالاست و عادت داریم همه غذاها 
را سرخ کنیم و فست فودها عامل عمده نمک و چربی هستند. 
بر اساس مطالعات سرانه، متوسط مصرف روغن در کشور ۴۶ 
گرم در روز و ۱۷ کیلوگرم در سال است؛ در حالیکه میزان مطلوب 
مصرف روغن ۳۵ گرم در روز و ۱۳ کیلوگرم در سال است. هدف 
از برگزاری بسیج همگانی کمک گرفتن از همه کسانی که در 

آموزش دخیل هستند تا به این ترتیب تغذیه بهبود اصلاح شود.
*مصرف پایین "شیر" در ایرانیان

سالم  تغذیه  با  امروز  »از  را  تغذیه ای  بسیج  امسال  شعار  وی 
برای فردایی با سلامتی شروع کنید« اعلام و در پاسخ به سوال 
ایسنا، درباره برنامه شیرمدرسه اظهار کرد: میزان مصرف شیر و 
لبنیات در کشور ما از میزان توصیه شده کمتر است. بر اساس 
مطالعات در سبد غذایی ما روزانه ۱۹۰ گرم شیر مصرف می شود. 
درحالیکه میزان مطلوب آن ۲۵۰ گرم در روز است. مردم باید 
روزانه سه واحد شیر مصرف کنند. حال یکی از اقدامات مان برای 
ترویج مصرف شیر اجرای برنامه شیرمدرسه بود که هدف اصلی 

آن ترویج فرهنگ مصرف شیر بوده است.
*کمبود ویتامین دی در ۷۱ درصد بزرگسالان ایرانی

عبداللهی در ادامه صحبت هایش با اشاره به کمبود ویتامین 
D در کشور گفت: در حال حاضر در گروه های سنی مختلف 
کشور کمبود ویتامین D وجود دارد به طوریکه ۸۶ درصد زنان 
باردار، ۷۶ درصد نوجوانان، ۶۲ درصد کودکان زیر شش سال و 
۷۱ درصد بزرگسالان دچار کمبود ویتامین D هستند. اهمیت 
این مسئله به این دلیل است که کمبود ویتامین D خطر ابتلا به 
بیماری های غیر واگیر را افزایش می دهد. علاوه بر آن،  کمبود 
ویتامین D منجر به پوکی استخوان و دردهای استخوانی نیز 

می شود.
وی افزود: بر همین اساس از سال ۱۳۹۳ در قالب طرح تحول 
سلامت برنامه مکمل یاری رایگان برای تمام گروه های سنی از 
طریق شبکه های بهداشت و درمان اجرا شد و قرص ۵۰ هزار 
واحدی ویتامین D به طور رایگان برای همه گروه های سنی که 
تحت پوشش شبکه های بهداشت و درمان هستند به افرادی که 
به آنها مراجعه می کنند، ارائه می شود. همچنین به صورت ماهانه 
این قرص در ۱۰۰ درصد دبیرستان های دخترانه و پسرانه توزیع 
می شود. این اقدام باعث می شود تا کمبود ویتامین D حدود 
۸۰ درصد کنترل شود. البته در کنار این اقدام بحث غنی سازی 
محصولات غذایی با ویتامین D نیز مهم است. بر این اساس 
افزودن ویتامین D به شیر و روغن نیز انجام می شود.وی ادامه 
داد: همچنین غنی سازی آرد با ویتامین D در اولویت های ما 
قرار دارد؛ چرا که نان قوت غالب مردم است. باید توجه کرد که 
از سال ۱۳۸۶ تمام کارخانه های آرد کشور غنی سازی آرد با آهن 
و اسید فولیک را انجام می دهند. بنابراین بستر غنی سازی آرد 
با ویتامین D نیز وجود دارد. با این اقدام مردم از طریق مصرف 
نان غنی شده با ویتامین D، ویتامین D مورد نیازشان را دریافت 
می کنند. فاز اول این کار امسال در یک استان آغاز شده و به 

تدریج گسترش می یابد.

وزارت بهداشت هشدار داد

کاهش سن پوکی استخوان به زیر ۳۰ سال

به طور کلی، از زمانی که غذا می خورید ۲۴ تا ۷۲ ساعت وقت 
لازم است تا غذا در دستگاه گوارشتان گردش کند و به اصطلاح 
عمل هضم انجام شود اما گوارش غذا در این مرحله پایان نمی یابد 

و این مقوله پیچیده همچنان ادامه دارد.
به وسیله   هضم غذا، عملکرد پیچیده ای در بدن ماست که 
سیستم گوارشی انجام می شود. طی این فرآیند بدن شما غذایی 
را که مصرف کرده اید به مواد مغذی ای تبدیل می کند که برای 
تأمین انرژی، رشد و ترمیم سلولی به آن نیاز دارید. به طور کلی، 
از زمانی که غذا می خورید ۲۴ تا ۷۲ ساعت وقت لازم است تا 
غذا در دستگاه گوارشتان گردش کند و به اصطلاح عمل هضم 
انجام شود اما گوارش غذا در این مرحله پایان نمی یابد و این مقوله 
پیچیده همچنان ادامه دارد. در حقیقت مدت دقیق آن وابسته به 

مقدار و نوع غذایی است که شما طی روز میل کرده اید. 
علاوه بر این، سایر عوامل از جمله جنسیت، متابولیسم )سوخت 
و ساز( و بیماری های گوارشی هم می توانند در افزایش و کاهش 
مدت این روند طبیعی تأثیرگذار باشند. به همین منظور و برای 
آشنایی بیشتر در این مطلب نگاهی دقیق تر به مدت لازم برای 
هضم گروه های مختلف غذایی خواهیم انداخت تا شما بتوانید 
با آگاهی و انتخاب درست از رژیم غذایی سالمی پیروی کنید و 
در مراسمی مانند شب یلدا که طی چند ساعت خوراکی های 

مختلفی خورده می شود، به آن توجه کنید.
*دستگاه گوارش در یک نگاه

همان طور که می دانید هضم غذا می تواند بین افراد مختلف اعم 
از زن و مرد متفاوت باشد. طبق تحقیقات انجام شده در این زمینه 
مشخص شد مواد غذایی در روده بزرگ مردان به مدت ۳۳ ساعت 
و در زنان تا ۲۷ ساعت باقی خواهند ماند و بعد به مرور تجزیه 

می شوند. 
گردش  گوارش  سیستم  در  سریع  شکل  به  تقریباً  غذا  ابتدا 
می کند و بعد از گذشت ۶ تا ۸ ساعت مواد خوراکی از معده عبور 
می کنند و به روده کوچک منتقل می شوند. سپس این مواد وارد 
روده بزرگ می شوند )کولون( تا عمل هضم به شکل کامل تری 

انجام گیرد. برای مثال، جذب آب و در آخر هم حذف و پاک سازی 
غذای هضم نشده. 

روز مصرف  در طول  که  بر غذایی است  مبتنی  گوارش شما 
یا ماهی ۲ روز  به طور مثال برای هضم گوشت قرمز  کرده اید. 
متوالی زمان لازم است تا این مواد خوراکی به شکل کامل هضم 
و دفع شوند. پروتئین و چربی های موجود در آن ها متشکل از 
مولکول های پیچیده ای است که مدت هضم را طولانی تر می کند 
هستند.  فیبر  از  سرشار  که  سبزیجات  و  میوه ها  مقابل،  در  اما 
تنها طی یک بازه زمانی کوتاه برای مثال کمتر از یک روز هضم 
می شوند. خوب است بدانید مصرف این نوع خوراکی های حاوی 
سیستم  عملکرد  در  چشم گیر  بهبود  باعث  می تواند  بالا  فیبر 

گوارشی تان نیز شود. 
گفتنی است، مواد غذایی ای که خیلی سریع هضم می شوند و 
به عنوان غذاهای زودهضم شناخته می شوند عبارتند از غذاهای 
فرآوری شده حاوی شکر. این مواد غذایی تنها طی مدت کوتاهی 
در بدن تجزیه می شوند و شما خیلی سریع احساس گرسنگی 
خواهید کرد. از این رو، تأثیر مصرف این مواد غذایی در رژیم های 

کنترل وزن باید مدنظر قرار گیرد.
*پروتئین های زودهضم و دیرهضم

کربوهیدرات ها از قندهایی ساده ای تشکیل شده اند و دقیقاً 
همین ویژگی است که باعث تجزیه شدن سریع آن ها می شود، 
در مقابل پروتئین ها متشکل از مولکول های پیچیده تری هستند 
که آن ها را دیر هضم می کند. در حقیقت، روند به هم زدن این 
پیوندهای شیمیایی و کاهش میزان پروتئین ها با مؤلفه های اصلی 
خود، یعنی آمینواسیدها طولانی تر خواهد بود. بنابراین، برای 
هضم پروتئین سیستم گوارش شما نیازمند زمان بیشتری خواهد 
بود. این ویژگی کافی است تا پروتئین را به یک منبع غذایی یا به 
عبارت دیگر، سوخت بادوام برای بدن تبدیل کند. همین موضوع 

مصرف پروتئین را برای ورزشکاران و بدنسازان حیاتی می کند. 
احتمالًا اولین منبع پروتئینی که به ذهن ما خطور می کند، 
گوشت است اما لازم است بدانید گوشت قرمز حاوی مقدار زیادی 

چربی هم است که سیستم گوارش ما را تحت تأثیر قرار خواهد 
داد. علاوه بر این دستگاه گوارش ما برای هضم گوشت نیازمند 
زمان طولانی تری خواهد بود که موجب تولید ترکیباتی می شود 
که برای سیستم گوارش بدن مضر هستند. پس توصیه می شود 
مصرف گوشت را کاهش دهید تا به عملکرد سیستم گوارشی خود 
کمک کنید. شما می توانید به عنوان جایگزین گوشت قرمز از 
گوشت های سفید مثل انواع ماکیان و ماهی سفید که زودتر هضم 

می شوند، استفاده کنید.
*چربی ها فقط دیرهضم

چربی های موجود در مواد غذایی از واحدهایی به نام اسیدهای 
چرب ساخته شده اند. در کل، هضم چربی در مقایسه با سایر 
گروه های غذایی طولانی تر انجام می شود و با خاصیت ویژه خود 
در متراکم کردن انرژی، کالری بیشتری در مقایسه با سایر غذاها 
دارد. غذاها و ترکیبات مملو از چربی معده را دیرتر تخلیه می کنند 
و به اصطلاح دیرهضم هستند. مهم تر اینکه بدن شما تمایل دارد 
به جای استفاده از چربی به عنوان یک منبع سوختی ضروری، 
آن را ذخیره کند. این ویژگی می تواند توضیح واضحی برای وجود 

چربی های ناخوشایند در قسمت های مختلف بدنتان باشد. 
به خاطر داشته باشید افزایش چربی و در نتیجه اضافه وزن همراه 
با آن یکی از شایع ترین عوامل ابتلا به بیماری های خطرناک قلبی 
- عروقی، فشارخون، دیابت و سایر بیماری های مزمن است. پس 
سعی کنید تا حد امکان از مصرف غذاهای سرخ کردنی پرچرب 

مثل سیب زمینی سرخ شده، انواع فست فود و... بپرهیزید.
*کربوهیدرات های زودهضم و دیرهضم

یعنی  گروه؛  این  در  غذایی  مواد  زودهضم ترین  کلی،  به طور 
کربوهیدرات ها جا می گیرند. این مواد متشکل از شکر، اکسیژن، 

هیدروژن و مولکول های کوچک و ساده کربن هستند. 
کوچک ترین این مواد؛ یعنی گلوکز می تواند به راحتی از سد 
مورد  سوخت  عنوان  به  سریع  خیلی  و  بگذرد  سلولی  غشای 
استفاده قرار گیرد. نشاسته و سایر کربوهیدرات های عمده قابل 
هضم از مقدار زیادی مولکول های گلوکز ساخته شده اند. بدن شما 

این ترکیبات را به مولکول های گلوکز می شکند یا تجزیه می کند. 
این بدان معناست که مواد می توانند خیلی سریع هضم شوند. 
با این وجود، عوامل دیگری هم در هضم مواد نشاسته دار مؤثرند 
که با کاهش سرعت این روند طبیعی و اثرگذاری در آن سیستم 

گوارشی را دچار تغییر می کنند. 
به طور طبیعی، اگر کربوهیدرات ها بیشتر فرآوری و تصفیه شوند، 
بدن ما خیلی سریع تر می تواند آن ها را هضم کند. نان سفید، قند 
از این قبیل مواد خوراکی هستند اما در مقابل،  و برنج سفید 
کربوهیدرات هایی با فیبر غذایی بالا هم وجود دارد که هضمشان 
آهسته تر انجام می شود و هم زمان دارای مزایای بسیاری برای بدن 

ما هستند. 
بعد از صرف غذا، زمانی که مواد نشاسته دار به کندی به گلوکز 
تبدیل می شوند، فیبر کمک می کند تا مواد غذایی که مصرف 
کرده اید به شکل متعادل میزان قند خون را افزایش دهد. نتیجه 
اینکه شما برای مدت طولانی تری احساس سیری خواهید کرد 
مثل  چاق کننده  میان وعده های  مضاعف  خوردن  به  تمایلی  و 

اسنک های حاضری نخواهید داشت. 
غذاهای  گروه  در  که  خوراکی ای  مواد  گفتیم  که  همان طور 
عبور  گوارش  از دستگاه  خیلی سریع  می گیرند  قرار  زودهضم 
می کنند. نکته حائز اهمیت این است که تمامی کربوهیدرات ها 
زودهضم نیستند و می توانند در گروه مواد غذایی دیرهضم قرار 
گیرند. این خوراکی ها عبارتند از حبوبات، انواع لوبیا، عدس، جو، 
برنج قهوه ای و آرد سبوس دار. علاوه بر آن ها، میوه هایی با فیبر 
بالا مثل سیب، هلو، گلابی و آلو سیاه هم دیرتر هضم می شوند. 
در حالی که سایر میوه های دارای قند بیشتر تقریباً سریع تر هضم 
خواهند شد.  پیشنهاد می کنیم، اگر طرفدار مصرف سبزیجات 
هستید از آن ها به ویژه نوع خامشان که حاوی فیبر بالا هستند، 
استفاده کنید. سبزیجات برگ سبز تیره مانند انواع کلم به خصوص 
کلم بروکلی و بروکسل نیز حاوی ترکیبات معدنی، ویتامین ها و 
آنتی اکسیدان هایی هستند که به عملکرد بهتر دستگاه گوارش در 

مواجهه با مشکلات گوارشی کمک بیشتری می کنند.

زمان لازم برای هضم گروه های غذایی مختلف

غذاهای زودهضم و دیرهضم کدامند؟

کابوس ها یک نشانه اصلی از اختلال استرس پس از حادثه هستند که احتمالًا به دلیل 
دشواری حادثه ی رخ داده و عدم توانایی فرد در پردازش آن بوده و آنچه اتفاق می افتد این 

است که فرد در ناخودآگاه ذهن خود تلاش می کند آن را دوباره حس کند.
 پرتکرارترین کابوس شبانه شما چیست؟ آیا مدام خواب می بینید که در حال رفتن به سوی 
مرگ هستید یا در خواب رنج کشیدن یکی از عزیزانتان را می بینید در حالی که نمی توانید 
هیچ کاری برای او انجام دهید؟ یا با حالت سردرگمی و تپش قلب از خواب می پرید و سریعاً 

از اینکه رؤیایی که در خواب می دیدید تمام شده خوشحال می شوید؟
کابوس ها در دسته رویاهای )خواب ها( متوالی قرار می گیرند که اغلب واقعی به نظر 
می رسند و فرد را از خواب بیدار می کنند و او یک تجربه پیچیده را پشت سر می گذارد. اگرچه 
ترس احساس غالب در طول کابوس ها است، اما مطالعه ای نشان می دهد که حس غم و 

اندوه، خشم، سردرگمی، نفرت، ناامیدی و یا گناه نیز رایج است.
تحقیقی در یکی از مجلات مربوط به خواب، به بررسی کابوس ۳۵۱ بزرگسال پرداخت و 
دریافت که موضوع اغلب گزارش شده، پرخاشگری فیزیکی است و پس از آن حالت تعقیب 
و گریز و حضور یک نیروی شرور در طی رؤیا است؛ اما اگر این رویاهای وحشتناک در طول 
شب ها برایتان تکرار شوند، می تواند نشانه ای از مشکلات مربوط به سلامت باشد. تخمین 
زده می شود که ۲ تا ۸ درصد از بزرگسالان به خاطر کابوس های شبانه ای که خوابشان را 

مختل می کنند نمی توانند به خوبی استراحت کنند.
به طور خاص، کابوس ها می توانند شاخصی از مشکلات سلامت روانی مانند اضطراب، 

اختلال استرس پس از سانحه و افسردگی باشند.
همچنین گفته می شود در پدیده اختلال رفتار خواب REM، که فرد در طی آن با فریاد 
از خواب ترسناک بیدار می شود، در اطراف حرکت می کند و یا از خواب می پرد می توان 

بیماری های عصبی مانند پارکینسون را پیش بینی کرد.
اما برخی نظریه ها معتقدند که کابوس ها می توانند راهی برای مقابله مغز ما با خاطرات 
ناخوشایند باشند. یک نظریه، این است که رؤیاها تمرینات حل مسئله هستند. تحت این 
چارچوب، ما به طور کلی به عنوان بخشی از روند تلاش برای مقابله با موارد عاطفی کابوس 
می بینیم. در طول یک کابوس، احساسات و مشکلات ما در طول روز به کاراکترها و سناریوها 
تبدیل می شوند تا به ما برای درک بهتر و مدیریت بهتر آن ها برای داشتن سلامت روان کمک 
کند. به طور کلی، کابوس ها زمانی رخ می دهند که کسی دچار مشکلات خواب طولانی 

مدت به دلایلی مانند درد یا اختلال بی خوابی و یا اضطراب باشد.
گاهی سطح بالای استرس و اضطراب می تواند خواب را با مسئله ای جدی روبه رو کند، 

به خواب رفتن را دشوار کرده و موجب پریدن ناگهانی از خواب با احساس وحشت شود.
تلاش برای خواب دوباره باعث ایجاد نگرانی می شود. اینکه آیا فردا به موقع به محل کار 
می رسید یا خیر؟ آیا فردا شب نیز با همین اختلال و از خواب بیدار شدن ناگهانی روبه رو 
خواهید شد؟ و اینکه احتمالًا دچار استرس و خستگی زیاد ناشی از دیدن کابوس می شوید.

کابوس ها چه اسراری درباره سلامتی را افشا می کنند؟
افراد حداقل در هر هفته یک کابوس می بینند. اما اغلب این خواب ها متفاوت اند. اما اگر 
یک کابوس مکرراً دیده شد این طبیعی نیست و باید درمان شود.کابوس ها یک نشانه اصلی 
از اختلال استرس پس از حادثه هستند که احتمالًا به دلیل دشواری حادثه ی رخ داده و 
عدم توانایی فرد در پردازش آن بوده و آنچه اتفاق می افتد این است که فرد در ناخودآگاه ذهن 

خود تلاش می کند آن را دوباره حس کند.
همه کابوس ها نشان دهنده مشکل سلامتی نیستند، اما باید در کنار توجه به کابوس ها به 
علائم همراه آن ها نیز توجه کنید که در کنار هم ممکن است نشانه ای از مشکلی در وضعیت 
سلامت بدن باشند.مطالعات دیگر، مسائل مربوط به سلامت روان را نیز با کابوس های مکرر، 

مانند اختلال دوقطبی و اسکیزوفرنی همراه می دانند.
REM بررسی خواب

برای خواب چهار مرحله در نظر گرفته شده است. سه مرحله اول با حرکات آرام چشم ها 
 REM مشخص می شوند و مقدمه ای برای مرحله نهایی خواب یا حرکات تند چشم یا مرحله
هستند. خواب یا رؤیا، در مرحله آخر، زمانی که ماهیچه های اسکلتی تقریباً از کار می افتند، 
رخ می دهد.بررسی طولانی مدت بر روی افراد دچار اختلال رفتاری خواب REM، اکثراً 
توسعه بیماری هایی مانند پارکینسون، زوال بدنی لووی یا آتروفی سیستم چندگانه را نشان 
داد. یکی دیگر از مطالعات اخیر یک تیم تحقیقاتی گزارش داد که ۸۰٪ از بیماران مبتلا 
به اختلالات رفتاری خواب REM، به این بیماری ها دچار هستند.شواهد مطالعات پس از 
کالبدشکافی نیز نشان داد، در مناطقی از مغزِ برخی افراد مبتلا به این اختلال، که خواب 
REM را کنترل می کند، تخریب وجود دارد. پس این طور نتیجه گیری می شود که این 
اختلال به طور بالقوه ناشی از مکانیسم های مشابهی است که بیماری های عصبی را منجر 
 REM به شدت به سلامت احساسی مرتبط است. با بررسی اینکه REM می گردد.خواب
به چه میزان سریع رخ می دهد، می توانید در مورد یک فرد از جمله اینکه آیا ممکن است در 
چند هفته اخیر دچار افسردگی شده باشد، صحبت کنید.یک چرخه خواب معمولی، ۱۰۰ 
 REM درجایی بین دقایق بین ۹۰ و ۱۰۰ قرار می گیرد. اگر ما REM دقیقه طول می کشد و
را خیلی زودتر از این ببینیم )یعنی در دقایق ۴۰، ۵۰، ۶۰(، به طور کلی این نشان دهنده 

آن است که ممکن است در چند هفته اخیر، به افسردگی دچار شده باشیم.محققان بر این 
باورند که اگر REM سریعاً رخ دهد، مغز انسان وقت کافی برای سازمان دهی خاطرات خود 
و تعیین اینکه کدام یک از آن ها مورد نیاز است پیدا نمی کند، و این کمی مضر است. اما 

همچنین، شیوه زندگی نیز نقش مهمی در آنچه که شما در خواب می بینید، بازی می کند.
نتیجه تغییر

اگر شروع به دیدن کابوس های مکرر کردید، اولین چیزی که پزشک می خواهد بپرسد این 
است که آیا شیوه زندگی شما تغییر کرده است؟ چیزهایی مانند داروهای جدید، تغییرات 
در رژیم غذایی، استرس یا آسیب روانی می توانند موجب بروز خواب های ناخوشایند شوند. 
هر تغییری در بدن شما، مانند قطع مصرف غذاهای خاص نیز، احتمالًا به تغییر الگوهای 
خواب می انجامد.کابوس ها، نیز در افراد مبتلا به درد مزمن رایج هستند، احتمالًا به علت 
تمایل به بیدار شدن بیشتر و در نتیجه گزارش کابوس های بیشتر.مشکلات تنفسی مثل آپنه 

خواب یا آسم نیز به کابوس ها مرتبط است.

چرا خواب های ترسناک می بینیم؟
آنچه کابوس ها از سلامت بدن می گویند
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 تولیت آستان حضرت معصومه)س( بر ساماندهی مغازه های اطراف حرم مطهر 
تأکید کرد و گفت: در این عرصه اقداماتی انجام شده ولی ساماندهی این مغازه ها 

نیازمند تلاشی مضاعف است.
آیت الله سید محمد سعیدی روز شنبه در دیدار استاندار جدید قم، به وجود حرم 
حضرت فاطمه معصومه، مراجع تقلید و حوزه های علمیه در قم اشاره کرد و افزود: 
مردم این استان، افرادی با بصیرت و ولایت مدارند و همواره در عرصه های مختلف 

انقلابی و دینی در صحنه حاضر بودند.
وی ضمن تقدیر از تلاش های استاندار سابق قم اظهار داشت: شهر مقدس قم 
دارای ویژگی های خاصی است که از ابتدای پیروزی انقلاب اسلامی که مسئولان 

مختلفی در این شهر حضور یافته اند، بر اساس این ویژگی ها عمل کرده اند.
وی افزود: مراجع تقلید شیعه امروز در قم حضور دارند و به دور از هرگونه جناح های 
سیاسی، محل مراجعه گسترده قشرهای مختلف مردم هستند؛ آنچه موجب رضایت 
خاطر آن ها می شود، علاوه بر رعایت ایمان و اخلاق و پایبندی به ارزش های دینی و 

انقلابی، انجام کار مفید و رسیدگی به امور مردم است.
سعیدی بابیان این که در دوران حکومت شاهنشاهی، با توجه به اینکه شهر قم 
مغضوب حکومت بود، کار خاصی برای این شهر نمی شد، گفت: بعد از پیروزی 
انقلاب اسلامی هم آن گونه که در شان شهر مقدس قم است، اقدام های شایسته ای 
برای توسعه این شهر انجام نشد ولی در سال های اخیر شاهد کارهای بهتری هستیم.
این شهر  در  و حضور گسترده مسئولان کشوری  پایتخت  با  قم  وی هم جواری 
را فرصتی برای مدیران استانی برای پیشبرد برنامه های عمرانی و اجرایی دانست و 
گفت: آنچه مسلم است، با شعار نمی توان امور را پیش برد، شما باید از ظرفیت هایی 

که در استان در اختیار دارید، بهره جسته و خدمتی در شان این شهر داشته باشید.

امام جمعه موقت قم همچنین در توصیه ای به استاندار قم گفت: یکی از مسائل 
مهمی که باید به آن توجه داشته باشید، ساماندهی اماکن تجاری پیرامون حرم است 
که برخی از آن ها تا درب ورودی حرم مطهر نیز فعالیت دارند؛ این مساله در شان این 
مکان مقدس نیست و مشکلاتی را برای زائران به وجود آورده است.سعیدی گفت: در 
این عرصه اقدام هایی انجام شده ولی ساماندهی این اماکن تجاری نیازمند تلاشی 
مضاعف است.وی بابیان این که رسیدگی به امور عمرانی و پیش برد ساخت  وساز و 
ساماندهی اماکن تجاری پیرامون حرم امروز به مطالبه زائران تبدیل  شده است، افزود: 
شهر مقدس قم امروز شاهد حضور گسترده زائران از شهرهای مختلف و کشورهای 
گوناگون است که این حجم زائر نیازمند فراهم آوردن تسهیلات و خدمات متناسب 

است.

استاندار جدید قم :
قم پایتخت جهان تشیع و ایده پردازی دینی است

استاندار جدید قم نیز در این دیدار، خدمت در شهر مقدس قم را توفیقی الهی 
دانست و گفت: قم پایتخت جهان تشیع و ایده پردازی دینی است و وجود حرم مطهر 
کریمه اهل بیت)س(، مراجع تقلید و حوزه های علمیه ظرفیتی بزرگ را در این شهر به 

وجود آورده است.
بهرام سرمست با اشاره به ارتباط مستمر مراجع تقلید و علما با قشرهای مختلف 
مردم افزود: ارتباط مستمری میان مراجع تقلید و علما با مردم است و مردم مشکلات 
خود را به آن ها منتقل می کنند؛ در چنین شرایطی ارتباط مستمر مدیران و مسئولان 
با مراجع و علما کمک بزرگی در انجام امور استانی و کارهای اقتصادی و مرتفع کردن 
مشکلات مردم، متناسب با شان استان قم می کند. استاندار جدید قم همچنین 
مضجع شریف حضرت فاطمه معصومه)س( را زیارت و به مزار مراجع تقلید مدفون در 

حرم مطهر، اداری احترام کرد.
اعضای هیات دولت روز چهارشنبه هفته گذشته، در جلسه ای به ریاست حجت 
الاسلام والمسلمین دکتر حسن روحانی رییس جمهوری، بهرام سرمست را به عنوان 

استاندار قم تعیین کردند.
سید مهدی صادقی استاندار سابق قم، بیست و ششم آبان ماه سال جاری با 
صدور پیام خداحافظی، براساس قانون منع به کارگیری بازنشستگان، از مقام خود 
کناره گیری کرد.صادقی تیرماه سال 1394 با استعفای حجت الاسلام والمسلمین 
صالحی منش، از سوی هیات دولت به عنوان استاندار قم انتخاب شد. سید محمد 
رضا هاشمی نیز تیرماه سالجاری به عنوان معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی 
استانداری قم مشغول به فعالیت شده و از بیست و ششم آبان ماه با حفظ سمت، 

سرپرست استانداری قم بود.
* دستور استاندار جدید قم برای عدم چاپ بنر تبریک انتصاب

مدیرکل روابط عمومی استانداری قم نیز در گفت و گویی از دستور استاندار جدید 
قم برای عدم چاپ بنر تبریک انتصاب و ارسال گل از سوی دستگاه ها و اشخاص 
حقیقی و حقوقی خبر داد. سید رضا طباطبایی با اشاره به معرفی بهرام سرمست به 
عنوان استاندار جدید قم، خواستار خودداری دستگاه های دولتی و اشخاص حقیقی 

و حقوقی از چاپ بنر و ارسال گل به مناسبت این انتصاب شد.
وی ضمن تقدیر و تشکر از ابراز لطف عموم نسبت به انتصاب استاندار قم افزود: این 
اقدام بنا به دستور و تاکید استاندار منتخب و در راستای نهادینه شدن فرهنگ دوری از 
تشریفات غیر ضرور و نیز استفاده بهینه از منابع انجام می شود. مراسم معارفه استاندار 

جدید قم عصر دیروز در سالن معصومیه فرمانداری قم برگزار شد

رئیس سازمان صنعت، معدن وتجارت استان قم :

طرح همیار صنعت توسط دانشگاه های قم 
اجراء می شود

رئیس سازمان صنعت، معدن وتجارت استان قم گفت: طرح همیار صنعت برای اولین 
بار در کشور توسط دانشجویان استان قم به اجرا گذاشته شده است .

 محمود سیجانی افزود: در این طرح تیم های دانشجویی به واحدهای صنعتی استان 
مراجعه کرده و با آسیب شناسی مشکلات صنعت، راهکارهای مناسبی را برای برطرف 
شدن موانع تولید در قم ارائه می دهند.  رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان 
قم  گفت: اکنون در قم 53 هزار و 800 نفر در بیش از 2 هزار واحد صنعتی مشغول به 
فعالیت هستند و صنعت قم با استفاده از فناوری های روز دنیا، صنعتی جوان و آینده 
دار به حساب می آید. سیجانی گفت: وجود دانشگاه های متعدد و دانش آموختگان 
مستعد کار در این استان باعث شده است بیشتر واحدهای صنعتی استان با استفاده از 

دانش روز تجهیز شوند تا ظرفیت به کارگیری نیروی انسانی متخصص را داشته باشند.
وی با اشاره به ایجاد فرصت های شغلی جدید طی سال جاری در بخش صنعت استان 
قم، افزود: بسیاری از واحدهای صنعتی به بهره برداری رسیده در قم، دانش بنیان و 
دارای بخش تحقیق و توسعه بودند و توانستند نیروهای دانش آموخته دانشگاهی 
به  نزدیکی  به دلیل  ادامه داد: شهرک های صنعتی استان قم  را جذب کنند. وی 
پایتخت )بزرگترین بازار فروش کشور(، دسترسی آسان به راه های ارتباطی سراسری، 
وجود صنایع تبدیلی و تکمیلی و وجود زیرساخت های مناسب، بهترین امکان را برای 
استقرار صنایع مادر و پیشرفته همچون صنایع خودرو سازی دارند که می تواند تعداد 
بسیار زیادی از دانش آموختگان دانشگاهی را در حوزه مهندسی جذب کند. سیجانی 
همچنین گفت:بیش از 100 واحدصنعتی در استان دارای واحد تخصصی تحقیق و 
توسعه برای افزایش سطح کمی و کیفی محصولات تولیدی است.  وی بیان کرد:انجمن 
تحقیق و توسعه صنعتی در استان توسط سازمان صنعت، معدن و تجارت راه اندازی 
شده است تا راهکارهای پیشرفت کمی و کیفی صنعت در قم با توجه به شرایط موجود، 
تدوین شود. وی افزود: به دنبال توسعه صنعتی قم از طریق فعال سازی اقتصاد دانش 
بنیان هستیم و در این زمینه پژوهش های گسترده ای توسط کارشناسان برجسته حوزه 
صنعت با همکاری دانشگاهیان استان درحال انجام است. وی ادامه داد: برای رسیدن 
به این هدف، ایجاد مراکز تخصصی تحقیق و توسعه در سطح واحدهای صنعتی استان 
یک ضرورت است و سازمان صنعت، معدن و تجارت قم آن را در اولویت برنامه های خود 
قرار داده است. سیجانی گفت: راهبرد استان برای رسیدن به توسعه صنعتی، استقرار 
صنایع پیشرفته و کم آب بر است و در این زمینه از ظرفیت دانشگاهیان متخصص 

استفاده می شود.

مدیرعامل شرکت آب وفاضلاب استان اصفهان  خبرداد

افزایش 18 برابری جمعیت تحت پوشش شبکه 
فاضلاب استان اصفهان

مدیرعامل شرکت آب وفاضلاب استان اصفهان با بیان اینکه 53 سال از ارائه خدمات 
شبکه فاضلاب در اصفهان می گذرد اعلام کرد:  اصفهان اولین شهر در کشور بوده که 
شبکه فاضلاب در آن اجراء گردیده است ، همچنین  استان اصفهان با اجرای 422 
کیلومتر خطوط شبکه فاضلاب بیشترین میزان خطوط اجراء شده در کشور را به خود 
اختصاص داده است که  13 درصد خطوط شبکه فاضلاب اجراء شده  در کشور را شامل  
می شود . مهندس هاشم امینی با اشاره به  اجرای خطوط شبکه فاضلاب در دوران 40 
ساله انقلاب اسلامی اعلام کرد:از سال 44 تا سال 57 حدود هزار و35 کیلومتر شبکه 
فاضلاب در استان اصفهان اجراءشده بوددر حالیکه از سال 57 تا کنون بیش از 8 هزار 
و 84 کیلومتر شبکه فاضلاب در استان عملیاتی شد که بیانگر افزایش 8 برابری اجرای 
شبکه فاضلاب در دوران پس از انقلاب می باشد. وی افزود: از سال 44 تا سال 57 حدود 
56 هزار انشعاب فاضلاب به مشترکین واگذار شددر حالیکه از سال 57  تا کنون به 668 
هزار و 571 متقاضی شبکه فاضلاب واگذار شد که افزایش 12 برابری را طی دوران 40 
ساله انقلاب اسلامی نشان می دهد. این در حالیست که در حال حاضر 70 درصد  
مشترکین تحت پوشش خدمات شبکه فاضلاب دراستان اصفهان قرار دارند.  وی با بیان 
اینکه در حال حاضر 25 تصفیه خانه فاضلاب در استان اصفهان در مدار بهره برداری 
قراردارد خاطرنشان ساخت: هم اکنون استان اصفهان با 25 تصفیه خانه فاضلاب در مدار 
بهره برداری رتبه نخست تعداد تصفیه خانه فاضلاب را در کشور دارد که 12 درصد تصفیه 
خانه های فاضلاب را  در کشور شامل می شود. مدیرعامل شرکت آب وفاضلاب استان 
اصفهان تامین آب شرب  پایدار مشترکین را یکی از اولویت ها برشمرد و اظهار داشت: 
از سال 57 تا کنون  جمعیت تحت پوشش طرح آبرسانی اصفهان بزرگ 4 میلیون و 155 
هزار و 462 نفر می باشد در صورتی که از سال 44 تا سال 57 تنها 350 هزاز نفر تحت 
پوشش شبکه آبرسانی شرکت آب وفاضلاب قرارداشتند که این امر نشان دهنده افزایش 
12 برابری تعداد جمعیت تحت پوشش شبکه آبرسانی از بدو انقلاب تا کنون بوده است. 
مهندس هاشم امینی به افزایش 10 برابری واگذاری انشعاب آب در دوران 40 ساله انقلاب 
شکوهمند اسلامی پرداخت و تصریح کرد: از سال 57 تا کنون  به بیش از یک میلیون و 
135 هزار و 827 مشترک انشعاب آب به مشترکین واگذار شده  در صورتیکه از سال 44 تا 
سال 57 به 114 هزار مشترک انشعاب آب واگذار شده بود.وی افزود: از سال 44 تا سال 
57 فقط هزارو 410 کیلومتر شبکه آب در استان اصفهان اجراء شده بود در حالیکه از سال 
57 تا به امروز بیش از 14 هزار و 267 کیلومتر شبکه آب در استان عملیاتی شد که رشد 

10 برابری اجرای شبکه آب در استان را پس از پیروزی انقلاب اسلامی نشان می دهد.

مدیر کل راه آهن قم خبر داد :

افتتاح کارخانه تعمیر دیزل »گار مانوری قم« 
در دهه فجر

مدیرکل راه آهن قم به احداث کارخانه تعمیرات دیزل در ایستگاه گارمانوری قم اشاره  
کردگفت: 90 درصد از اقدامات مربوط به احداث این کارخانه انجام شده و در دهه فجر 

امسال به بهره برداری می رسد.
محسن اعتماد با اشاره به اینکه پیشتر روزانه 8 قطار از ایستگاه قم به ایستگاه گار رفته و 
عملیات سوخت گیری و بازدید آن ها در این ایستگاه انجام می شد، افزود: این امر موجب 
افزایش مصرف سوخت و اختلال در سیر و حرکت قطارها می شد، که این فرایند با اتخاذ 
تمهیداتی اصلاح شد. اعتماد با اشاره به اینکه اصلاح این فرایند از سوی اداره کل نیروی 
کشش و معاونت ناوگان تأییدشده است، اضافه کرد: این اقدام موجب صرفه جویی 
ماهیانه 62 میلیون تومان در مصرف سوخت می شود و افزایش سرعت بازرگانی و رضایت 
صاحبان بار را به دنبال دارد.مدیرکل راه آهن قم، همچنین خبر داد: به منظور توسعه 
و افزایش بهره وری و دانش فنی، اداره کل راه آهن قم و دانشگاه این شهر تفاهم نامه 
همکاری امضا کردند.وی گفت: این تفاهم نامه به منظور استفاده راه آهن از ظرفیت های 
علمی این دانشگاه و ارتقای مهارت سازمانی نیروی انسانی به امضاء رسیده است.وی 
با بیان اینکه، این اداره کل توانسته است گواهینامه استاندارد ایزو کیفیت کار و ایزوی 
کیفیت در ایمنی را از نمایندگی سازمان استاندار »سی بی اس« انگلستان دریافت کند، 
افزود: سازمان استاندارد »سی بی اس« انگلستان از معتبرترین سازمان های استاندارد 
است.اعتماد با اشاره به برگزاری دوره های متعدد برای ایجاد مقیاس و ارتقای مهارت 
منابع انسانی در این اداره کل اضافه کرد: اندازه گیری بلوغ سازمانی، گرفتن ایزو، 
آراستگی سیستم کار و بهره وری از جمله موضوعاتی است که در این دوره ها موردتوجه 
قرارگرفته است.وی با اشاره به بازسازی پروژه بهسازی خط محمدیه شوراب، گفت: این 
محور 15 سال بود که بازسازی نشده بود و انجام این بهسازی موجب افزایش سرعت 
تا 160 کیلومتر و ایمنی می شود.اعتماد همچنین از انجام بازسازی خط فرسوده گار 
– ساوه خبر داد و افزود: در حال حاضر سرعت در این محور 50 کیلومتر است که این 
اقدام، سرعت را تا 80 کیلومتر بر ساعت افزایش می دهد.مدیرکل راه آهن قم بابیان اینکه 
مقاوم سازی و بهسازی ساختمان فرسوده اداری این اداره کل با هزینه 700 میلیون 
تومان انجام شده، گفت: احداث واریانت 2 کیلومتری شوراب به ساوه که باعث نزدیک تر 
شدن مسیر به اندازه 50 کیلومتر و افزایش سرعت در این مسیر می شود، از دیگر اقدامات 

انجام گرفته در این اداره کل است.

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم خبرداد

کاداستر و حدنگاری اراضی ملی و دولتی در قم 
سیدمحمدتقی سجادی مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان گفت: کاداستر 
و حدنگاری اراضی ملی و دولتی در 5 حوزه ی آبخیز بخش سلفچگان، شرق قم و 
کباروشنوه از محل اعتبارات صندوق توسعه ی ملی در حال اجرا می باشد که تا اوایل 

سال آینده به اتمام خواهد رسید.
سید محمدتقی سجادی به پیشرفت 75 درصدی عملیات نهالکاری، مراقبت و آبیاری 
در منطقه ی حصار سرخ اشاره کرد و گفت: به منظور کنترل فرسایش آبی و حفاظت 
و کنترل  با رعایت ظرفیت مراتع  و کاهش مخاطرات سیلاب، مدیریت مرتع  خاک 
زمان ورود و خروج دام و افزایش پوشش گیاهی مرتع ، در منطقه ی شرق قم عملیات 
نهالکاری در سطحی به وسعت 313 هکتار در حال اجرا می باشد. مدیرکل منابع 
طبیعی و آبخیزداری استان قم، علاوه براین به نهالکاری زرشک و بادام کوهی در منطقه 
ی وسف پرداخت و ابراز داشت: عملیات بیومکانیکی)کنتور فارو( در سطح 20 هکتار و 
عملیات نهال¬کاری، با دو گونه ی بادام کوهی و زرشک در سطح 22 هکتار در اطراف 
اراضی مستثنیات و واگذاری موسسه فردوس وسف در بخش کهک از محل اعتبارات 
صندوق توسعه ی ملی و با هدف احداث کمربند سبز حفاظتی و تثبیت مالکیت دولت 
در حال اجرا است که تاکنون حدود 60 درصد پیشرفت فیزیکی داشته است. وی اظهار 
کرد: در پروژه ی نهال کاری زرشک و بادام کوهی در منطقه ی وسف، خرید نهال و نهاده 
ها توسط اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم صورت می گیرد و تامین آب، 
آبیاری و مراقبت از نهال ها تا دو سال آینده در قالب تفاهم نامه ی به موسسه ی فرهنگی 

فردوس وسف وابسته به دفتر تبلیغات اسلامی قم واگذار گردیده است.

معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم مطرح کرد:

لزوم ایجاد ایستگاه های هدایت مسافرین در 
نقاط ورودی شهر قم

معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم گفت: باید در سه نقطه از ورودی 
شهر قم ایستگاه های هدایت مسافرین با حضور نمایندگان دستگاه های مختلف و اماکن 

اقامتی استان ایجاد شود.
سید امیر سامع در جلسه ستاد تسهیلات زائرین استان قم در سالن جلسات امام جواد)ع( 
استانداری با اشاره به لزوم اطلاع رسانی به مسافرین در استان قم اظهار کرد: باید پیش از 
ورود مسافرین به استان از طریق فضای مجازی به آنها اطلاع رسانی شود تا مسافرین در قم 
سردرگم نشوند. وی ادامه داد: باید از ظرفیت مدارس و ادارات برای ایجاد پارکینگ موقت در 
قم برای مسافرین استفاده شود، در صورت بی توجهی به این مساله با شلوغی شهر در ایام 
نوروز مواجه خواهیم شد. معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم افزود: اماکن 
اقامتی استان در اولویت اسکان مسافرین است، اما ظرفیت این اماکن برای اسکان دادن 
مسافرین کافی نیست، باید از ظرفیت مدارس و اماکن ورزشی در این زمینه استفاده شود، 
در زمان های بارندگی امکان اسکان مسافرین در بوستان ها نیست. سامع با اشاره به اسکان 
مسافرین نوروزی در قم اظهار کرد: در تعطیلات نوروزی سال 97 در هفت نقطه شهر قم از 
جمله بوستان های غدیر و فدک اسکان مسافرین داشتیم، اقامه نماز جماعت برای مسافرین 
در بوستان ها صورت گرفت. وی ادامه داد: پارکینگ به ظرفیت پنج هزار خودرو در شهر قم 
داریم و پارکینگ های موقت را برای ایام تعطیلات نوروزی آماده خواهیم کرد، ایستگاه های 
آتش نشانی در شهر قم در ایام نوروز در آماده باش هستند. معاون خدمات شهری و امور 
اجتماعی شهرداری قم افزود: سه نیاز اصلی زائرین در شهر اطلاع رسانی درست، پارکینگ 
و اسکان است که این موارد از نیازهای اولیه هر مسافر است. سامع با اشاره به لزوم ایجاد 
ایستگاه های هدایت مسافرین در ورودی های شهر قم اظهار کرد: باید در سه نقطه از 
ورودی شهر قم ایستگاه های هدایت مسافرین با حضور نمایندگان دستگاه های مختلف و 
اماکن اقامتی استان ایجاد شود، از جمله اولویت ها در این زمینه اتوبان قم تهران است. وی 
خاطرنشان کرد: به هیچ وجه نباید در ایام نوروز شاهد استقرار کانکس در عوارضی قم تهران 

باشیم، این مساله موجب ایجاد گره ترافیکی در این نقطه می شود.

مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم  خبرداد

تلاش برای بهره برداری از تقاطع میدان 
ولیعصر تا بهار 98

مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم از تلاش این سازمان برای بهره برداری از 
تقاطع میدان ولیعصر تا بهار 98 خبر داد.

محمدتقی نادعلی با اشاره به آخرین وضعیت تکمیل تقاطع سه سطحه میدان ولیعصر 
اظهار کرد: این تقاطع شامل دو پل در سطح مثبت یک و دو است که یکی اتوبان امام 
علی را به بلوار شهید کبیری متصل کرده و دیگری به صورت جهتی اتوبان امام علی را 
به بلوار خلیج فارس متصل می کند. وی بیان کرد: پل اصلی این پروژه به طول 400 متر 
و عرض 25 متر در حال اجرا است و پل جهتی نیز با عرض حدود 10 متر اجرا خواهد 
شد. مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم با تاکید بر اینکه کارگاه پروژه میدان 
ولیعصر فعال است، گفت: بخشی از فعالیت هایی که در پروژه های عمرانی صورت می گیرد 
توسط مردم قابل مشاهده نیست. وی با بیان اینکه یکی از پل های تقاطع میدان ولیعصر 
از روی ایستگاه مترو عبور می کند، اذعان کرد: در این پل حدود 24 متر طول نیاز به 
اسکافلدچینی است که این حجم کار در پل معمولی حدود 6 متر است؛ در کنار این مساله 
مشکل خطرساز بودن ایستگاه مترو نیز وجود داشت چراکه این ایستگاه قبلا نیز ریزش 
کرده بود و ما مجبور بودیم ابتدا بدنه ایستگاه را تقویت کنیم و سپس خاکبرداری صورت 
گرفته و اسکافلدبندی شود. نادعلی اضافه کرد: این بخش از پروژه قابل مشاهده برای مردم 
نبوده که بیش از سه ماه زمان برد و مردم احساس می کردند پروژه متوقف است و امروز 
شاهد تکمیل این بخش پروژه هستیم. وی با تاکید بر اینکه زمان بندی پروژه میدان ولیعصر 
دو ساله بوده که از شهریور 96 آغاز شده و باید تا شهریور 98 به اتمام برسد، افزود: تلاش ما 

بر این است که پروژه را تا بهار سال 98 به بهره برداری رسانده و در اختیار مردم قرار دهیم.

 مدیرکل پیشگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری قم مطرح کرد

رضایت شهروندان قمی از اجرای طرح انتظام 
بخشی پارک ها و بوستان ها

انتظام  اجرای طرح  قم گفت:  تخلفات شهری شهرداری  رفع  و  پیشگیری  مدیرکل 
بخشی پارک ها و بوستان ها موجب رضایت شهروندان قمی و استقبال بیشتر آنها برای 
حضور در بوستان ها و پارک ها شده است. احمدرضا شفیعی به واگذاری امور انتظام 
بخشی بوستان های بزرگ شهری به بخش خصوصی اشاره کرد و افزود: این کار به منظور 
مشارکت در طرح ارتقاء ایمنی و سلامت شهروندان و زائرین با بهره گیری از پتانسیل بخش 
خصوصی انجام گرفته که طبق بررسی های صورت گرفته و گزارشات عوامل انتظامی 
مستقر در کلانتری های سطح شهر جزو مجموعه های موفق شهر بودند، صورت گرفت. 
وی بیان کرد: براساس نظرسنجی های میدانی و ارزیابی های سازمان پارک ها و فضای سبز 
شهرداری در سطح مناطق هشتگانه از شهروندان و زائرین در بوستان های بزرگ شهری، 
کاهش محسوس جرائم و تخلفات شهری در سطح پارک ها و بوستان ها و ارتقاء سطح 
ضریب ایمنی و امنیت داشته است. مدیرکل پیشگیری و رفع تخلفات شهری شهرداری 
قم گفت: کاهش محسوس جرائم و تخلفات شهری افزایش استقبال عمومی شهروندان 
جهت استفاده از بوستان ها به عنوان فضایی شاد و با نشاط به منظور تأمین آرامش و 

آسایش خانواده ها پس از اجرای طرح انتظام بخشی را به دنبال داشته است.

قائم مقام شهردار قم :
تملکات میدان مطهری باید در سال 98 تکمیل شود

قائم مقام شهردار قم گفت: در سال 98 باید تملکات میدان مطهری تکمیل شود.
ابراهیم معتمدی در جلسه شورای سازمان میادین میوه و تره بار شهرداری قم با بیان 
اینکه در سال 98 تملکات میدان شهید مطهری باید تکمیل شود، اظهار کرد: این محدوده 
ظرفیت بالای اقتصادی دارد اما با اولویت خدمت رسانی به مردم و رفع مشکل میدان 
مطهری باید ساماندهی این پروژه صورت بگیرد. وی ضرورت ساماندهی میدان شهید 
مطهری به عنوان یکی از گره های کور منظر شهری در مرکز شهر قم تصریح کرد: طی 
سال های اخیر جلسات بسیار خوبی با آستان مقدس حضرت معصومه)س(، در راستای 
ساماندهی و تعیین تکلیف املاک و واحدهای تجاری این میدان برگزار شده و باید در روند 
تملکات این محدوده تسریع شود. قائم مقام شهردار قم خواستار ورود جدی و حرکت پر 
سرعت سازمان میادین شهرداری برای تعیین تکلیف پروژه میدان شهید مطهری شد و 
آستان مقدس حضرت معصومه)س(  و  بین شهرداری  از فضای همکاری  باید  افزود: 

استفاده شده و هرچه سریع تر ساماندهی میدان مطهری محقق شود.

سخنگوی مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم خبرداد

 مسمومیت 20تن در قم با گاز مونوکسید کربن 
سخنگوی مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم گفت: از آغاز فصل سرما 

تاکنون 20 تَن در این استان دچار مسمومیت با گاز مونوکسیدکربن شده اند.
مهدی فراهانی افزود: 2 تن از این افراد جان باخته، 16 تَن در محل حادثه به صورت 

سرپایی درمان و 2 تَن دیگر نیز برای ادامه روند درمان به بیمارستان منتقل شده اند.
وی با اشاره به حادثه فوت 2 تَن، گفت: به دلیل عدم رعایت اصول ایمنی در استفاده از 
وسایل گرمایشی)بخاری( آقا حدود 40 ساله و خانم حدود 35 ساله در یکی از روستاهای 
بخش کهک قم با گاز مونوکسیدکربن مسموم شدند و جان خود از دست دادند. فراهانی با 
بیان این که سال گذشته، 139 تَن در قم با گاز مونوکسیدکربن مسموم شدند، بیان کرد: از 
این تعداد هشت تَن جان خود را از دست دادند و 131 تَن نیز دچار کاهش سطح هوشیاری 
با درجه های مختلف شدند. وی ادامه داد: 75 تَن از بیماران برای تکمیل روند درمانی 
به بیمارستان منتقل و 56 تَن نیز در محل حادثه توسط اورژانس 115 به صورت سرپایی 
درمان شدند. وی با اشاره به این که بیشترین موارد مسمومیت با گاز مونوکسید کربن مربوط 
به وسایل گرمایش خانگی است، گفت: ذغال سنگ و پیک نیک از دیگر مواردی است که 
عدم رعایت اصول ایمنی در هنگام استفاده منجر به مسمومیت با گاز مونوکسیدکربن می 
شود. سخنگوی اورژانس 115 قم خاطرنشان کرد: یک مورد از فوتی های سال گذشته 

مربوط به استفاده از گاز پیک نیک برای گرم کردن فضای داخل کابین خودرو بود.
وی گفت: ریشه مسمومیت با گاز مونوکسید کربن، عدم رعایت نکات ایمنی و استفاده از 

وسایل گرمایشی غیرمتعارف برای گرم کردن فضاست.
 

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم  مطرح کرد

اتصالات غیراستاندارد علت اصلی مسمومیت با 
مونوکسیدکربن 

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم گفت: غیراستاندارد بودن 
اتصالات لوله بخاری و یا دودکش مهم ترین عاملی است که در چند سال گذشته موجب 

مسمومیت شهروندان با گاز مونوکسیدکربن شده است.
عباس جعفری افزود: استفاده از وسایل گرمایشی غیراستاندارد و همچنین رعایت 
نکردن نکات ایمنی در استفاده از وسایل گرمایشی از جمله علت هایی است که باعث 

مسمومیت با گاز بی رنگ و بوی مونوکسید کربن می شود.
وی اضافه کرد: حتی در برخی موارد شهروندان بخاری استاندارد تهیه نموده اند، ولی آن 
را به دودکش وصل نکرده اند و یا اتصالات غیرایمن مثل لوله های اکاردئونی برای بخاری 

وصل نموده اند که استاندارد کافی ندارد و می تواند خطرناک باشد.
وی ادامه داد: در مواردی نیز اتصالات خروجی لوله ها به طرز مناسبی متصل نشده و گاز 

مونوکسیدکربن به داخل محیط نفوذ کرده است.

آیت الله سعیدی در دیدار استاندار جدید قم:
ساماندهی مغازه های اطراف حرم حضرت معصومه)س(

 ضروری است

از  مردم  نیازهای  به  پاسخگویی  گفت:  قم  امام جمعه 
نعمت های الهی بوده که نباید مسئولان از رسیدگی به 
آن احساس خستگی کنند، پاسخگویی به نیازهای مردم 
باید به نحوی باشد که ضعیف ترین مردم نسبت به احقاق 

حقوق خود آرامش روانی داشته باشند.
دیروز  عصر  بوشهری  حسینی  هاشم  سید  آیت الله 
تالار  در  که  قم  جدید  استاندار  معارفه  و  تودیع  آئین  در 
معصومیه فرمانداری برگزار شد، اظهار داشت: آن چیزی 
که درگرفتن مسئولیت مهم بوده این است که مسئول در 
پایان خدمات احساس کند به وظیفه و رسالت خود به نحو 
شایسته ای پرداخته است. وی با اشاره به حدیثی از امام 
علی)ع( افزود: نام نیکی که انسان از مسئولیت در میان 
مردم به ارث می گذارد از هر مال و ثروتی ارزشمندتر است، 
هر مسئولی باید در درجه نخست در برابر خداوند متعال 
مسئول بوده و در ابتدای دوران مسئولیت با خداوند عهد 
ببند که کاری جز برای رضایت خداوند متعال انجام ندهد.

دبیر شورای عالی حوزه های علمیه  قم عنوان کرد: هر 
مسئولی باید بر فعالیت همکاران و زیردستان خود نظارت 
کافی داشته و مانع از قانون گریزی شود، مسئولان استانی 

به  به نحو شایسته ای  باید  و  بوده  برابر مردم مسئول  در 
خدمت رسانی به ملت فداکار همت بگمارد.

عضو مجلس خبرگان رهبری با اشاره به ظرفیت های 
که  بوده  بالایی  ظرفیت  دارای  قم  کرد:  ابراز  قم  استان 
و برد است، وجود  انظار جهانی دارای جاذبه  نام آن در 
مراجع تقلید، حوزه های علمیه و مراکز دینی و معنوی از 
ظرفیت های اصلی شهر قم بوده که هنوز از ظرفیت های 

موجود استفاده درستی نشده است.
با  زیرساختی  ازنظر  قم  کرد:  تأکید  قم  امام جمعه 
مشکلاتی جدی روبه رو بوده که لازم است تا برای بهبود 
این بخش بودجه های لازم اختصاص پیدا کند، خدمت به 
قم خدمت به اهل بیت)ع( بوده و بدون شک مایه رضایت 

الهی را به وجود می آورد.
آیت الله حسینی بوشهری با خطاب به استاندار جدید 
قم تصریح کرد: پاسخگویی به نیازهای مردم از نعمت های 
الهی بوده که نباید مسئولان از رسیدگی به آن احساس 
خستگی کنند، پاسخگویی به نیازهای مردم باید به نحوی 
باشد که ضعیف ترین مردم نیز نسبت به احقاق حقوق خود 

آرامش روانی داشته باشند.

معاون استاندار قم :
ظرفیت های گردشگری قم مورد غفلت واقع شده 

است
معاون استاندار قم  نیز در این مراسم گفت: استان قم 
سالانه پذیرای بیش از 24 میلیون نفر زائر و گردشگر بوده 
که امید می رود از ظرفیت های مهم گردشگری و خدماتی 
گردشگری  ظرفیت های  شود،  درستی  استفاده  استان 
سید  است.  شده  همراه  لطفی  کم  و  غفلت  با  موجود 
قم  سابق  استاندار  داشت:  اظهار  هاشمی  محمدرضا 
انسانی مؤمن و شایسته ای بود. معاون سیاسی و امنیتی 
استاندار قم با اشاره به حدیثی از یکی از معصومین گفت: 
مؤمن  انسان  ویژگی های  مهم ترین  از  یکی  امانت داری 
یادشده که در قبول مسئولیت های مختلف معنا و مفهوم 

پیدا می کند.
دانست  انقلاب  و  مرجعیت  خاستگاه  را  قم  هاشمی 
و  ادامه داد: قم شهر مرجعیت و خاستگاه انقلاب بوده 
که از ظرفیت بسیار بزرگی برخوردار بوده که با تعامل و 
هماهنگی بین دستگاه ها و نهادهای مختلف می توان از 

ظرفیت های موجود به نحو شایسته ای استفاده کرد.

مدیر روابط عمومی مدیریت درمان تامین اجتماعی قم با 
تأکید بر اینکه نوبت دهی در مراکز درمانی تأمین اجتماعی 
به صورت کامل از روش های الکترونیکی انجام می شود گفت: 
تقاضای درمان در مراکز تأمین اجتماعی قم 10 برابر ظرفیت 
است. محمدرضا هدایتی در خصوص مشکل نوبت گیری 
بیمارستان امام رضا )ع(  اظهارداشت: از سال 86 نوبت دهی 
در تمام مراکز درمانی تأمین اجتماعی کشور به صورت تلفنی 
انجام می شود و از ابتدای سال 97 علاوه بر تلفن، روش های 
موبایلی و اینترنتی به روش های نوبت دهی به مراکز درمانی 

تأمین اجتماعی اضافه شده است.
 وی با اشاره به اینکه تمام نوبت دهی در مراکز درمانی این 
سازمان به شکل الکترونیک انجام می شود و هیچ فردی در 
روند آن دخالت ندارد، گفت: در استان قم بیش از 750 هزار 
نفر دفترچه درمانی تأمین اجتماعی دارند و این در حالی است 
که این سازمان در شهر قم تنها سه مرکز درمانی سرپایی و 

یک مرکز بستری دارد و در این چهار مرکز نهایت خدمتی که 
می توانند به همشهریان ارائه دهند به صورت میانگین چهار 
هزار نفر در روز در سه نوبت است. مدیر روابط عمومی مدیریت 
درمان تامین اجتماعی قم ابراز کرد: 10 درصد نوبت ها برای 
موارد  برای  مراجعه  صورت  در  که  است  سالمندان  تکریم 
خاص با هماهنگی ریاست مراکز به آن ها نوبت داده می شود 
و مابقی از روش های ذکرشده به متقاضیان نوبت اختصاص 
می یابد. وی یادآور شد: نکته قابل توجه این است که با این 
تعداد بیمه شده، تعداد تقاضایی که برای استفاده از مراکز 
تأمین اجتماعی وجود دارد بسیار زیادتر از امکانات و تجهیزات 
سازمان است. هدایتی ادامه داد: آماری که از میزان تماس ها 
با مراکز درمانی تأمین اجتماعی وجود دارد بین 8 تا 10 برابر 
میزان ظرفیت خدمات دهی است و افراد زیادی که بعدازاین 
این طور  نمی شوند  نوبت  دریافت  به  موفق  نفر  هزار  چهار 
برداشت می کنند که سیستم نوبت دهی مشکل دارد. وی با 

اشاره به اینکه تأمین اجتماعی بر اساس قانون به دو روش به 
بیمه شدگان ارائه خدمت می کند، بیان کرد: روش اول درمان 
مستقیم از طریق مراکز درمانی تأمین اجتماعی است و روش 
دوم از طریق درمان غیرمستقیم است؛ در استان قم بیش از 
850 بیمارستان، درمانگاه، مطب و مراکز پاراکلینیکی با تأمین 
اجتماعی قرارداد دارند که بیمه شده در صورت مراجعه به این 

مراکز باید مبلغی را بپردازد.
 مدیر روابط عمومی مدیریت درمان تامین اجتماعی قم با 
تأکید بر اینکه در استان قم هشت بیمارستان وجود دارد که اگر 
تمام آن ها در اختیار تأمین اجتماعی باشد بازهم پاسخگوی 
با  حجم بالای متقاضیان نخواهیم بود، گفت: مشکل ما 
افزایش تعداد مراکز درمانی حل نمی شود و درنهایت تعدادی 
از متقاضیان پشت صف می مانند و پیشنهاد می شود برای رفع 
این مشکل به مراکز دولتی که با هزینه کمتری ارائه خدمت 

می کنند مراجعه شود.

آیت الله حسینی بوشهری  در مراسم معارفه استاندار قم:

مسئولان در رسیدگی به نیازهای مردم همت ویژه ای داشته باشند

مدیر روابط عمومی مدیریت درمان تامین اجتماعی قم :
تقاضای درمان در مراکز تأمین اجتماعی قم 10 برابر ظرفیت است

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: استقرار و توسعه واحدهای آلاینده 
صنعتی در قم در حقیقت ضد توسعه است که باعث هدررفت منابع می شود.

سید رضا موسوی مشکینی در جلسه امضای تفاهم نامه سه جانبه محیط زیست، 
شورای اسلامی استان و شورای اسلامی شهر قم گفت: امروز معضلات زیست محیطی 

در جهان به حدی رسیده اند که قابل چشم پوشی و کم توجهی نیستند.
وی با اشاره به برخی مشکلات زیست محیطی، تراکم صنعتی و بروز خشکسالی جدی 
در استان قم، خاطرنشان کرد: ابلاغ سیاست های کلی و تأکیدات رهبر معظم انقلاب 
اسلامی، حجت شرعی و قانونی در حوزه محیط زیست را بر همه مردم و مسؤولان تمام 
کرده است. مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم اصرار بر توسعه صنعتی بدون 
ملاحظات زیست محیطی را توسعه ناپایدار دانست و گفت: استقرار و توسعه واحدهای 
آلاینده صنعتی در قم در حقیقت ضد توسعه است که باعث هدررفت منابع شده و 
سلامت عمومی و امنیت روانی جامعه را برهم می زند. وی با اشاره به انعقاد تفاهم نامه 
مشترک با شوراهای اسلامی شهر و استان قم، شورا را نمود عینی اراده ملت عنوان کرد 

و افزود: شوراهای اسلامی شهر و روستا با توجه به گستردگی در سطح جامعه، می توانند 
بازوهای توانمند و امیدبخش برای شناسایی و برطرف کردن معضلات و چالش های 
زیست محیطی استان قم باشند. موسوی در پایان تصریح کرد: امیدواریم با همگرایی 
و به کارگیری همه ظرفیت ها و امکانات در اداره کل حفاظت محیط زیست و شوراهای 
اسلامی شهر و روستای استان قم، بتوانیم گام های مثبت و مؤثری در جهت کاهش 
مشکلات زیست محیطی در جامعه برداشته و تلاش های ما به نتایج مطلوب منجر شود.

 * تخریب محیط زیست همه ما را با بحران مواجه می کند
رئیس شورای اسلامی استان قم نیز در این جلسه با بیان اینکه امروز همه مردم و 
مسؤولان وظایف و تکالیف سنگینی در برابر محیط زیست برعهده دارند، خاطرنشان کرد: 
صدمه های جبران ناپذیر به محیط زیست، بدون تردید ما را با بحران های جدی مواجه می 

کند و به مثابه بر سر شاخه نشستن و بن شاخه را بریدن است.
حجت الاسلام و المسلمین سید محمد آتش زر بر ضرورت رسیدگی به وضعیت محیط 
زیست در بخش ها و روستاهای استان قم تأکید کرد و گفت: امیدواریم هرچه بیشتر 
بتوانیم با بهره مندی از ظرفیت های مردمی، راهکارهای مناسب علمی و عملیاتی در 

جهت بهبود و ارتقای وضعیت محیط زیست استان ارائه دهیم.
 * برای حفظ محیط زیست باید قاطعانه ایستادگی کنیم

نائب رئیس شورای اسلامی شهر قم نیز در این جلسه، غفلت از مسأله محیط زیست را 
موجب بروز لطمات سنگین بر زندگی مردم دانست و گفت: متأسفانه عده ای در جامعه 
نسبت به لزوم حفظ محیط زیست اصلا توجهی نمی کنند و استان قم را با آلودگی های 
متعدد آب، هوا و خاک مبتلا کرده اند. حسن بختیاری با بیان اینکه باید سازوکار مشخص 
برای همکاری و تعامل شوراهای اسلامی شهر و روستا با اداره کل حفاظت محیط زیست 
استان و بیان دغدغه ها و مطالبات را فراهم بیاوریم، تصریح کرد: برای حفظ و حراست از 
محیط زیست باید قاطعانه ایستادگی کنیم و بدانیم که مردم از مسؤولان متعهد و دلسوز 

حمایت خواهند کرد.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم:

توسعه ناپایدار در قم ضد توسعه است
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انتخابات مجلس و هفتاد و دو ملت اصولگرایی 

شورای وحدت
 راه حل تازه یا تکرار راه های رفته

شورای وحدت که برخی اصولگرایان بدنبال پی ریزی آن هستند ، در تکاپوی تحقق 
رویای وحدت یک دهه ای اصولگرایان است، اینکه اما با هفتاد و دوملت اصولگرایی و 
گرایش های موجود در این جریان، راه افسانه و حقیقت چگونه تمیز داده شود، ابهام آلود 

و نیازمند گذشت زمان است.
گفتگوها، نشست های خبری و تشکیل جبهه های سیاسی میان احزاب و تشکل ها 
نشان می دهد که تحرکات احزاب و جریان های سیاسی به فاصله یک سال تا نزدیک 

ترین انتخابات پیش رو، یعنی مجلس یازدهم، آغاز شده است.
سال آینده سرنوشت دوره یازدهم پارلمان ایران مشخص خواهد شد و به همین دلیل 
دو جریان شاخص سیاسی و زیر مجموعه حزبی منتسب به آن ها، در غیاب سازوکار 
تثبیت شده حزبی، برای تاثیرگذاری در انتخابات پیش رو، نخستین گام های البته آشکار 

را برمی دارند تا در این مسیر از رقیب عقب نمانند.
این میان جریان اصولگرا به دلیل نوع سیاست ورزی خود طی یک دهه گذشته و 
میزان ارتباط و آشنایی با دغدغه های جامعه، از منظر تاریخی و سیاسی با چالش های 
بیشتری نسبت به رقیب اصلاح طلب خود که چهار انتخابات گذشته به نوعی کامیاب 
صندوق های رای بوده، مواجه است. این چالش ها را می توان از عمده دلایل تکاپوی 
زودهنگام انتخاباتی این جریان دانست که کلید آن را سخنان دبیرکل جبهه پیروان خط 

امام و رهبری درباره ائتلاف بزرگ اصولگرایان زده است. 
محمد رضا باهنر چهره شاخص اصولگرا روز سه شنبه 11 دی  از شکل گیری ائتلاف 
بزرگ اصولگرایان خبر داده و گفته است: »هرچند در جریان اصولگرایی اختلافات 
درون تشکیلاتی وجود دارد اما باید ائتلافی بزرگ به وجود بیاید و این ائتلاف در حال 
شکی گیری است. جلسات راهبردی اصولگرایان به همین دلیل با حضور افراد حقیقی و 
حقوقی موثر تشکیل می شود و من هم در آن جلسات هستم؛ هرچند هنوز عنوانی برای 

این جلسات انتخاب نشده است.«
محسن پیرهادی دبیر کل جمعیت پیشرفت و عدالت ایران اسلامی از تشکل های 
اصولگرا هم از ورود این جمعیت به مقوله انتخابات خبر داده و از تنظیم سازوکارها برای 

حضوری موثر سخن گفته است. 
محمدنبی حبیبی دبیرکل حزب موتلفه هم درباره حضور در انتخابات سال آینده 
مجلس گفته است: در نزدیکی های انتخابات هم می توانیم در مورد اینکه آیا روحانیت 
وارد میدان انتخابات می شود یا نمی شود یا اینکه آیا اصولگرایان وحدت و ائتلاف دارند 
یا ندارند وارد بحث شویم اما آنچه امروز ضروری بنظر می رسد، این است که ما باید کار 
مستقل خودمان را انجام دهیم تا اگر قرار شد با گروه های همفکرمان وارد مذاکره شویم، 

دستمان پر باشد.«
مصطفی چمران نایب  رییس شورای مرکزی جبهه مردمی نیروهای انقلاب اسلامی 
)جمنا( از برگزاری مجمع عمومی این جبهه برای ساز و کار انتخاب اعضای شورای 

مرکزی جدید جبهه و برگزاری مجمع در زمستان سال جاری سخن گفته است.
گرچه از پشت پرده فعالیت های انتخاباتی اصولگرایان خبر چندانی منتشر نمی شود 
اما به گفته باهنر این فعالیت ها وجود و ادامه دارد. فعالیت هایی که با توجه به پیشینه خود 
با ابهامات بسیاری روبروست و پرسش هایی را در عرصه سیاسی و رسانه ای ایجاد خواهد 
کرد. پرسش هایی از این جنس که این فعالیت های انتخاباتی با حضور کدام چهره ها و 
با چه هدفی شکل می گیرد؟ یا چه طیفی از اصولگرایان با هدف وحدت در این جلسات 
حاضر می شوند؟ چه تضمینی برای تثبیت و تداوم تصمیمات این جلسات و پایبندی 

اعضا به خرد جمعی نهفته در آن وجود دارد؟ 
جبهه پیشرفت، رفاه و عدالت هم آذر ماه، نخستین جلسه ستاد انتخاباتی خود را 
با هدف بررسی سیاست ها و اهداف و برنامه ها و تدوین ساختار و انتخاب رئیس ستاد 

برگزار کرد. 

* گزارشی از تلاش بی پایان برای وحدت
رویای وحدت بر سر اصول، در اصولگراترین تشکیلات سیاسی ایران، عمری سیزده 
ساله دارد. انتخابات ریاست جمهوری نهم در سال 84 را می توان آخرین کنش وحدت 
محور اصولگرایان برای حمایت از محمود احمدی نژاد، نامزد این انتخابات دانست که 
حتی در خرداد پرحادثه 88 و انتخابات ریاست جمهوری دهم هم به این شدت تکرار 
نشد. اصولگرایان قوه مجریه را در سال های 96 و 92 به رقیب نه، ولی به گزینه مورد 
اعتماد اصلاح طلبان باختند. این باخت درباره قوه مقننه هم با شدت کمتری تکرار شد و 
شواهد نشان می دهد که تمام عزم اصولگرایان در انتخابات سال آینده، برای قطع چرخه 
این تکرار جزم خواهد شد. اما این جزم با چالش های مبنایی بی شماری روبروست که 

مهمترین آن تجمیع اصولگرایان زیر پرچم وحدت است. 
جریان راست سیاسی در ایران را امروز گروه های زیادی نمایندگی می کنند. از علی 
لاریجانی معتدل تا رادیکال های متعصب اصولگرا. نزدیکان فکری شهردار پیشین تهران 
و ناکام انتخابات ریاست جمهوری با پرچم نو اصولگرایی در این میدان حاضر هستند. 

مفهومی که از سوی محمدباقر قالیباف طرح و از مانیفست آن رونمایی شد. 
هرچند اصولگرایان اقبال خوبی به آن نشان ندادند اما به نظر می آید یکی از گفتمان 
های آینده اصولگرایی همین نواصولگرایی باشد که پیرهادی دبیرکل جمعیت پیشرفت 
و عدالت )پرچم دار نوصولگرایی( گفته است ملاک فعالیت انتخاباتی این جریان 

نواصولگرایی است. 
اصولگرایان سنتی که عمدتا معتدلین این جریان هم در این طیف دسته بندی می 
شوند، این مفهوم نو اصولگرایی را در یک برداشت عبور از اصول می دانند و رد می کنند. 
هرچند خبرهای انتخاباتی از این طیف چندان رسمی و علنی منتشر نمی شود اما شواهد 

بسیاری از شانس بالای این گروه برای تاثیرگذاری در انتخابات حکایت دارد. 
دسته سوم اصولگرایان را می توان جمنایی های حاشیه دار دانست . باهنر درباره 
جمعیت مردمی نیروهای انقلاب اسلامی معتقد است: ساز و کار جمنا منتفی نیست ، 
جمنایی ها هستند؛ ممکن است اسم جمنا بماند و یا ساختار عوض شود اما هدف غایی 
ایجاد یک مرکزیت واحد با مشارکت همه طیف های اصولگرا است. این جریان که در دی 
ماه سال 95 و برای ایجاد وحدت در جناح اصولگرا فعالیت خود را در مقام شیخوخیت 
اصولگرایان آغاز کرده بود؛ به واسطه شکست استراتژی در انتخابات ریاست جمهوری؛ این 
روزها با برائت های مختلفی از اعضای خود روبروست. برائت هایی که گرچه تکذیب می 

شوند اما درستی یا نادرستی آن ها را در انتخابات آینده مشخص خواهد شد. 
موتلفه دسته چهارم از احزاب تاثیر گذار اصولگرا هستند که این روزها از منتقدان 
سرسخت وضع موجود هم دسته بندی می شوند. این حزب در آخرین قدرت نمایی خود 
در سپهر سیاست ایران به حمایت از مصطفی میرسلیم برخاستند که نتیجه آن کسب 
یک و یک دهم درصد از کل آرای انتخابات ریاست جمهوری دوازدهم بود. شاید همین 
حضور بی فروغ سبب شده که نخستین حزبی که به صورت مستقیم درباره انتخابات 
اظهارنظر کند، موتلفه باشد که به گفته دبیر کل خود، به دنبال تعداد کاندیدایی برابر با 

کرسی های مجلس است. 
دامنه وسیع اصولگرایی، موجب شده است که تحلیلگران، رییس جمهوری اسبق و 
حواریون او را هم در این طیف بندی مورد توجه قرار دهند. محمود احمدی نژاد با توجه به 
گفتار و عملکرد خود به ویژه پس از رد صلاحیت در انتخابات ریاست جمهوری دوازدهم، 
ته مانده اعتبار خود را که روزی اصولگرایان اطاعت از او را اطاعت از خدا می دانستند، از 

دست داد و اکنون کمتر اصولگرایی او را در این طیف قبول دارد. 
این اما به معنی نادیده گرفتن حضور حواریون او در تشکیلات اصولگرایی نیست. 
هواداران فکری او می توانند بار دیگر دامن اصولگرای را به پوپولیسم آلوده کنند و از این 

حیث برای وحدت عقلا، مشکل آفرین باشند. 
گروه دیگری که روزی در جبهه اصولگرایی، سنگر حصینی داشتند و اکنون در نوعی 
انزوا به سر می برند، جبهه پایداری هستند. به نظر می رسد این گروه هم برای حضور 
جدی در انتخابات خیز بلندی برداشته اند که مرتضی آقا تهرانی دبیرکل این جبهه، آن 
را آمدن به وسط میدان انتخابات مجلس یازدهم و ریاست جمهوری سیزدهم تعبیر 

کرده است. 
در این طیف بندی مستقلین هم جایگاه ویژه خود را دارند. تشکیلاتی که شهاب الدین 
صدر دبیرکلی آن را برعهده دارد و به نظر می رسد در زمره مستقلان معتدل در انتخابات 

آتی حضور داشته باشند. 
حزب اسلامی ایران زمین به دبیرکلی  ابوالقاسم رئوفیان هم از دیگر تشکل هایی 
هستند که با منتفی شدن برخی شرط و شروط احتمالی ائتلاف، از حضور مستقل 
سخن گفته است. ساکتان هم دسته دیگری هستند که هنوز به صورت علنی وارد کارزار 

انتخاباتی نشده اند اما بالقوه می توانند از تاثیرگذاران آینده باشند.

*  اختلافات و تناقضات و حتی تنازعات میان اصولگرایان
تا زمان انتخابات مجلس در سال 98 یک سال باقی مانده است و سیب سیاست در 
ایران هزاران چرخ در این زمان باقی مانده خواهد خورد. به همین دلیل سخن گفتن از 
میزان موفقیت، جزییات و سازوکار تشکل تازه اصلاح طلبی )با فرض شکل گیری این 
تشکل( چندان معقول نخواهد بود. اما می توان تفسیرهای نادقیق از اهداف و شیوه های 

تازه اصولگرایان از دستیابی به وحدت داشت. 
برخی از این تحلیل ها، تکاپوی تازه اصولگرایان را با توجه به افزایش چالش های 
جریان رقیب، نزدیک به موفقیت می دانند. برخی دیگر اما، اختلافات و تناقضات و 
حتی تنازعات میان اصولگرایان را عمیق تر از آن می دانند که تشکیلات وحدت محور 
جدید بتواند سقفی از آن بشکافد و طرحی نو در آن اندازد. این تحلیل ها بیشتر بر 
مبنای تکرار شکست های گذشته استوار است و از اکنون این تلاش ها را هم محکوم 

به شکست می داند. 

نکتـه

رئیس فراکسیون امید مجلس با یادآوری تاثیرگذاری جریان 
خط امام از خرداد 42 در تحولاتی که منجر به پیروزی انقلاب 
اسلامی شد، گفت: خط امامی ها که بعدها جریان اصلاح طلب 
نام گرفتند جریان اصیل انقلاب هستند و نباید خودشان را از 
متن تحولات جامعه کنار بکشند. امروز حفظ نظام در گروی 

تاثیرگذاری گفتمان اصلاح طلبی است.
مجمع  تشکل  اعضای  با  دیدار  در  عارف«  »محمدرضا   ،
فرهنگیان ایران اسلامی با اشاره به عملکرد فراکسیون امید، این 
فراکسیون را یکی از تاثیرگذارترین فراکسیون های مجلس دانست 
و با انتقاد از تشکلهای اصلاح طلب در ارائه نکردن پیشنهاد و 
مشورت های کاربردی به فراکسیون امید، گفت: انتظار از تشکل 
ارتباط و  امید  فراکسیون  با  این است که  های اصلاح طلب 
همکاری های لازم را داشته باشند، البته باید عملکرد فراکسیون 
امید با روش مطلوب تری به اطلاع افکار عمومی برسد و تصور می 
شود برخی نقدها به فراکسیون به دلیل بی اطلاعی از فعالیت های 

اصلاح طلبان مجلس باشد.
رئیس فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی با یادآوری 
شرایطی که فراکسیون متبوعش شکل گرفت، تصریح کرد: در 
زمان انتخابات مجلس دهم به دلیل رد صلاحیت های صورت 
گرفته کسانی را در برخی استانها مورد حمایت قرار دادیم که 
بعدا مهمترین وظیفه شان را در مجلس رودررویی با فراکسیون 

امید تعریف کردند.
وی با اشاره به حمایت فراکسیون امید از دولت و با بیان اینکه 
برخی یادشان رفته که چگونه بر سرکار آمدند، گفت: متاسفانه 
باید بگویم برخی دوستان اصلاح طلب که عهده دار سمتی می 

شوند با رفتاری که تلقی عافیت طلبی و ماندگاری در قدرت به هر 
قیمتی می شود عملکرد آنها بعضا به هیچ وجه با گفتمان اصلاح 

طلبی همخوانی ندارد.
عارف با اشاره به فراز و نشیب های گفتمان اصلاح طلبی پس 
از دوم خرداد 76 ،یادآور شد: بارها گفته ام که باید عملکرد جریان 
اصلاح طلب در دهه های 80 و 90 نقد جدی شود و قداست افراد 
هم نباید مانع از نقد شود، باید به این سوال پاسخ داد که چرا دوم 
خرداد 76 به تیر 84 تبدیل شد؟ سهم افراد و جریانات در روی 

کار آمدن آقای احمدی نژاد چه بود؟

* برخی رسانه های خارجی به دنبال القاء ناکارآمدی 
اصلاح طلبان هستند

رئیس شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان در همین 
ارتباط خاطرنشان کرد: برخی رسانه های خارجی که می خواهند 
نظام را ناکارآمد جلوه دهند به دنبال القاء ناکارآمدی اصلاح طلبان 
هستند که باید همه دوست داران نظام اسلامی بخصوص رقبای 
جریان اصلاح طلب هوشیار باشند که از حملات رسانه های 
خارجی به اصلاح طلبان خشنود نشوند چرا که هدف آنها اصل 

نظام است.
وی با اظهار گلایه از برخی اظهارنظرها در داخل خانواده 
اصلاحات که بعد از تشکیل فراکسیون امید نقدهای غیرمنصفانه 
به این فراکسیون مطرح کردند، تاکید کرد: در زمان انتخابات 
شوراها که متاسفانه لیست های جعلی فراوانی در مقابل لیست 
اصلی اصلاح طلبان منتشر شد اما تمامی اعضای لیست امید در 
تهران رای آوردند. آیا این رای آوری تصادفی است؟ ممکن است 

ضابطه ای که منجر به تشکیل لیست امید شوراها شد دارای 
اشکالاتی بوده که مطمئنا در انتخابات آینده اصلاح خواهد شد 
اما هیچکس نمی تواند مدعی شود هریک از اعضای این لیست 

نماینده یک فرد بودند.
عارف ادامه داد: لیست امید در زمان انتخابات شوراها بر اساس 
صرفا ضابطه و بدون اعمال سلایق افراد خاص بسته شد. البته 
ضابطه و مقررات ملاک عمل نیاز به بازنگری و اصلاح دارد که 

باید چنین شود.

* شورای شهر تهران عقب ماندگی یکسال گذشته را 
جبران کند

رئیس مجمع امید با اشاره به تاثیرگذاری تصمیمات شوراهای 
اسلامی شهر و روستا در بازه زمانی کوتاه مدت ،گفت: متاسفانه 
شورای اسلامی شهر تهران در یکسال و نیم گذشته بیشتر درگیر 
تغییرات در مدیریت شهری بوده است به همین دلیل دچار عقب 
ماندگی هایی درخصوص برنامه های اعلام شده در زمان انتخابات 
به مردم هستیم. دوستان شورای شهر باید در مدت باقی مانده این 

عقب ماندگی را جبران کنند.

* شهردار تهران به دنبال تغییرات مکرر مدیریتی 
نباشد

پیروز حناچی، شهر دار جدید  قرار دادن  با مخاطب  وی 
تهران،گفت: تغییرات مکرر در بدنه مدیریت شهری عملا روند 
خدمت گذاری به مردم را با مخاطراتی رو به رو می کند. انتظارم از 
حناچی این است که به این مهم توجه داشته باشند که شهرداری 

تهران دیگر طاقت تغییرات مکرر مدیریتی را ندارد و امیدوارم در 
دوره مدیرت ایشان شاهد کمترین تغییرات مدیریتی باشیم و 

کارها با مشورت و تعامل با خبرگان و صاحب نظران پیش رود.

* برای رسیدن به وحدت هیچ راهی جز گذشت نداریم
رئیس شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان با بیان اینکه 
باید در مقابل مردم مسئولیت پذیر باشیم ،گفت: در درون خانواده 
اصلاحات باید وحدت ، هماهنگی و انسجام را سرلوحه فعالیت 
های خود قرار دهیم و برای رسیدن به وحدت هیچ راهی جز 
گذشت نداریم.اگر از داخل شورای عالی سیاست گذاری اصلاح 

طلبان چند صدا بیرون بیاید،مطمئنا شکست خواهیم خورد.
عارف در پایان با توصیه به همه دلسوزان نظام به وحدت و 
همدلی در شرایط فعلی کشور، تاکید کرد: اقشار مختلف مردم 
اعم از کارگران، معلمان، دانشجویان مطالبات به حقی دارند که 

باید مسئولان پاسخ قانع کننده به آنان بدهند. 
وی با بیان اینکه به مجمع فرهنگیان نگاهی راهبردی وجود 
دارد و در عرصه آموزش و پرورش باید میدان دار باشد، بر 
ضرورت اصلاح جایگاه معلم در نظام آموزشی کشور تاکید کرد 
و گفت: متاسفانه نسبت به ارتقاء منزلت و معیشت معلمان 
غفلت هایی صورت گرفته و جایگاه معلمان عزیز در جامعه ما 
آنگونه که در شان و مقام آنهاست قرار ندارد و هم دولت و 
هم مجلس شورای اسلامی باید در خصوص اصلاح این روند 
اقدامات لازم را انجام دهند و به عنوان خدمت گذار معلمان 
عزیز در کمیسیون آموزش و تحقیقات در این راستا به اتفاق 

همکارانم تلاش خواهم کرد.

خلق و هدایت جریان سوم هدف دست نیافتنیِ برخی چهره 
ها و تشکل های سیاسی است که کوشیده اند راهی مجزا از 
اصلاح طلبی و اصولگرایی را در رقابت برای کسب قدرت و 

مناصب سیاسی بگشایند.
تحولات سیاسی ایران طی بخش اعظم تاریخ چهل ساله 
جمهوری اسلامی، از معادلات و مناسبات میان دو جناح راست 
و چپ نیروهای انقلابی و پس از آن اصولگرایی و اصلاح طلبی به 

شکلی جدی تاثیر پذیرفته است. 
هرچند در این سال ها برخی چهره ها و گروه ها تلاش کردند 
در میانه چپ و راست راهی بجویند و پیشگام تاسیس جریان 
سومی در عرصه سیاسی کشور شوند، ولی در عمل نتوانستند 
بدیلی متفاوت از آنچه موجود است ارایه داده و نقشه جغرافیای 

جریانات سیاسی را دگرگون سازند. 
پس از انقلاب، حزب جمهوری اسلامی در کنار تشکل هایی 
چون »روحانیت مبارز« و احزابی نظیر »موئتلفه اسلامی« جریان 
اصلی نیروهای انقلابیِ مذهبی و باورمند به زعامت مطلق بنیانگذار 
جمهوری اسلامی را تشکیل می دادند. این در حالی بود که از 
همان ابتدا اختلافات درونی این جریان خود را نشان داد و میان 
نیروهای انقلابی در معرفی نامزد انتخابات ریاست جمهوری 
نخست و نیز مجلس شورای اسلامی شکاف هایی آشکار پدید 
آمد.در همین زمان از توده ای ها به رهبری »نورالدین کیانوری« تا 
مجاهدین و فداییان خلق طیفی ناهمگون و از هم گسسته از چپ 
ها را شکل داده بودند و در مقابل »نهضت آزادی« و ملی مذهبی 

ها منسجم ترین تشکیلات ملی گرایان را نمایندگی می کردند.
مختصات این دوره سبب شده تا تحلیلگران از وجود سه 
اردوگاه و جریان عمده سیاسی در سال های نخست انقلاب سخن 
به میان آورند. با این حال و میان این اردوگاه ها، تشکیلاتی چون 
»دفتر هماهنگی همکاری های مردم با رئیس جمهور« حول محور 
»سیدابوالحسن بنی صدر« اولین رئیس جمهوری ایران به دنبال 
مانور قدرت در جهت تقویت رئیس قوه مجریه برابر رقبا بود و 
تلاش می کرد با لیست مورد نظر خود در انتخابات مجلس، به 

جریانی متنفذ و ریشه دار در عرصه سیاسی مبدل شود. 
ورود مجاهدین خلق )گروهک منافقین( به فاز مقابله مسلحانه 
با نظام، اعلام ارتداد جبهه ملی پس از اعتراض به لایحه قصاص و 
مکلف شدن نهضت آزادی به تخطئه این جبهه، مواجهه اعضای 
توده با اتهام خیانت و شرایط خاص کشور که درگیر تهاجم 
گسترده همسایه غربی شده بود سبب شد تا شعاع دایره نیروهای 
سیاسی در سال های نخست دهه 60 نسبت به ماه های پس 
از انقلاب کوچکتر شود.به این ترتیب حزب جمهوری اسلامی 
توانست در انتخابات دوم مجلس و ریاست جمهوری به یکه تازه 
میدان رقابت تبدیل شود. در ادامه اما ایجاد شکاف و دودستگی 
میان اعضای حزب جمهوری اسلامی، به تولد دو گفتمان و جریان 
با اندیشه و رویه متفاوت انجامید؛ دو جریانی که تا میانه دهه 70 
حدود و ثغورشان مشخص شد و با عناوین و شناسنامه مشخص 

زمین بازی سیاسی را تعریف کردند. 

* داعیه داران ناکام جریان سوم 
در طول حیات چهل ساله جمهوری اسلامی، بارها به ویژه در 

بزنگاه های انتخاباتی، تلاش هایی برای خلق و نمایندگی جریان 
سوم سیاسی از سوی برخی چهره های مطرح صورت گرفت. 
نمونه این تلاش ها را می توان در ایجاد »جمعیت دفاع از ارزش 
های انقلاب اسلامی« به رهبری »محمد محمدی ری شهری« 
وزیر اطلاعات دولت »میرحسین موسوی«، در خرداد 74 مشاهده 

کرد که دو سال بعد نامزد انتخابات ریاست جمهوری شد.
تاکید بر لزوم تغییر نظام بین الملل، برقراری عدالت اجتماعی، 
خوداتکایی اقتصادی و ... که به عنوان آرمان های این تشکل 
مطرح می شد، البته چارچوب متفاوتی از نظام فکری اصولگرایان 
ارایه نمی کرد و بدیل تازه ای ارایه نمی داد. ناکامی این جریان در 
انتخابات ریاست جمهوری سال 1376، بسیار زودتر از آنچه تصور 
می شد، آن را از عرصه سیاسی کشور کنار برد. این تشکل در سال 
77 در بیانیه ای به دلیل آنچه کثرت مسوولیت ها و اشتغالات 

خواند، منحل شد. 
»محسن رضایی« دبیر کنونی مجمع تشخیص مصلحت نظام 
و فرمانده سابق سپاه پاسداران از دیگر فعالان سیاسی بود که 
تلاش کرد در دهه 70 خود را به عنوان داعیه دار جریان سوم 
سیاسی در کشور معرفی کند. او با کناره گیری از سپاه پا به عرصه 
سیاست گذاشت. رضایی با انتقاد از جریان های چپ و راست عازم 
رقابت های انتخاباتی مجلس ششم در سال 1378 شد. او با تاکید 
روی نسل دوم انقلاب و توانایی این نسل در بازخوانی تفکرات امام، 
برای ورود به مجلس ترجیح داد وارد فهرست ائتلاف خط امام و 
رهبری و جامعه روحانیت مبارز شود. حاصل این تکاپو، ناکامی در 

جلب آرا برای ورود به مجلس بود. 
ناکامی های رضایی در انتخابات ریاست جمهوری 1388، او 
را به سوی ایجاد تشکلی دیگر تحت عنوان »جبهه ایستادگی« 
سوق داد؛ تشکلی که اهداف و معیارهای آن در چارچوب کلی 
اصولگرایی قرار داشت و اعضای آن بر حرکت خود در چارچوب 

منشور جامعتین تاکید داشتند. فهرست مستقل این تشکل در 
انتخابات مجلس نهم، بیش از آنکه بر چهره های مستقل از این 

جریان مبتنی باید، با چهره های اصولگرا بسته شده بود. 
»محمود احمدی نژاد« از دیگر داعیه داران رهبری جریان 
سوم در جمهوری اسلامی بود که به ویژه در دوره دوم ریاست 
جمهوری، جریان متبوع خود را مستقل از جناح های سیاسی 
اصولگرا و پیشگام در برقراری عدالت اجتماعی و اقتصادی معرفی 

می کرد. 
او با انتقاد از جناح های سیاسی موجود و زیر سوال بردن 
عملکرد سی ساله آنها، دورانی طلایی را نوید می داد ولی نتایج 
نامطلوب مدیریت چند ساله او بر کشور، ناکارآمدی و ضعف 
این جریان را برای مردم مسجل کرد. از سوی دیگر بروز جریان 
انحرافی از دل این تفکر و فاصله گیری او از رهبری، جریان 
احمدی نژاد را از عرصه سیاسی کنار زد؛ جریانی که هویت خود 
را روی انتقاد از دیگران قرار داده بود، با شدت گرفتن انتقادات از 

خودش، کمرنگ و ضعیف شد. 

* آسیب شناسی جریان سوم در سپهر سیاسی ایران 
بررسی تجربه تشکل های داعیه دار جریان سوم در طول 
حیات جمهوری اسلامی، از نقاط ضعف مشترک و ساختاری 
همه آنها درعرصه گفتمانی نشان دارد. اگرچه جریان های سوم، 
همانند نام خود، باید هویت خود را مجزا و متفاوت از جریان 
های سیاسی موجود ارائه دهند، ولی عدم برخورداری از گفتمان 
مشخص، موجب شده این تشکل ها گفتمان خود را در ارتباط با 

دو جریان چپ و راست سیاسی تعریف کنند. 
طیف های مدعی جریان سوم در جمهوری اسلامی را به نوعی 
می توان حامل بخشی از گفتمان های چپ و راست سیاسی 
دانست و نه معرف یک گفتمان تازه. تشکل هایی چون جمعیت 

دفاع از ارزش های انقلاب اسلامی، جبهه ایستادگی و ... ایده 
متفاوتی از اصولگرایان ارایه ندادند و در بهترین حالت می توان آنها 

را نسخه هایی متفاوت از اصولگرایی دانست. 
جریان احمدی نژاد هم از همین نقیصه رنج می برد، با این 
تفاوت که گفتمان احمدی نژاد )اگر بتوان آن را گفتمان به حساب 
آورد( تماما بر مولفه های سلبی بنا شد به طوری که انتقاد از 
جریان های سیاسی اصولگرا و اصلاح طلب، بنیان های آن را 
تشکیل داد. ضعف مولفه های ایجابی در تفکر احمدی نژادی، 
پس از دو دوره ریاست او و جریان متبوعش بر دستگاه اجرایی 

مشخص و هویدا شد. 
در این میان برخی اعتدالگرایی را جریان سوم سیاسی در 
کشور قلمداد می کنند که توانسته با تکیه بر زمامداری قوه مجریه 
و طیفی از نمایندگان همسو در مجلس راهی را میان اصلاح 
طلبی و اصولگرایی بگشاید. این در حالی است که بسیاری از 
تحلیلگران سیاسی، اعتدالگرایی را گفتمان مورد اجماع طیفی 
از اصولگرایان سنتی، نیروهای میانه رو و عقلگرا، اکثریت اصلاح 
طلبان و نیز تکنوکرات ها می دانند که با تعاریف یک جریان 

مجزای سیاسی متفاوت است. 
اکنون که از دید ناظران، جریان های سیاسی اصولگرا و اصلاح 
طلب به خاطر کارنامه عملکرد خود و وجود دلسردی در جامعه 
بخشی از توانمندی برای انگیزش در عرصه سیاسی را از دست 
داده اند، فضا برای بروز و ظهور تشکل های مدعی جریان سوم در 
جامعه مهیا است، به ویژه آنکه انتخابات یازدهمین دوره مجلس و 

سیزدهمین دوره ریاست جمهوری در پیش است. 
کارشناسان طرح بحث هایی چون »نواصلاح طلبی« و ایجاد 
تشکل هایی در راستای ایده »نواصولگرایی« را در همین چارچوب 
تفسیر می کنند. این در حالی است که این جریان ها هم مانند 
دیگر تشکل های داعیه دار جریان سوم در جمهوری اسلامی، از 
ضعف گفتمانی رنج می برند. بررسی مرامنامه نواصولگرایی که در 
ماه های اخیر از سوی »جمعیت پیشرفت و عدالت« منتشر شد، 
رویکرد، سیاست ها و چارچوب متفاوتی از اصولگرایی را تصویر 

نمی کند. 
همچنین، طرح بحث هایی در ارتباط با بازاندیشی درون 
گفتمانی در جریان اصلاح طلبی، بدیل خاصی را صورت بندی 
نمی کند. انتقاد صرف از پیشینه عملکردی جریان های سیاسی، 
نه می تواند راهکاری متفاوت و بدیل برای اداره کشور به دست 
بدهد، نه می تواند پایایی و دوام جریان های سیاسی نوظهور را 
تضمین کند، چنانکه داعیه داران پیشین جریان سوم سیاسی، 
محکوم به شکست و حذف تدریجی از سپهر سیاسی کشور 

شدند. 
پایه گذاری بنیان های فکری و گفتمانی روی مبانی سلبی یا 
وام گیری از مبانی تئوریک و شیوه های کنشگری دیگر جریان 
های سیاسی، جریان سیاسی سوم در کشورمان را همواره به 

جریان هایی مقطعی، فصلی و موقت تبدیل کرده است. 
در واقع می توان گفت جریان سوم به عنوان تشکلی متفاوت 
از جناح های چپ و راست سیاسی در کشورمان هرگز به معنای 
واقعی تجربه نشده و به تجربه ای نزیسته در عرصه سیاسی 

کشورمان می ماند. 

رییس فراکسیون امید مجلس:

 اصلاح طلبان خود را از متن تحولات جامعه کنار نکشند

جریان سوم؛ تجربه ای نازیسته در صحنه سیاسی

خلق و هدایت جریان سیاسی سوم هدفی دست نیافتنی

برگـزاری دادگاه سـلاطین سـکه و قیر و کاغـذ و ...، صدور 
حکـم اخیـر هیـات نظـارت بـر رفتـار نماینـدگان و پرونـده 
جرایمـی کـه بـه دلایـل مختلـف مـورد توجـه عمومـی قرار 
گرفتـه ایـن روزهـا انظـار را متوجـه محاکمـات و ملاحظات 

مربـوط به آن سـاخته اسـت.
نحـوه تصمیم گیـری نهادهای قضایی دربـاره پرونده های 
خـاص و حسـاس بـرای افـکار عمومـی خود عنصری شـکل 
دهنـده بـه نـگاه و داوری مـردم دربـاره کارکـرد نظارتـی و 

قضایـی حاکمیت اسـت.
اوایـل شـهریورماه امسـال بـود کـه تصاویـری از درگیری 
راننـده یـک خـودرو واژگون شـده در مسـیر شـیراز- دشـت 
ارژن اسـتان فـارس در فضـای مجازی پرببینده شـد؛ فیلمی 
کـه نشـان مـی داد راننده خشـمگین بـه دلیـل اینکه پلیس 
راهـور را مسـبب واژگونـی خـودرو گـران قیمـت خـود مـی 
دانسـت ضمن فحاشـی، وی را به باد کتک گرفت تا انتقامش 

بستاند. را 
بـرای  ایـن تصاویـر گفتنـد دادگاه  بـا دیـدن  بسـیاری 
جلوگیـری از تکـرار چنین حوادثی و حمایـت از مامور قانون، 

ضـارب را بـا سـختترین مجـازات مواجـه خواهـد کـرد.
همیـن چنـد روز پیـش بـود که رسـانه هـا خبـر از حکم 
»م.ک« متهـم این پرونده دادند. بر اسـاس حکمی که شـعبه 
101 دادگاه کیفـری دو شـیراز صـادر کـرد، ضـارب بـه 16 
سـال حبـس و سـه بار و هر بـار 111 ضربه شـلاق و مجازات 
تکمیلی محرومیت از تصدی وسـایل نقلیه سـبک و سنگین 
در سراسـر کشـور محکوم شـد. مجازات تکمیلی هم دو سال 
محرومیـت از رانندگـی و دو سـال منع اقامت در شـیراز بود.

نکتـه قابـل تامـل اینکه صـدور این حکـم با انتشـار فیلم 
درگیـری یـک نماینده مجلس با پلیـس راهنمایی و رانندگی 
همـراه شـد که مرداد ماه پارسـال اتفاق افتاده بـود. آنگونه که 
رسـانه ها نوشـته اند، مامور پلیس در ورودی منطقه حفاظت 
شـده فرودگاه مهرآباد به دلیل نداشـتن کارت شناسایی مانع 
عبور نماینده بیجار شـده و همین موضوع سـبب مشـاجره و 
سـپس شکسـتن بینی مامور شـده اسـت. پس از این اتفاق، 
پلیـس از تنظیم شـکایت و پیگیری این موضـوع خبر داد که 

تاکنون به نتیجه مشـخصی نرسـیده است.
دیگـر موضوعـی کـه نـه از بابت درگیـری با پلیـس راهور 
کـه بخاطـر مشـاجره یـک نماینده مجلـس طی هفتـه های 
اخیـر مـورد توجـه عمـوم قـرار گرفـت، ماجـرای مربـوط به 
نماینـده سـراوان بود. اواخـر آذرماه فیلمـی از درگیری لفظی 
و البتـه بیـان الفاظی غیرمحترمانه از سـوی نماینده سـراوان 
خطـاب بـه کارمنـد گمـرک در رسـانه هـا پخش شـد که با 
نطـق روز بعـد این نماینده در جلسـه غیرعلنـی مجلس ابعاد 

تـازه ای یافت.
در نقطـه داغ ماجـرا برخی رسـانه ها از جمـع آوری چهل 
امضـا برای اسـتیضاح وزیـر اقتصاد و برکنـاری رئیس گمرک 
کشـور خبـر دادنـد و برخی از همـکاران نماینده سـراوان هم 
بـرای جلوگیـری از تکـرار حوادثـی از ایـن دسـت به دفـاع از 
وی پرداختنـد. ایـن در حالـی بود که در افـکار و افواه عمومی 
بیشـتر مطالبـه بـرای عذرخواهی نماینـده سـراوان و برخورد 
بـا ایـن گونه ادبیات و رفتار از سـوی مسـوولان برجسـته بود.

سـرانجام هفته گذشـته هیات نظارت بـر رفتار نمایندگان 
حکم خود را درباره »محمد باسـط درازهی« نماینده سـراوان 
اعـلام کـرد کـه به گفته یکـی از اعضای ایـن کمیته، تصمیم 
دربـاره پرونـده درازهـی محـدود بـه تذکـر، درج در پرونـده و 
کسـر از حقوق بـود. در همین حال سـخنگوی هیات نظارت 
بـر رفتـار نمایندگان از دامـن زدن بیش از حد بـه موضوع در 
رسـانه ها انتقـاد کـرد و در جلسـه مربوطـه نیـز تصریح شـد 
انتظـار مـی  رود دسـتگاه های اجرایـی نیـز شـان نماینـده را 
حفـظ کنند.چیده شـدن این احکام کنار هم نشـان می دهد 
کـه هـر محاکمـه ای ملاحظه خـاص خـود را دارد و از این رو 
ایـن سـوال مطـرح اسـت که ایـن ملاحظـات چه نسـبتی را 
بـا »خیـر عمومـی« و فلسـفه اصلی نظـارت و قضـاوت یعنی 
»عدالـت« برقـرار می سـازد. هر چنـد حافظه عمومـی موارد 
گوناگونـی را از برانگیختـه شـدن ایـن پرسـش در دفعـات و 

پرونـده هـای گوناگون به یـاد دارد.
حـدود 17 سـال پیش بود کـه رای نهایی یکی از جنجالی 
ترین پرونده های سیاسـی- انتظامی کشـور صادر شـد؛ حکم 
متهمـان پرونـده حمله به کوی دانشـگاه که دو سـال پس از 

حـوادث تیرمـاه 78 اعلام شـد و پـس از تبرئه سـردار »فرهاد 
نظـری« فرمانـده وقت پلیس تهـران، نام »اروجعلـی ببرزاده« 

بر سـر زبان هـا افتاد.
بـر اسـاس ایـن حکـم همـه متهمـان ایـن پرونـده تبرئه 
شـدند بـه جـز یک مامـور که بـه دلیل لغو دسـتور دو سـال 
حبـس برایش بریده شـد و سـرباز وظیفه ببـرزاده که به جرم 
دزدی ریـش تـراش یکـی از دانشـجویان بـا 91 روز حبـس و 

صدهـزار تومـان جریمـه نقدی محکومیـت یافت.
از دیـد برخی ناظران، در پرونده هایی با ابعاد سیاسـی گاه 
ملاحظـات پیچیـده ای وجود دارد که بر مقوله قضاوت سـایه 
مـی افکند همچون شـهرآوردهای حسـاس فوتبالی که اغلب 
در ایـران نمـی توان انتظار داشـت بازی هایی بـا بار فنی قابل 

توجه و نیز چشـم نواز و تماشاگرپسـند از آب درآید.
چند سـال پس از وقوع حوادث سـال 88، پیگیری برخی 
خانـواده هـای قربانیـان بازداشـتگاه کهریـزک جـواب داد و 
»سـعید مرتضـوی« دادسـتان وقـت تهران عـلاوه بـر پرونده 
هـای مربـوط بـه دوره ریاسـت وی بـر تامیـن اجتماعـی بـه 
دادگاه کشـیده شد.حدود دو سال پس از انتشار کیفرخواست 
»پرونـده  متهمـان  از  نفـر  سـه  دربـاره  تهـران  دادسـتانی 
کهریـزک« یعنـی در آبـان مـاه 93، حکـم انفصـال دایـم 
مرتضـوی از خدمـات قضایـی و انفصال پنج سـاله از خدمات 
دولتـی تایید شـد؛ حکمـی که مجـازات جرم »مشـارکت در 

بازداشـت غیرقانونـی« در حـوادث کهریـزک بـود.
همـراه بـا این حکم و به جرم »معاونـت در تنظیم گزارش 
خـلاف واقـع از طریـق امـر یـا ترغیـب مامـوران مربوطـه به 
تنظیـم گزارش خطـاب به خـود«، شـعبه 76 دادگاه کیفری 
اسـتان تهـران سـعید مرتضـوی را بـه پرداخـت 200 هـزار 
تومـان جزای نقـدی محکوم کرد. نکته جالـب توجهی که در 
اظهـارات وکیـل خانواده یکـی از قربانیان کهریزک به چشـم 
مـی خـورد اینکـه شـعبه 38 دیوان عالی کشـور ایـن اتهام را 
وارد نداسـته و اسـتدلال کـرده حتـی در صـورت صحت این 
اتهام جریمه بایسـتی 20 هزار تومان در نظر گرفته می شـد.

جـدای از پرونده های یاد شـده، نحوه رسـیدگی دسـتگاه 
هـای نظارتـی و قضایـی بـه پرونـده هـای مرتبط بـه حقوق 

هـای غیرمتعـارف و امـلاک نجومـی شـهرداری پایتخت نیز 
طـی سـال هـای اخیر مـورد توجـه ویژه افـکار عمومـی قرار 
گرفـت؛ همچون پرونده سیاسـیونی که بـا اتهاماتی اقتصادی 

روبـرو بودند.
بهمـن مـاه 1393 بـرای اولین بـار یک معـاون اول رئیس 
جمهـوری بـا جرایم فسـاد مالی بـه 5 سـال و 91 روز حبس، 
2 میلیـارد و 850 میلیـون تومان رد مال و یک میلیارد تومان 
جریمـه محکـوم و »محمدرضـا رحیمـی« معـاون اول دولت 
دهـم راهـی اویـن شـد؛ حبسـی که البته سـه سـال بیشـتر 
طـول نکشـید و رحیمی بـا اسـتفاده از نظام آزادی مشـروط، 

نـوروز 97 را خـارج از زنـدان جشـن گرفت.
در فاصله نه چندان دور از اعلام حکم رحیمی، سـخنگوی 
قـوه قضاییـه از محکومیـت »مهـدی هاشـمی« فرزند رئیس 
فقیـد مجمـع تشـخیص مصلحـت نظام بـه حبس ده سـاله 
بـرای سـه جـرم »اختـلاس«، »ارتشـا« و »مسـائل امنیتی« 
خبـر داد و پـس از تاییـد ایـن حکـم مهـدی هاشـمی هـم 
مردادمـاه 94 بـه زنـدان رفـت؛ رخـدادی کـه در ذهن برخی 

موازنـه ای معنـادار تلقی می شـد.
همچنـان که اشـاره شـد در فرایند صدور احـکام و به طور 
ویـژه اجـرای آن، افـکار عمومـی خود بـه شـکلی داوری برای 
رفتـار و تصمیـم نهـاد نظارتـی و قضایـی عمل مـی کند چه 
آن دسـتگاه وابسـته بـه قوه قضاییه باشـد یـا مجلس یا حتی 
دولـت در ماجـرای حقـوق هـای غیرمتعـارف و چـه موضوع 
محاکمـه سـلاطین فسـاد اقتصادی باشـد یـا نحـوه برخورد 

نماینـده ای با یک شـهروند. 
در ایـن میـان آنچه هـم وزن اجرای عدالت برای بسـیاری 
اهمیـت مـی یابـد، سـنجش افـکار عمومـی، پاسـخگویی به 
پرسـش هـای مطروحه، تشـریح ابعـاد مختلف قانونـی، بیان 
ادلـه، مصالـح و ملاحظـات موجـود، دوری از سیاسـت زدگی 
و نیز منافع و گرایشـات سیاسـی، چشـم بسـتن بر مناسبات 
و معـادلات وابسـته بـه کانـون هـای قـدرت و ثـروت و ایجاد 
رویـه هایـی واحـد در موارد مشـابه اسـت تا تصویـری از یک 
فراینـد کارآمـد نظارتـی و قضایـی را پیـش چشـم مـردم به 

تصویـر درآورد.

کارآمدی فرایند نظارتی و قضایی باید برای مردم به تصویر کشیده شود

محاکمات و ملاحظات؛ از اروجعلی تا درازهی
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نیم نگاه

نامحـرمانه
غایبان دیروزجلسه مجمع تشخیص چه کسانی بودند؟

جلسه دیروز مجمع تشخیص مصلحت نظام میزبان حضور یک مهمان، یعنی حجت الاسلام والمسلمین 
محمدی گلپایگانی، رئیس دفتر مقام معظم رهبری و غیبت هفت نفر از اعضای حقیقی و حقوقی بود.

دیروز نخستین جلسه مجمع تشخیص مصلحت نظام به ریاست آیت الله صادق آملی لاریجانی برگزار 
شد. جلسه ای که با حضور رئیس دفتر مقام معظم رهبری به عنوان معارفه رئیس جدید تلقی شد.البته این 
جلسه غایبانی نیز داشت. حجت الاسلام حسن روحانی، رئیس جمهوری که از ابتدای سال جاری تاکنون در 
جلسات مجمع شرکت نکرده است، دیروز نیز به مجمع نیامد. حجت الاسلام علی اکبر ناطق نوری و محمود 
احمدی نژاد از اعضای حقیقی مجمع نیز دیروز از غایبان بودند. البته احمد توکلی دیگر عضو حقیقی مجمع 
که عموماً در همه جلسات مجمع حاضر است، دیروز به جرگه غایبان پیوسته است. آیت الله حسن صانعی 
دیگر عضو حقیقی غایب در جلسه امروز بود. علاوه بر این ها، فقهای شورای نگهبان که اعضای حقوقی مجمع 
به شمار می روند؛ آیت الله محمد مومن که در بستر بیماری است و آیت الله سید محمدرضا مدرسی یزدی 
به جلسه دیروز مجمع نرسیدند. هفته پیش رهبر انقلاب اسلامی آیت الله صادق آملی لاریجانی را به سمت 
ریاست مجمع تشخیص مصلحت نظام منصوب کردند. البته آیت الله آملی لاریجانی، پیش از این کمتر در 

جلسات مجمع حاضر می شد و معمولاً در فهرست غایبان جای می گرفت. 

طعنه فعال اصولگرا به اظهارات اخیر جلیلی
فعال سیاسی اصولگرا در واکنش به اظهارات سعید جلیلی درباره »فتنه زرد« می گوید: ما باید صحبت های 
خود را بر مبنای اطلاعات مطرح کرده و مدارک کافی هم ارایه کنیم؛ اگر حرفی بر مبنای حدس و گمان 
باشد، قابل ارزیابی نیست.کنعانی مقدم درباره اظهارات اخیر سعید جلیلی که گفته بود »فتنه آینده فتنه 
زرد است« گفت: اگر این صحبت، حدس، گمانه زنی و تحلیل باشد، خود ایشان باید پاسخگو باشند؛ اما اگر 
منظور ایشان، رسانه ها و روزنامه های زرد باشد که همه چیز را زرد و بد می بینند و خوبی ها را نمی بینند، این 
بحث جداست.او ادامه داد: به نظر می رسد این گونه پیش بینی کردن فتنه توسط ایشان کار درستی نباشد؛ 
ما باید صحبت های خود را بر مبنای اطلاعات مطرح کرده و مدارک کافی هم ارایه کنیم؛ اگر حرفی بر مبنای 
حدس و گمان باشد، قابل ارزیابی نیست.کنعانی مقدم افزود: به نظر می رسد حوادث ۸۸ دیگر تکرار نخواهد 

شد؛ چرا که ملت ما به اندازه کافی بصیرت لازم را پیدا کرده اند.

حبس طولانی مدت برای شهرام جزایری
دادستان تهران از صدور حکم حبس طولانی برای شهرام جزایری در دادگاه بدوی خبر داد. عباس 
جعفری دولت آبادی دادستان تهران در حاشیه نشست با رییس اتاق تعاون ایران در رابطه با آخرین وضعیت 
پرونده شهرام جزایری اظهار کرد: پرونده شهرام جزایری که در یکی از شهرستان ها دستگیر شده بود، چند 
وقت پیش به صدور کیفرخواست منجر گردید و این فرد در دادگاه بدوی به حبس نسبتا طولانی محکوم 
شده است، ولی از آنجایی که حکم قطعی نیست پس از قطعیت، میزان آن اعلام خواهد شد.دادستان تهران 
در ادامه پرونده محمد رضا خاتمی  را مورد اشاره قرار داد  و بیان داشت: مطابق بررسی ها این اظهارات صحت 
نداشت و این فرد هفته قبل به دادستانی مراجعه کرده و تحقیقات به اتمام رسیده و به زودی در مورد این 

فرد اتخاذ تصمیم خواهیم کرد.

تاجگردون آشنا را با مشایی مقایسه کرد
تاجگردون در اینستاگرام خود نوشت: هر رئیس جمهوری گویا باید یک مشائی داشته باشد. مشاور 
محترم رئیس جمهور بعد از شش سال از دوره رئیس جمهور با دادن آدرس غلط به جامعه فرار به جلو 
میکند. بودجه را دولت میدهد. شش سال هم آقای روحانی بودجه را به مجلس داد. هر آنچه که بخواهد 
میتواند در لایحه انجام میدهد. مثل امسال که هر جا را دوست نداشت کم کرد و هر جا را دوست داشت 
بالا برد. افزایش های مجلس هم مشخصه. افزایش حقوق بازنشستگان، کسری بیمه ها، عمرانی مناطق 
محروم، پاداش برزمین مانده فرهنگیان و کارمندان، افزایش مستمری افراد تحت پوشش بهزیستی و کمیته 
امدادو از این قبیل موضوعات. جناب آقای آشنا این مردم درد زیادی دارند به دردشان نمک دروغین نریز 
یا اینکه اگر جنایتی شده دولت فعلی را هم در این جنایت شریک بدانید. البته که اگر مجلس ببیند جایی 
بی انصافی شده باشد اصلاح میکند. چه در عرصه اقتصادی و چه فرهنگی و چه در دفاع. خدا همه را به 

راه راست هدایت کند.

وام ازدواج ۴۰ میلیون تومان می شود؟! 
نصرالله پژمانفر، عضو کمیسیون فرهنگی مجلس گفت: دولت در بودجه سال ۹۸ وام ازدواج هر یک از 
زوجه را مانند سال جاری ۱۵ میلیون در نظره گرفته است، برخی از نمایندگان پیشنهاد افزایش وام ازدواج را 
مطرح کرده اند. با توجه به افزایش تورم و بالا رفتن قیمت ها، برخی از نمایندگان پیشنهاد افزایش وام ازدواج 
هر یک از زوجه به ۲۰ ملیون را مطرح کرده اند که برای بررسی به کمیسیون تلفیق ارائه می شود تا درباره 
این پیشنهاد تصمیم گیری شود. با بالا رفتن قیمت ها قطعا وام ۱۵ میلیونی برای ازدواج کافی نیست، چندین 
هزار نفر در نوبت دریافت وام ازدواج هستند، با توجه به اینکه هزینه ها برای آغاز زندگی بالاست، افزایش وام 

ازدواج می تواند عاملی برای تشویق جوانان به ازدواج و تشکیل خانواده باشد

واکنش فرزند کروبی به ادعای باهنر درباره حصر
حسین کروبی با بیان اینکه آقای باهنر گفتند که سال ۹۶ قرار بوده رفع حصر شود، تاکید کرد: با قاطعیت 
این نظر را رد و اعلام می کنم این سخن خلاف واقع است، به این دلیل که در این سال ها من با دولتی ها و 
غیردولتی ها در ارتباط بوده و هستم تا به حال هیچ کسی مدعی این نشده که سال گذشته می خواستند 

رفع حصر کنند، تا بعد از آن نامه های آقای کروبی موضوع را به هم زده باشد.

 آییـن تودیـع و معارفه اسـتاندار قدیـم و جدید قم با حضور 
حسـین ذوالفقاری معاون امنیتی و انتظامی وزیر کشور عصر 
شـنبه در تـالار معصومیه فرمانـداری قم برگزار شـد. مدیران 
ارشـد استان، اعضای شـورای اداری ، نمایندگان بیوت مراجع 
تقلیـد، احمد امیرآبادی نماینده مردم قم در مجلس شـورای 
اسـلامی، همچنین آیـات اعرافـی مدیر حوزه هـای علمیه ، 
سـید هاشـم حسـینی بوشـهری دبیـر حـوزه هـای علمیه 
کشـور دراین آیین حضور داشـتند. در این آیین از زحمات و 
خدمات 40 ماهه صادقی تجلیل و بهرام سرمسـت به عنوان 

اسـتاندار جدید معرفی شد. 
استاندار جدید قم:

 تمام طرح های قم باید دارای پیوست فرهنگی باشد
استاندار جدید قم  عصر شنبه در آیین تودیع و معارفه استاندار 
جدید قم در تالار معصومیه فرمانداری این شهر ، اجرای برخی 
پروژه ها در قم بدون داشتن پیوست فرهنگی و زیست محیطی 
و بدون توجیه عملی را مورد انتقاد قرار داد و گفت: تمام طرح 
های اجرایی استان باید دارای پیوست فرهنگی و زیست محیطی 
بوده و متناسب با شان قم طراحی و اجرایی شود.بهرام سرمست 
فاصله وضع فعلی با وضع مطلوب در این استان را زیاد دانست و 
ادامه داد: فاصله انجام پروژه های عمرانی از طول عمر مجریان آن 
طرح ها بیشتر است که این یک نقص در مدیریت کشور است 
و باید طرح هایی که کلنگ زده می شود دارای کار کارشناسی 
و برنامه عملیاتی باشد.وی با دعوت از بخش خصوصی برای قدم 
گذاشتن برای کارآفرینی در این استان، گفت: طرح های مهم و 
بزرگی در قم آغاز شده است که برخی هیچگونه توجیه علمی 
ندارد ،لذا باید در طراحی پروژه ها کار کارشناســی در اولویت 
باشد.سرمست، قطار سریع السیر تهران- قم- اصفهان و فراهم 
کردن زیرساخت های گردشگری مذهبی را دو اولویت مهم قم 
دانست و اظهار داشت: گردشگری مذهبی قم با میزبانی سالانه 
از ۲4 میلیون زائر از جمله ظرفیت هایی است که باید در برنامه 
ریزی های توســعه ای استان مورد توجه قرار گیرد.وی برنامه 
ریزی کاربردی و عملیاتی برای رفع مشکلات اقتصادی، عمران 
و آبادانی قم را ضروری دانست و گفت: خدمت به قم خدمت 
به یک شهر نیست بلکه خدمت به کشور و نظام اسلامی است.

سرمست، با بیان اینکه بازتاب فعالیت های قم، کشور را تحت 
تاثیر قرار می دهد، گفت: قم پایتخت جهان تشیع و اسلام است و 
به همین دلیل می توان آن را نه یک کلانشهر بلکه یک جهانشهر 
دانست.وی اظهار داشت: اعتماد دولت تدبیر و امید و شخص 
ریاست جمهوری برای اینجانب قابل افتخار است و با وجود اینکه 
تمایلی به استاندار شدن نداشتم ولی با پیشنهاد خدمت به قم 
فرصتی ارزشمند برای خدمت به این دیار قهرمان برای من ایجاد 
شد.وی اظهار داشت: صمیمانه و با کمال افتخار خدمت به مردم 
قم را پذیرفتم و امیدوارم به عنوان باقیات الصالحات در پرونده 
خدمتگزاری من در نظام جمهوری اسلامی ثبت شود.سرمست 
کمک به رفع مشکلات،تلاش برای آبادانی و پیشرفت قم را از 
جمله اهداف خود در این استان دانست و گفت: برای توسعه و 
پیشرفت قم نیازمند همراهی و همکاری تمام مدیران استانی و 
ملی قم هستیم.وی استفاده از تمام ظرفیت های اجتماعی و 
جناح های مختلف سیاسی استان را مورد تاکید قرار داد و گفت: 
هنر یک مدیر اجرایی، استفاده از ظرفیت های موجود در عمل 
برای گره گشایی مشکلات کشور است.وی با تجلیل از سید 
مهدی صادقی استاندار پیشین قم گفت: تعامل مثبت ایشان با 

تمام جریان های و مدیران استان الگویی برای تمام مدیران است.
استاندار جدید قم ، کسب رضایت مردم را وظیفه انسانی، دینی 
و مدنی همه مسئولان دانست و تاکید کرد: مسئولان در اجرای 
وظایف، خود را در محضر خدا بدانند و در راستای کسب رضایت 
مردم از هیچ تلاشی کوتاهی نکنند.وی گفت: مردم بین اصولگرا 
و اصلاح طلب و بین دولت و نظام هیچگونه تفاوتی قائل نیستند 
و مسئولان باید با خدمت شبانه روزی رضایت آنان را در صدر 

اولویت های خود قرار دهند.
معاون وزیر کشور:

یاس و ناامید اردوگاه دشمنان ایران را فرا گرفته است
   معاون امنیتی و انتظامی وزیر کشور نیز در این مراسم گفت: 
پس از مدیریت نوسانات ارزی توسط دولت، دشمنان برای ۱3 
آبان برنامه ریزی گســترده ای کرده بودند که با شکست این 
نقشه ،یاس و ناامیدی در اردوگاه دشمنان ایران اسلامی هویدا 
شده است.حسین ذوالفقاری افزود: هدف اصلی دشمن ایجاد 
نارضایتی انباشته شده و قراردادن مردم در برابر نظام است.وی 
با اشاره به توطئه های گسترده آمریکا علیه جمهوری اسلامی 
گفت: دشمنان اسلام به سرکردگی آمریکا اراده کرده بود که 
انقلاب اسلامی جشن چهلمین سال خود را نگیرد و دراین راستا 
تلاش های زیادی انجام دادند به گونه ای که برخی مستشاران 
آنها برای کنترل مبادلات اقتصادی ایران به مرزهای همجوار 
کشورمان اعزام کرده بودند.معاون امنیتی وانتظامی وزیر کشور 
عملیات روانی دشمن را بسیار سنگین تر از تحریم های اقتصادی 
دانست و افزود: کارکرد عملیات روانی دشمن به مراتب اثرگذارتر 
از کارکردهای تحریم های اقتصادی بود و متاسفانه افکار عمومی 
کشــور در تابستان امسال تحت تاثیر این عملیات روانی قرار 
گرفت و بدون اینکه تحریم ها آغاز شده باشد، شاهد نوسانات 
شدید ارزی بودیم.وی در بخش دیگری از سخنان خود با بیان 
اینکه باید در کنار هوشیاری و استقامت مردم به دنبال افزایش 
کارآمدی نظام بود ، اظهار داشت: مشکل کشور،آرمان و هدف 
نیست بلکه مشکل ما از نوع روش و ابزار است.ذوالفقاری ادامه 
داد: آرمان های انقلاب اسلامی و چارچوب های نظام اسلامی 
در قانون اساسی و سیاست های کلان کشور بیان شده و در این 

زمینه از منظر چارچوب و آرمان هیچگونه مشکلی وجود ندارد 
ولی اکتفا به بیان آرمان و اهداف مشکل را برطرف نمی کند.

ذوالفقاری ، مهمترین مشکل مدیریتی کشور را روش مدیریتی، 
برنامه عملی و چگونگی رسیدن به این آرمان ها دانست و گفت: 
هر کس می خواهد هر مسئولیتی در کشور بپذیرد باید از آن 
برنامه خواست چرا که کارآمدی در گرو برنامه داشتن است.وی 
ادامه داد: همه بر این اتفاق دارند که بروکراسی اداری در کشور 
باید کاهش یابد ولی شاهد هستیم که استانداران، مسئول اداری 
۹۰ شــورا در سطح استان می باشند و هر روز شاهد افزایش 
این بروکراسی هستیم.ذوالفقاری با بیان اینکه مردم خواستار و 
طرفدار نظام جمهوری اسلامی هستند گفت: بر اساس آخرین 
نظرسنجی موسســه آمریکایی در داخل ایران با وجود همه 
مشکلات، اکثریت مردم خواستار انقلاب اسلامی و جلوگیری از 
به هم خوردن ثبات و امنیت کشور هستند.ذوالفقاری دربخش 
دیگری از سخنان خود با بیان اینکه ۸۵ درصد اعتبارات هزینه 
ای است گفت: با چنین بودجه ای نمی توان کار شاخصی انجام 
داد بلکه باید با تغییر روش ها و کاهش هزینه ها، حداکثر استفاده 
و بهــره وری را در بودجه های کشــور ایجاد کرد.وی کاهش 
همایش ها و جلسات غیر ضروری را مورد تاکید قرار داد و گفت: 
در سیستم فعلی مدیریتی کشور، کاهش همایش ها، کارگروه 
ها و جلســات غیر ضرور عملی است و باید با پیدا کردن گره 
های مدیریتی، به دنبال آسیب شناسی و رفع مشکلات سیستم 

مدیریتی کشور بود.
*  خدمت به قم، خدمت به جمهوری اسلامی است

وی در ادامه خدمت به قم را خدمت به جمهوری اســلامی 
دانست و گفت: رئیس جمهوری نیز نگاه ویژه ای به توسعه این 
استان دارند و در رای اعتماد به استانداران نیز با چنین نگاهی 
استاندار جدید قم انتخاب شد.ذوالفقاری با اشاره به ظرفیت های 
قم گفت: حضور سالانه ۲4 میلیون زائر، شاهراه مواصلاتی ۱7 
استان کشور، خاستگاه مرجعیت و حوزه های علمیه، وجود طلبه 
های علوم دینی از ۱۲۰ کشــور در این شهر از جمله ظرفیت 
های مهم آن است.معاون امنیتی وانتظامی وزیر کشور، گفت: در 
شهرهای مذهبی نیازمند تفاوت رفتارهای اجتماعی هستیم که 

امری بدیهی می باشد و انتظار مردم نیز این است که شهرهای 
مذهبی دارای برجستگی های فرهنگی و مذهبی باشد.وی گفت: 
ظرفیت های بین المللی قم، قابلیت های ویژه ای برای تبدیل این 
شهر به شهری نمونه در سطح کشور ایجاد کرده که تحقق این 
امر نیاز برنامه ریزی مسئولان است.معاون امنیتی وانتظامی وزیر 
کشور، ادامه داد: در دوران سید مهدی صادقی استاندار پیشین 
شاهد اجماع و آرامش خوب میان مدیریت قم بودیم که ایشان با 
تواضع و بدون حاشیه کارهای استان را پیگیری می کرد. وی با 
بیان اینکه استاندار پیشین قم با روحیه ولایتمنداری و انقلابی بر 
اساس شرایط مختلف، موضوعات استان را مدیریت کردند، افزود: 
در دوران استانداری صادقی یکی از شوراهای تامین هماهنگ و 
همدل در کشور مربوط به قم بود.ذوالفقاری با اشاره به سوابق 
استاندار جدید قم گفت: دکترای علوم سیاسی با رتبه ممتاز و 
تمام سطوح مختلف مدیریتی را در دوران مدیریتی خود تجربه 
کردند که ایشان از جمله مدیران با تجربه وزارت کشور هستند.

وی ادامه داد: ولایتمداری، روحیه تعامل و مشورت، علاقه مند 
به کار، معتدل از منظر سیاسی، معروف به پاکدستی و تدبیر در 

امور از جمله اوصاف سرمست، استاندار جدید قم است.
نماینده قم درمجلس:

ظرفیت های مذهبی در توسعه قم 
مورد توجه قرار گیرد

نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی نیز در این مراسم 
با اشــاره به ظرفیت های مذهبی، فرهنگی و دینی این شهر 
گفت: برای توسعه استان قم باید ظرفیت های مذهبی مورد 
توجه جدی قرار گیرد.احمد امیرآبادی فراهانی ، قم را عش آل 
محمد)ص( و مرکز حوزه های علمیه جهان اسلامی دانست و 
افزود: استاندار جدید با برنامه ریزی مناسب با همراهی با سایر 
مسئولان زمینه توسعه هر چه بیشتر قم را فراهم کند.وی گفت: 
قم مرکز بزرگترین حوزه علمیه جهان تشیع است و مدیریت 
چنین استانی نیازمند تدبیر و تلاش شبانه روزی دارد که در این 
مسیر مجمع نمایندگان قم در راستای اهداف انقلاب اسلامی 
از استاندار جدید حمایت می کند.امیرآبادی در ادامه با تقدیر از 
زحمات سید محمد رضا هاشمی سرپرست استانداری قم گفت: 
ایشان در این مدت ۲ ماهه، استان را به خوبی اداره کردند و خلاء 
نبود استاندار در این مدت حس نشد.وی گفت: از طرف مجمع 
نمایندگان قم از زحمات سید مهدی صادقی استاندار پیشین قم 
نیز تقدیر و به بهرام سرمست نیز خیر مقدم عرض می کنیم.

استاندار سابق قم، نیز دراین آیین با تقدیر از همکاری و همدلی 
مسئولان گفت: زبان بنده قاصر از قدردانی زحمات، همکاری ها و 
همراهی های مدیران در طول دوران خدمت خود در این استان 
است.سید مهدی صادقی، با بیان اینکه مسیر توسعه استان با 
قدرت بیشتر ادامه خواهد یافت، گفت: به طور قطع ظرفیت های 
مدیریتی قم به استاندار جدید با قدرت کمک می کند و بیش 
از پیش توسعه استان رقم خواهد خورد.وی با طلب حلالیت از 
مردم قم تاکید کرد: 4۰ ماه خدمت به مردم این استان ، توفیقی 
بزرگ در دوران خدمت اینجانب بود . هیات وزیران چهارشنبه 
هفته گذشته ۱۲ دی ماه به »بهرام سرمست« به عنوان استاندار 
جدید قم رای اعتماد داد.سرمست متولد بناب و دانش آموخته 
دکترای علوم سیاســی است که مسئولیت مدیرکل سیاسی 
وزارت کشــور را در کارنامه خــود دارد. وی پیش از این و در 
دولت یازدهم مسئولیت مدیرکلی سیاسی، انتخابات و تقسیمات 

کشوری استانداری تهران را برعهده داشته است.

با حضور علما و مسئولان کشوری و استانی:

استاندار جدید قم معارفه شد

درگفت وبامحمد احسانی مطرح شد

کارگاه سنگ سبحان عرضه کننده سنگ با قیمت وکیفیت مناسب 
استخراج و مصرف سنگ های ساختمانی در ایران دارای تاریخچه ای طولانی است. استفاده 
از این سنگ ها در هزاره های نخست شکل گیری تمدن در سرزمین ایران، چه بعنوان سنگ 
های ساختمانی و چه سنگ های تزئینی داخل بناها مرسوم بوده است. آثار بجا مانده از مصرف 
چنین سنگ هایی در تخت جمشید، پاسارگاد، تخت سلیمان و بسیاری از بناهای ساسانی 
وبناهای اسلامی تا امروز در سراسر سرزمین ایران پراکنده است. اشیاء زینتی ساخته شده از 
انواع سنگ های مرمر، مرمریت و غیره، اعم از ظروف و زیور آلات زنانه، در موزه های ایران 
و دیگر نقاط جهان وجود دارد. تزئینات داخل بناهای تاریخی نیز که بعضاً سالم از زیرخاک 
درآمده اند، نشان از استفاده سنگ های مذکور در تزئینات داخل ساختمان دارد. اکتشاف، 
استخراج، حمل، برش، ساب و مصرف سنگ های تزئینی و نما که در طول زمان به روش 
ســنتی در ایران جریان داشته در دهه های اخیر تحولی اساسی یافته است.  نمود اصلی و 
اساســی این تحول، بکارگیری روش های مدرن در این صنعت معدنی است که تغییرات 
کیفی و کمی کلی در تولید و مصرف این گروه از ذخائر معدنی را به همراه داشته است. روش 
های استخراج بدون انفجار و بکارگیری وسیع ماشین های سخت بر دو تحول بزرگ اخیر در 
صنعت سنگ ایران است که در دهه اخیر صورت گرفته و هر کدام به نوبه خود توانسته تولید 
و مصرف کیفی و کمی سنگ های تزئینی و نما را توسعه دهند. در حال حاضر حدود 240 
واحد سنگ بری با اشتغال زایی حدود چهار هزار نفر در استان داریم و خوشه سنگ قم جزو 
خوشه های اولویت دار استان است. این صنعت از ظرفیت های استان است و امکان تبدیل آن 
به صنعت نخست استان قم وجود دارد، باید نگاه ها را در این زمینه تغییر داد، صنعت سنگ 
در دنیا و ایران یک صنعت پویا و رو به رشــد اســت. تعدادی از این کارگاه های تولید انواع 
سنگ های ساختمانی دراستان قم توسط اتباع افغان اداره می شود همچنین تعدادی زیادی 
از کارگران این واحدها اتباع افغانی هستند.برای آشنایی بایکی ازاین واحدهای تولید سنگ  
خبرنگار ما به سراغ مدیر کارگاه سنگ سبحان  رفته وبا وی به گفت و گو نشسته که محصل 

آن از حضورتان می گذرد.
 کارگاه سنگ سبحان در جاده کوه سفید استان قم از جمله مراکز فعال در زمینه فروش 
انواع سنگ به شمار می رود که مدیریت آن را یکی از اتباع افغانی دارای گذرنامه به عهده دارد.

محمد احسانی مدیر این کارگاه گفت: هنگامی که 12 ساله بودم همراه پدر و مادرم به 
دلیل نا آرامی ها و جنگ داخلی افغانستان به ایران مهاجرت کرده و در شهر مقدس قم ساکن 

شدیم.

وی با بیان اینکه از همان دوران نوجوانی فعالیت در بخش صنعت مشــغول شده است 
اظهارداشت : ابتدا در کارخانه تولید دمپایی مشغول به کار شده و در سال 87 به اجاره یک 
واحد سنگ تحت عنوان مرجان نواقدام کردم تا به طور مستقل در صنعت سنگ بری فعالیت 
کنم. پس از آن در واحد سنگ آریانا ادامه کار داده که در نهایت این کارگاه را به صورت مستقل 

دایر و راه اندازی کردم.
محمد احسانی مساحت کارگاه تحت مدیریت خود را 500 متر اعلام کرد و گفت که این 
کارگاه استیجاری بوده که ماهانه یک میلیون و 500 هزار تومان  اجاره پرداخت می کنم و 
به امکاناتی مانند تلفن و برق مجهز است اما آب را از همسایگان تهیه می کنیم مدیر کارگاه 
سنگ سبحان در ادامه نحوه ی تهیه سنگ را مورد اشاره قرارداد و افزود :تا سال گذشته سنگ 
چینی مورد استفاده ما بوده که آن را به طور مستقیم از کارخانه تهیه می کردیم اما اکنون 
از معدن حاجی آباد سنگ قله خریداری و سپس از کارخانه سنگ قائم به برش آن در ابعاد 
و اندازه های مورد نظر در خواستی مشتریان اقدام و سپس با انتقال به این مرکز، در اختیار 

مشتریان عزیز قرار می دهیم.

ضایعات و پرتی سنگ و همچنین عدم برخورداری از پوشش بیمه ای 
از جمله مشکلاتی است که اتباع افغان و از جمله ما با آن دست به گریبان هستیم. 

با این وجود درخواست ثبت شرکت را به مسوولان ذیربط ارایه داده ایم که در 
صورت صدور مجوز و مساعدت مسوولان محترم، می توانیم امور بانکی، معامله 
های ثبتی، انتقال املاک و اموال به نام خود و همچنین پوشش بیمه ای خود را 

انجام دهیم

محمد احسانی فعالیت در صنایع سنگ بری را بسیار دشوار و طاقت فرسا توصیف کرد اما 
گفت ما اتباع افغانی به کارهای سخت و دشوار از جمله کار در صنعت سنگ، عادت کرده ایم.

* با سرمایه اولیه 300 میلیون تومان این کارگاه را راه اندازی نموده ام
وی همچنین سرمایه اولیه این کارگاه را 300 میلیون تومان اعلام کرد و افزود: این مرکز به 

دستگاه برش انواع سنگ مجهز است.

مدیر کارگاه سنگ سبحان آنگاه با بیان اینکه قبلاً فعالیت های ما در حوزه ی ابزار زنی کلا 
به وسیله دست انجام می شد؛ افزود: در حال حاضر فعالیت اصلی این واحد؛ فروش انواع سنگ 

با کیفیت و قیمت مناسب به مشتریان عزیز است.

کارگاه سنگ سبحان در جاده کوه سفید استان قم از جمله مراکز فعال در زمینه 
فروش انواع سنگ به شمار می رود که مدیریت آن را یکی از اتباع افغانی دارای 

گذرنامه به عهده دارد

وی با برشــمردن برخی مشکلات ادامه داد: ضایعات و پرتی سنگ و همچنین عدم 
برخورداری از پوشــش بیمه ای از جمله مشکلاتی است که اتباع افغان و از جمله ما با 
آن دست به گریبان هستیم. با این وجود درخواست ثبت شرکت را به مسوولان ذیربط 
ارایه داده ایم که در صورت صدور مجوز و مســاعدت مسوولان محترم، می توانیم امور 
بانکی، معامله های ثبتی، انتقال املاک و اموال به نام خود و همچنین پوشش بیمه ای 

خود را انجام دهیم.

درگذشته فعالیت های ما در حوزه ی ابزار زنی کلا به وسیله دست انجام 
می شدولی در حال حاضر فعالیت اصلی این واحد؛ فروش انواع سنگ با کیفیت و 

قیمت مناسب به مشتریان عزیز است 

وی خاطرنشان کرد  در حال حاضر اتباع افغانی طبق مقررات و قوانین جمهوری اسلامی 
ایران، نمی توانند هیچ ملک و اموالی را به نام خود ثبت رسمی نموده و یا اینکه از تسهیلات 

بانکی استفاده کنند. 
همچنین فقط آن دسته از اتباع که دارای پاسپورت هستند؛ می توانند گواهینامه رانندگی 
دریافت نمایند که محمد احسانی از جمله اتباع افغانی دارای پاسپورت و گواهینامه رانندگی 

است.
مدیر کارگاه سنگ سبحان در پایان مصاحبه با اشاره به اینکه برادران مسلمان ایرانی همواره 
با ما رفتار محترمانه و مهربانانه دارند؛ از همه ارگان های مربوطه و به خصوص نیروی انتظامی 

تقدیر و تشکر کرد


